

Міжнародне гуманітарне право

анотований бібліографічний список
2025. – Вип. 35 (11 – 20 грудня). – 135 с.
(<http://nplu.org/article.php?id=423&subject=3>)

Зміст

Статті зі ЗМІ.....	1
Книги, статті з наукових періодичних і продовжуваних видань.....	128

Статті зі ЗМІ

1. **Андрій Герус: Держава розвиває розподілену генерацію, щоб підвищити енергетичну стійкість і зробити нашу енергосистему більш гнучкою** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 17 груд. [№ 494]. – Електрон. дані. *Як розповів народний депутат, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Андрій Герус, Україна в нинішніх умовах першочергово стимулює розвиток малої та середньої розподіленої генерації, тому що це робить нашу енергосистему більш стійкою та гнучкою, і тоді вона менше піддається ризикам пошкоджень внаслідок ворожих атак. «Малі й середні об'єкти обстріляти дуже важко, крім того, ефект від того буде відносно невеликий, тому що один малий генеруючий об'єкт не має критичного значення для енергосистеми. Тож суть у тому, щоб таких невеликих об'єктів було багато в нашій країні. Якщо це об'єкт на 1 - 5 або 10 МВт, то я б навіть сказав, що ризики його обстрілів мінімальні», — підкреслив народний депутат.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389331>

2. **Анонс[о]увано серію регіональних нарад щодо ефективності закону про спрощення зміни цільового призначення землі** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 13 груд. [№ 492]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що заступник голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку Дмитро Кисилевський анонсував серію регіональних нарад щодо*

ефективності закону про спрощення зміни цільового призначення землі. Він наголосив, що в умовах війни громади України мають спільний інтерес — допомагати «білому» [легальному] бізнесу, що сплачує не тільки податки, а й гідні зарплати українцям, які нікуди не виїхали. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389246>

3. **Бережна Д. Ми — наступна мета Росії, а Китай її рятувальний круг: Рютте про плани Путіна** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. За повідомленням "The Guardian", генеральний секретар НАТО Марк Рютте виступив із промовою в представництві Баварії на Мюнхенській конференції з безпеки у Берліні і заявив, що НАТО потрібно запобігти війні ще до її початку, але для цього необхідно гранично чітко розуміти загрозу: "Ми — наступна мета Росії, і ми вже перебуваємо в небезпеці". За його словами, РФ "стала ще більш нахабною, нерозважливою і безжальною щодо НАТО і України", а подальша підтримка НАТО — єдина надія Європи на те, що українська війна не пошириться на Європу. На думку М. Рютте, у своєму спотвореному уявленні про історію світу Путін вважає, що наша свобода загрожує його владі і що ми хочемо знищити РФ. Генсек наголосив, що саме КНР є для РФ "рятувальним кругом", який дає їй змогу проводити агресивну політику, і що Путіна підтримують Північна Корея та Іран. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/736610-viy-na-rf-i-nato-ryutte-ozvuchiv-nastupniy-plan-putina>

4. **Бережна Д. США дадуть військову відповідь, якщо Росія знову нападе на Україну, — Туск** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. Прем'єр-міністр Польщі Дональд Туск заявив, що під час переговорів "уперше стало повністю очевидно, що американці, європейці та Україна на одному боці". І він уперше наголосив на ролі США в забезпеченні безпеки для України: у разі нового нападу РФ на Україну США дадуть агресору військову відповідь. Лідери країн Європи запропонували план гарантій безпеки для України з шести пунктів.

Серед них — збереження чисельності Збройних сил України (ЗСУ) на рівні до 800 тис. осіб у мирний час, керовані Європою "багатонаціональні сили", що формуватимуться за участю "коаліції рішучих" за підтримки Вашингтона, механізм контролю за дотриманням припинення вогню на чолі зі США, юридично зобов'язуючі гарантії безпеки, інвестиції у відновлення України та рішуча підтримка вступу України до Європейського Союзу (ЄС). Текст: <https://focus.ua/uk/politics/737076-mirni-peregovori-ssha-dadut-viyskovu-vidpovid-rosiji-v-razi-novogo-napadu>

5. **Бережна Д. США обіцяють Україні гарантії безпеки за принципом НАТО, але з ультиматумом, — Politico** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. За повідомленням "Politico", 15 грудня американські офіційні особи заявили, що США пропонують Україні гарантії безпеки, аналогічні тим, які вона отримувала б у рамках НАТО. Вказано, що ця пропозиція є найрішучішою і найнедвозначнішою обіцянкою у сфері безпеки, яку адміністрація Президента США коли-небудь висувала щодо України, але вона супроводжується неявним ультиматумом: прийміть її зараз, інакше наступна пропозиція не буде такою щедрою. Зазначено, що пропозиція про так звані гарантії, аналогічні до ст. 5, пролунала на тлі марафонських переговорів у Берліні, оскільки Вашингтон намагається чинити тиск на Київ, щоб той ухвалив умови, які покладуть кінець війні. Інсайдери зі США зазначили, що українські та європейські делегати на переговорах у Берліні були "приємно здивовані" готовністю Дональда Трампа погодитися на більш жорсткі гарантії безпеки та домогтися їхньої ратифікації Конгресом, щоб вони зберігали чинність і після його президентства. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/737087-ssha-obicyayut-ukrajini-garantiji-bezpeki-za-principom-nato-ale-z-ultimatumom-politico>

6. **Боровик В. Змінити парадигму війни: hi-tech тріада проти ядерної** [Електронний ресурс] / Валерій Боровик // Дзеркало тижня. – 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. Проаналізовано зміну глобальної безпекової парадигми, в якій міжнародні договори та паперові гарантії дедалі менше

здатні забезпечити реальний захист держав. Зауважено, що для України повторення логіки Будапештського меморандуму є небезпечним ілюзійним шляхом, адже вирішальним фактором виживання стає не дипломатія, а власна сила. Центральною ідеєю є необхідність переходу від «ядерної» моделі стримування до створення української високотехнологічної тріади — дронів повітряного, морського та наземного базування. На прикладах реальних бойових операцій доведено ефективність асиметричних технологічних рішень проти значно сильнішого ворога. Окрему увагу приділено критиці чинної моделі мобілізації, яка ігнорує роль інженерів та науковців. Подано заклик до радикальної зміни мислення: збереження держави можливе лише через інвестиції в людей, технології та інноваційну військову екосистему. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/zminiti-paradihmu-vijni-hi-tech-triada-proti-jadernoji.html>

7. **Бурдейна О. Як РПЦ та ФСБ РФ руйнували Україну: гроші, спецоперації та "Новоросія", — розслідування** [Електронний ресурс] / Олена Бурдейна // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 17 груд. — Електрон. дані. Зазначено, що українські хакери дістали листування агентів, які доводять прямий вплив росіян на свідомість громадян інших країн, політиків та на суспільні процеси. Розслідувачі розкрили спільну роботу РПЦ та ФСБ, у що досі, схоже, не вірять у Європі та в країнах Заходу. Вказано, що у листах російських ієрархів і спецагентів є чіткі вказівки про те, як отруювати громадян інших країн прокремлівською пропагандою та як впливати на політику на користь Москви. Журналіст К. Сампсон провів ґрунтовне дослідження 17-гігабайтного пакета матеріалів "FrolovLeaks", отриманого Міжнародною спільнотою "InformNapalm" зі зламаних електронних пошт росіян. У дослідженні — вісім розділів, які висвітлюють різні аспекти гібридної війни: перші три розділи — про листи, які допомогли викрити мережу впливу, про агента К. Фролова, про фінансування та контроль; наступні три — про те, як росіяни використовували церкву як зброю та для шпигунства, про докази, які доводять злочинні наміри РФ; два підсумкові розділи — про поступове розгортання плану Москви, яке вилилось у велику

війну 2022 р. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/737228-rpc-ta-fsb-osint-vikrili-merezh-svyashchennikov-ta-agentiv-rf-detali>

8. Ветерани в українському бізнесі: представлено звіт [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 15 груд. – Електрон. дані. Зазначено, що Європейська Бізнес Асоціація в партнерстві з консалтинговою компанією «DataDriven Research & Consulting» представила звіт «Ветерани в українському бізнесі: стратегічні підходи до реінтеграції та управління змінами». Дослідження вперше системно описує, як українські компанії адаптують свої політики та кадрові практики для підтримки ветеранів, що повертаються до цивільного життя. Згідно з результатами, 85 % опитаних компаній уже мають у складі працівників-ветеранів, переважно у частці до 5 % персоналу. Понад дві третини компаній запровадили освітні програми чи тренінги з адаптації, а понад половина розробили окремі внутрішні політики або програми підтримки. Водночас лише у частини великих підприємств існує спеціальна посада чи підрозділ, відповідальний за реінтеграцію ветеранів (здебільшого ці функції виконують HR або CSR-фахівці). Окрему увагу звіт приділяє підтримці родин ветеранів, а також політиці пам'яті – системним практикам вшанування загиблих співробітників, що формують культуру вдячності та поваги всередині компаній. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/veterani-v-ukrayinskomu-biznesi-predstavleno-zvit.html>

9. Вишневська Т. В Україні скасували паперові військово-облікові документи: хто отримає повістки, — юрист [Електронний ресурс] / Тетяна Вишневська // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 12 груд. — Електрон. дані. Як заявили у Міністерстві оборони України (МО України), уряд оновив порядок оформлення військово-облікових документів (ВОД). Тепер вони створюються виключно в електронному форматі: основною формою ВОД став "Резерв ID", який можна отримати у застосунку "Резерв+". Вказано, що військовозобов'язаним, які не можуть користуватись електронним документам, пропонують демонструвати в разі перевірки його паперову версію. За словами адвоката Р. Ухова, відстрочку від мобілізації та інші дані

чоловіків підтверджуватимуть лише через систему "Оберіг". Розглянуто, хто тепер ризикує отримати повістку або навіть бути доставленим у територіальний центр комплектування та соціальної підтримки (ТЦК та СП). Зазначено, що багато паперових справ у військоматах втрачені, знищені або "переміщені" до архівів, тому підтвердження даних часто неможливе. Тож для українців, інформації про яких немає у реєстрі, обставини можуть змінитися. Адвокат попередив, що навіть у випадку, якщо людина має законні підстави для відстрочки від мобілізації, але не має при собі "Резерв ID", їй загрозоватиме затримання й доставлення у ТЦК та СП.

Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/736693-vidstrochka-vid-mobilizaciji-komu-vruchat-povistki-cherez-zaminu-paperovih-vod-na-rezerv-id>

10. Вишневська Т. Розікрали понад 102 млн гривень на захисті для танків: НАБУ викрило трьох корупціонерів [Електронний ресурс] / Тетяна Вишневська // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. Повідомлено, що трьох учасників організованої групи, які організували корупційну схему у сфері оборони, викрили НАБУ і Спеціалізована антикорупційна прокуратура (САП) спільно зі Службою безпеки України (СБУ). Вони розікрали понад 102 млн грн, які призначалися на динамічний захист для бронетехніки ЗСУ. Як встановило слідство, у квітні 2022 р. Міністерство оборони України (МО України) уклало контракт із державним підприємством на термінову закупівлю динамічного захисту для танків, однак тодішній гендиректор цієї компанії захотів забрати гроші собі, долучивши до схеми комерційного директора та директора приватного товариства. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/736550-korupciya-v-ukrajini-u-sferi-oboroni-vikrili-shemu-na-ponad-102-mln-griven-foto>

11. Відбувся круглий стіл на тему: «Оцінка безпекової ситуації у громадах: перший крок на шляху до безпечних післявоєнних виборів» [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 16 груд. [№ 493]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 12 грудня 2025 р. Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань

організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку та містобудування відповідно до Плану своєї роботи на період чотирнадцятої сесії ВР України IX скликання провів круглий стіл на тему: «Оцінка безпекової ситуації у громадах: перший крок на шляху до безпечних післявоєнних виборів». Головною подією заходу стала презентація результатів аудиту безпеки в 11 територіальних громадах, який здійснювався Громадянською мережею «ОПОРА» з метою оцінки їх готовності до проведення перших післявоєнних виборів. За результатами обговорення учасники дійшли згоди щодо необхідності розробки чіткого правового механізму для аналізу безпекової ситуації в громадах, який дозволить об'єктивно визначити території, де можуть бути проведені вибори з дотриманням усіх виборчих процедур відповідно до міжнародних виборчих стандартів. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389292>

12. **Військовий облік в Україні: уряд запровадив автоматичне взяття на облік для призовників та тих, хто за кордоном** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 13 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про ухвалення Кабінетом Міністрів України (КМ України) постанови про запуск нового експериментального проєкту, який передбачає автоматичне взяття на військовий облік призовників, військовозобов'язаних і резервістів. Як зазначає Міністерство оборони України (МО України), цей крок спрямований на зменшення бюрократії та спрощення процедур як для громадян, так і для ТЦК, оскільки частина осіб ставатиме на облік без необхідності особистого звернення та черг. Наведено категорії, до яких застосовуватиметься автоматичне взяття на військовий облік.* Текст : <https://wz.lviv.ua/news/544067-viiskovy-oblik-v-ukraini-uriad-zaprovadyv-avtomatychne-vziattia-na-oblik-dlia-pryzovnykiv-ta-tykh-khto-za-kordonom>

13. **Вінниччина: соціально-психологічною підтримкою ветеранів охоплено майже 100 родин** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 17 груд. [№ 494]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у 2025 р. на базі санаторію «Медичний центр*

реабілітації залізничників» у Хмільнику майже 100 сімей ветеранів Вінниччини пройшли програму соціально-психологічного відновлення. Учасники програми мали різний досвід війни та наслідки травм, від фізичних поранень до глибоких психологічних проблем. Протягом семи днів сім'ї працювали з мультидисциплінарною командою: психологи проводили групові та індивідуальні заняття, а соціальні фахівці допомагали зорієнтуватися у доступних послугах і підтримці на рівні громад. Паралельно проводилося фізичне відновлення через лікувальні та оздоровчі процедури. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389309>

14. **Віцеспікерка Олена Кондратюк: Парламент прийняв за основу законопроект про щоденну Хвилину мовчання** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 18 груд. [№ 495]. – Електрон. дані. *Як повідомила Заступниця Голови Верховної Ради України (ВР України) Олена Кондратюк, ВР України ухвалила у першому читанні законопроект № 14144 «Про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо вшанування пам'яті співвітчизників, які загинули внаслідок збройної агресії російської федерації», що регламентує проведення щоденної Хвилини мовчання о 9-ій ранку. Представляючи законопроект у сесійній залі, О. Кондратюк зазначила, що не тільки народні депутати є авторами ініціативи. «Це законопроект Ірини Цибух. Героїні України помертню, госпітальєрки, дівчини, якій назавжди залишилося 25. Вона почала переосмислювати культуру пам'яті і культуру вшанування загиблих», – зазначила Віцеспікерка. За її словами, це також законопроект активістів із громадської організації «Вшануй», які займаються популяризацією Хвилини мовчання щодня о 9-ій ранку. «Це законопроект тисяч мам і тат, дружин, чоловіків, сестер і братів, дітей, які лишилися сиротами. Їм так важливо відчувати, що смерть їхньої близької людини була не даремною» – додала О. Кондратюк. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389320>*

15. **Вперше група українських військових-мусульман здійснила паломництво до Мекки** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 15 груд. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що з Саудівської Аравії після здійснення умри (малого паломництва) повернулася група мусульман-військовослужбовців Збройних сил України (ЗСУ). Вони перебували там у складі офіційної делегації, координованої Духовним управлінням мусульман України «Умма» та Службою військового капеланства ЗСУ. Визначною подією для мусульманської спільноти та міжнародного іміджу України назвав це паломництво муфтії Духовного управління мусульман України «Умма» Мурат Сулейманов. Під час перебування у Мецці та Медині українські паломники здійснили сам обряд умри, молилися у мечеті пророка Мухаммада (мир Йому) та головній святині мусульман — мечеті Аль-Харам, відвідали цвинтар аль-Бакі, де поховані сподвижники пророка та побували в інших визначних місцях ісламської історії. Умра — надзвичайно важливий обряд в ісламі, який складається з виконання низки священних ритуалів. Здійснення такого паломництва є мрією для кожного практикуючого мусульманина і має великий вплив на духовний і моральний стан вірян.* Текст: https://risu.ua/vpershe-grupa-ukrayinskih-vijskovih-musulman-zdijsnila-palomnictvo-do-mekki_n160964

16. **Гал І. Шість пунктів: у Берліні розробили план гарантій безпеки для України** [Електронний ресурс] / Ірина Гал // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Зазначено, що на тлі переговорів української та американської делегацій у Берліні європейські лідери оприлюднили спільну заяву, зазначивши про «значний прогрес у зусиллях Президента США Дональда Трампа щодо забезпечення справедливого та міцного миру в Україні», а також наголосивши на «тісному зближенні позицій США, України та Європи». У документі, опублікованому на сайті Бундестагу, вказано, що лідери США і європейських країн зобов'язалися працювати разом над наданням надійних гарантій безпеки та заходів підтримки економічного відновлення для України в контексті угоди щодо припинення війни. Розглянуто низку зобов'язань, які готові взяти на себе*

партнери. Президент України Володимир Зеленський, який брав участь у переговорах у Берліні, спілкуючись із пресою, зазначив, що американська сторона зацікавлена у «швидкому завершенні» процесу, тоді як для українців важлива «якість цієї швидкості». Одне з основних питань — забезпечення безпеки. За словами глави держави, обговорюється питання про гарантії, подібні до ст. 5 НАТО, які ще має затвердити Конгрес США; загалом, Україна розраховує на затвердження п'яти документів. Та додав, що для повоєнного відновлення країни та повернення біженців необхідні компенсації. Наразі йдеться про суму 70 — 80 млрд доларів, також зовнішня підтримка потрібна сім'ям загиблих Героїв. Текст: <https://fakty.ua/464521-shest-punktov-v-berline-razrabotali-plan-garantij-bezopasnosti-dlya-ukrainy>

17. **Галина Михайлюк взяла участь у церемонії вручення Нобелівської премії миру 2025 в Осло** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 11 груд. [№ 490]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що представник Президента України у Верховній Раді України (ВР України) та Голова міжпарламентської групи дружби «Україна - Норвегія» Галина Михайлюк взяла участь у церемонії вручення Нобелівської премії миру–2025 в Осло. Зауважено, що подія традиційно об'єднує представників парламентів, міжнародних організацій, дипломатичного корпусу та експертної спільноти, які працюють над питаннями миру, прав людини та глобальної безпеки. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389176>

18. **Галина Михайлюк провела низку зустрічей із норвезькими парламентарями під час візиту до Осло, Норвегія** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 груд. [№ 492]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що народна депутатка України, представниця Президента України у Верховній Раді України (ВР України) Галина Михайлюк провела низку зустрічей із норвезькими парламентарями під час візиту до Осло. Під час переговорів із представниками норвезьких делегацій до Парламентської асамблеї Ради

Євротри, Парламентської асамблеї ОБСЄ, Міжпарламентського союзу, а також із членами Комітету закордонних справ і оборони було обговорено актуальні безпекові виклики, пріоритети підтримки України у 2026 р., а також подальшу координацію дій на міжнародних парламентських майданчиках. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389251>

19. **Гірак Г. Бюджет 2026: які зарплати отримуватимуть військові, вчителі та лікарі** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 12 груд. — Електрон. дані. Вказано, що 10.12.2025 Президент України Володимир Зеленський підписав закон про Державний бюджет на 2026 рік, згідно з яким підвищення зарплат і виплат передбачено для освітян, медиків і працівників соціальної сфери; втричі (до 200 000 грн) збільшено депутатські фонди (представницькі витрати, утримання помічників, оплата поїздок тощо); підвищення зарплати військовослужбовцям не передбачено. Наведено коментарі В. Зеленського та міністра оборони Д. Шмигала щодо зарплат військових. Народного депутата, голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань фінансів, податкової та митної політики Данила Гетманцева, міністра освіти і науки Оксена Лісового, міністра фінансів Сергія Марченка – щодо зарплат освітян; першого заступника Міністра фінансів Романа Єрмоличева – стосовно видатків на охорону здоров'я. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4840041-buidzhet-2026-yaki-zarplaty-otrymuvaty-mut-viiskovi-vchyteli-ta-likari>

20. **Гірак Г. Зміни у січні 2026: бронювання, соцвиплати, календар щеплень** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. Вказано, що з 01.01.2026 зросте мінімальна зарплата з 8 тис. грн до 8,647 тис. грн. У зв'язку з цим зміниться й сума, яку підприємство, визнане критичним, має сплачувати своїм військовозобов'язаним працівникам - збільшиться до 21 600 грн. Якщо підприємство не в змозі забезпечити такий розмір зарплати для військовозобов'язаних, воно втратить право бронювати їх.

У Держбюджеті на 2026 р. не передбачено збільшення грошового забезпечення для військовослужбовців; заплановано підвищення зарплат для освітян (на 30 %, а з 1 вересня - ще на 20 %) і медиків (до 35 тис. грн.), а також - додаткових виплат народним депутатам. Як зазначив член Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань антикорупційної політики Анатолій Бурміч, базовий оклад депутатам збільшили лише на 3 тис. грн, решта коштів – на представницькі витрати та утримання свого штату (водіїв, помічників тощо). Йдеться також про грошове забезпечення військовослужбовців, пенсійні виплати, збільшення допомоги на дітей (виплати при народженні, щомісячну допомогу на догляд за дитиною до однорічного віку, програми «ЄЯсла», «Пакунок школяра»). Окреслено умови нової програми щорічних обстежень для громадян віком від 40 років, вартість якої покриватиме держава. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4841649-zminy-u-sichni-2026-bronuiivannia-sotsvyplaty-kalendar-scheplen>

21. **Гірак Г. Отримувачів соцвиплат проінспектують: до кого прийдуть з перевітками** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. Розглянуто, в яких випадках для ухвалення рішення про включення до Реєстру осіб, які мають право на пільги, призначення житлових субсидій і пільг, надання деяких видів соціальної допомоги, передбачена перевірка та складання Акта обстеження матеріально-побутових умов домогосподарства чи фактичного місця проживання особи. Зауважено, що серед випадків – отримання щомісячної грошової допомоги особі, яка проживає разом із людиною з інвалідністю I чи II групи внаслідок психічного розладу; допомога на дітей одиноким матерям і малозабезпеченим родинам, щоб підтвердити, що їхнє житло не передано в оренду. Наведено коментарі першого заступника міністра фінансів Романа Єрмоличева щодо підтримки людей в умовах війни, які найбільше потребують захисту: сімей із дітьми, внутрішньо переміщених осіб (ВПО), осіб із інвалідністю, пенсіонерів. Акцентовано на закладених у

бюджеті видатках на: підтримку регіонів для формування фондів житла для ВПО у сільській місцевості; підтримку родин щодо збільшення допомоги на дітей (при народженні, на догляд за дитиною до однорічного віку, програми «ЄЯсла» та «Пакунок школяра», оздоровлення та відпочинок дітей різних категорій, розвиток сімейних форм виховання; підтримку населення щодо оплати житлово-комунальних послуг (субсидій) тощо. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4840492-otrymuvalachiv-sotsvyplat-proinspektuuit-do-koho-pryidut-z-perevirkamy>

22. **Гірак Г. Скрізь їм буде Куп'янськ: чи можливе масштабування куп'янської операції** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про успішну операцію у Куп'янську, яка довела, що українські військові здатні руйнувати наміри окупантів. Як повідомили в Інституті вивчення війни (ISW), досягнення українських захисників на Куп'янському напрямку поставили під сумнів заяви російського диктатора В. Путіна про нібито «крах» оборонних рубежів України; Сили оборони України не лише успішно стримують натиск ворога, а й демонструють високу ефективність у протидії масштабним атакам окупантів. Експерти ISW вважають, що Москва свідомо поширює дезінформацію про «розвал українського фронту», намагаючись схилити Київ і міжнародну спільноту до капітуляції на своїх умовах. Наведено коментарі військовослужбовця Другого корпусу НГУ «Хартія», журналіста Ю. Бутусова, військового експерта М. Жирохова та інших про те, чи можливо зупинити російський наступ по всій лінії фронту так, як це зробили у Куп'янську.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4841435-skriz-yim-bude-kupiansk-chy-mozhlyve-masshtabuvannia-kupianskoi-operatsii>

23. **Гірак Г. Цифрова міграція: чому трудову книжку слід перевести в електронний формат** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Зважаючи на те, що, згідно з Законом України № 1217 «Про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо обліку трудової діяльності працівника в*

електронній формі», до 10.06.2026 всі дані з паперових трудових книжок мають бути внесені до цифрового Реєстру застрахованих осіб, наведено роз'яснення представників громадської організації «Трудові ініціативи», щодо ключових питань «цифрової міграції». Вказано, що повинен зробити працівник або роботодавець для оцифрування трудової книжки. Розглянуто ситуацію, коли йдеться про мобілізованих працівників, які захищають Україну і фізично не можуть виконати свій обов'язок щодо самостійної подачі скан-копій до ПФУ. Ця ситуація вимагає від роботодавця проявити соціальну ініціативу, бо якщо роботодавець не оцифрує книжки таких працівників, стаж може бути не підтверджений вчасно. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4840747-tsyfrova-mihratsiia-chomu-trudovu-knyzhku-slid-perevesty-v-elektronnyi-format>

24. Голова Верховної Ради України підбив підсумки робочого візиту до Італії та Держави Ватикан [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 груд. [№ 492]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Голова Верховної Ради України(ВР України) Руслан Стефанчук завершив робочий візит до Італійської Республіки та Держави Ватикан, де він провів низку зустрічей із керівництвом Палати депутатів і Сенату Італії, представниками Святого Престолу, а також узяв участь у засіданні італійського парламенту. Головними темами обговорення були подальша військова, фінансова й гуманітарна підтримка України, повернення незаконно вивезених українських дітей і полонених, а також міжнародні зусилля, спрямовані на досягнення справедливого та тривалого миру.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389248>

25. Голова Верховної Ради України провів зустріч з Державним секретарем Святого Престолу Кардиналом П'єтро Пароліном [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 груд. [№ 492]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у межах робочого візиту до Рима Голова Верховної Ради України (ВР України)*

Руслан Стефанчук зустрівся з Державним секретарем Святого Престолу, Кардиналом П'єтро Пароліном. Голова ВР України подякував Його Емінінції за послідовну увагу Святого Престолу до України. Він відзначив, що нещодавні контакти на найвищому рівні вкотре підтверджують вагому роль Святого Престолу у міжнародних зусиллях, спрямованих на встановлення справедливого і тривалого миру для України. Під час зустрічі Р. Стефанчук проінформував Кардинала Пароліна про поточні дипломатичні консультації України зі США та європейськими партнерами. Він наголосив, що незмінним орієнтиром України залишається справедливий мир, а не тимчасова пауза, яка дала б РФ можливість перегрупуватися. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389249>

26. Голова Верховної Ради України Руслан Стефанчук зустрівся з Папою Римським Левом XIV у Ватикані [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 груд. [№ 492]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у межах робочого візиту до Рима Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук відвідав Ватикан, де зустрівся з Його Святістю Папою Римським Левом XIV. Під час аудієнції Руслан Стефанчук висловив глибоку вдячність за незмінну духовну підтримку України, молитви за мир і особливу увагу Святішого Отця до українського народу в час найтяжчих випробувань. Сторони обговорили гуманітарну ситуацію, насамперед шляхи посилення міжнародних зусиль, спрямованих на повернення українських дітей, незаконно вивезених до РФ, українських військовополонених і цивільних заручників. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389238>*

27. Голова Верховної Ради України Руслан Стефанчук перебуває з робочим візитом в Італії [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 12 груд. [№ 491]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук розпочав робочий візит до Італійської Республіки та провів зустріч із Головою Палати депутатів Лоренцо Фонтаною. Сторони*

обговорили ключові питання двосторонньої взаємодії, зокрема подальшу підтримку України з боку Італії та Європейського Союзу (ЄС). Також у межах робочого візиту до Рима Р. Стефанчук провів зустріч із Головою Сенату Італійської Республіки Іньяціо Ла Руссою, під час якої сторони обговорили готовність Італії долучатися до післявоєнного відновлення України та активну участь італійського бізнесу в майбутніх проєктах. Також Голова ВР України провів зустріч із групою дружби з Україною в італійському парламенті, яку очолює заступник Голови Палати депутатів Джорджо Муле. Переговори пройшли в атмосфері взаємної довіри та партнерства. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389212>

28. Голова Верховної Ради України Руслан Стефанчук повідомив про результати пленарного засідання Верховної Ради України 16 грудня 2025 року [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 17 груд. [№ 494]. – Електрон. дані. *Йдеться про пленарне засідання Верховної Ради України (ВР України) 16 грудня 2025 р., під час якого було ухвалено в цілому проєкт Закону про внесення змін до деяких законів України щодо приведення регулювання у сфері ветеринарної медицини та у сфері благополуччя тварин у відповідність до актів права Європейського Союзу (ЄС), проєкт Закону про внесення зміни до ст. 5 Закону України «Про Єдиний державний реєстр призовників, військовозобов'язаних та резервістів» (з урахуванням пропозицій Комітету). Також було ухвалені за основу проєкт Закону про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо вшанування пам'яті співвітчизників, які загинули внаслідок збройної агресії Російської Федерації (з доопрацюванням відповідно до ч. 1 ст. 116 та інші.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389318>

29. Голова Верховної Ради України Руслан Стефанчук повідомив про результати пленарного засідання Верховної Ради України 17 грудня 2025 року [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 18 груд. [№ 495]. – Електрон. дані. *Йдеться про*

пленарне засідання Верховної Ради України (ВР України) 17 грудня 2025 р., під час якого було ухвалено в цілому проєкт Закону про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо вдосконалення порядку призначення та звільнення з посад членів Кабінету Міністрів України (ухвалено рішення про невідкладне підписання закону), проєкт Закону про внесення змін до деяких законів України щодо правового статусу та медичного забезпечення військовослужбовців з числа іноземців та осіб без громадянства та інші. Також ухвалено за основу проєкт Закону про безпеку та інтегрованість залізничного транспорту України та проєкт Закону про внесення змін до Митного кодексу України щодо оцінки ефективності та результативності діяльності митних органів (з доопрацюванням відповідно до ч. 1 ст. 116). Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389351>

30. Голова Верховної Ради України Руслан Стефанчук повідомив про результати пленарного засідання Верховної Ради України 18 грудня 2025 року [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 19 груд. [№ 496]. – Електрон. дані. Йдеться про пленарне засідання Верховної Ради України (ВР України) 18 грудня 2025 р., під час якого було ухвалено в цілому проєкт Закону про академічну доброчесність, проєкт Закону про внесення змін до деяких законів України щодо державної підтримки кінематографії в Україні та інші. Також були ухвалені за основу проєкт Закону про внесення змін до деяких законів України щодо відрадцянення (дєрадянізації) назви розмінної монети України (зі скороченням наполовину строку подачі пропозицій і поправок), проєкт Закону про внесення змін до Закону України «Про державну соціальну допомогу особам з інвалідністю з дитинства та дітям з інвалідністю» щодо формування комплексної державної підтримки та підвищення соціальних гарантій для сімей з особами з інвалідністю (з урахуванням пропозицій Комітету та доопрацюванням відповідно до ч. 1 ст. 116) та низку інших. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389400>

31. **Голова Комітету з питань економічного розвитку Дмитро Наталуха виступив на Demine Ukraine Forum 2025** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 12 груд. [№ 491]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку Дмитро Наталуха взяв участь у третьому щорічному «Demine Ukraine Forum 2025», який відбувся 5 грудня у Києві. Захід організовано Міністерством економіки, довкілля та сільського господарства спільно з Центром гуманітарного розмінування, за підтримки ПРООН та фінансування урядів Норвегії та Нідерландів. Форум – ключовий майданчик для обговорення нових підходів до гуманітарного розмінування та відновлення українських територій, який об'єднав представників уряду, міжнародних організацій, донорських інституцій, бізнесу, операторів протимінної діяльності, виробників техніки та інноваторів. «Історично протимінна діяльність в Україні сприймалася суто як питання безпеки та гуманітарної політики, – розповів Дмитро Наталуха. Сьогодні ми вже можемо говорити абсолютно впевнено: гуманітарне розмінування - це інструмент економічного розвитку з вимірюваною віддачею, а не просто стаття витрат».* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389215>

32. **Голову Чечні Рамзана Кадірова судитимуть за воєнні злочини** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про направлення Офісом Генерального прокурора (ОГП) до суду обвинувального акту стосовно голови Чеченської Республіки Рамзана Кадірова, щодо якого розслідуванням встановлено, що він організував вторгнення підконтрольних підрозділів національної гвардії РФ, міністерства внутрішніх справ РФ по Чеченській Республіці, міністерства оборони РФ на територію України для ведення агресивної війни та захоплення українських територій. Дії очільника Чечні кваліфіковано за ч. 3 ст. 110, ч. 3 ст. 436-2, ч. 2 ст. 437, ч. 1 ст. 438 Кримінального кодексу України (КК України) – посягання на територіальну цілісність і недоторканність України;*

виправдовування, визнання правомірною, заперечення збройної агресії РФ проти України, глорифікація її учасників; злочин агресії; воєнні злочини, за що йому загрожує максимальне покарання у виді довічного позбавлення волі.

Текст: <https://pravo.ua/holovu-chechni-ramzana-kadyrova-sudytymut-za-voienni-zlochyny/>

33. **Горон Д. Статус російської мови й УПЦ МП в мирній угоді визначатиме європейське законодавство, — Зеленський** [Електронний ресурс] / Діана Горон // Детектор медіа : [інтернет-вид.]. – 2025. – 12 груд. – Електрон. дані. *Президент України Володимир Зеленський під час спілкування з журналістами розповів, що підхід до статусу російської мови й УПЦ (МП) в мирній угоді визначатиметься європейським законодавством і міжнародним правом. На запитання, чи підтримують США позицію РФ щодо статусу російської мови та УПЦ МП, Президент України відповів, що в проєкті рамкової угоди на 20 пунктів все написано згідно з міжнародним правом. За словами В. Зеленського, сформовано підхід до деяких пунктів згідно з тим, що Україна в майбутньому буде членом Євросоюзу. Тому ставлення до таких питань буде відповідним до європейського законодавства — до тих норм, які є базовими для ЄС.* Текст: <https://detector.media/infospace/article/246262/2025-12-12-status-rosiyskoi-movy-y-upts-mp-v-myrniy-ugodi-vyznachatyme-ievropeyske-zakonodavstvo-zelenskyiy/>

34. **Гретченко Л. Право чи обов'язок? Коли суд зупиняє провадження у разі перебування сторони або третьої особи у складі ЗСУ** [Електронний ресурс] / Лариса Гретченко // Юрид. практика. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про особливості участі у цивільному процесі військовослужбовця відповідно до п. 2 ч. 1 ст. 251 Цивільного процесуального кодексу України (ЦПК України). Розкрито зміст постанови Великої Палати Верховного Суду від 12.11.2025, у якій сформульовано декілька орієнтирів для суду, а саме: з моменту запровадження в Україні воєнного стану і до його скасування чи припинення Збройні Сили України (ЗСУ) та інші утворені відповідно до закону військові формування*

вважаються такими, що "переведені на воєнний стан"; у період воєнного стану та загальної мобілізації для зупинення провадження потрібні належні докази перебування учасника справи на військовій службі (зокрема, військовий квиток, накази командира військової частини); якщо військовослужбовець, права якого захищає процесуальна гарантія зупинення провадження, прямо висловлює волю продовжити розгляд справи (особисто або через представника), суд має врахувати цю позицію та продовжити судочинство. Також Велика Палата окремо наголосила, що такий підхід слід застосовувати і під час тлумачення аналогічних підстав для зупинення провадження, передбачених п. 3 ч. 1 ст. 227 Господарського процесуального кодексу України (ГПК України) та п. 5 ч. 1 ст. 236 Кодексу адміністративного судочинства України (КАС України). Текст: <https://pravo.ua/pravo-chy-obov-iazok-koly-sud-zupyniaie-provadzhenia-u-razi-perebuvannia-storony-abo-tretoi-osoby-u-skladi-zsu/>

35. **Гурін А.** До Сенату США внесли законопроект, який передбачає санкції за купівлю або сприяння імпорту нафти з РФ [Електронний ресурс] / Анастасія Гурін // Дзеркало тижня. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про внесення до Сенату США двопартійного законопроекту DROP, який передбачає жорсткі санкції проти осіб, компаній і країн, що купують або сприяють торгівлі російською нафтою. Документ спрямований на скорочення ключового джерела доходів Кремля, яке фінансує війну проти України. Законопроект зобов'язує Президента США запровадити санкції протягом 90 днів після його ухвалення та передбачає виключення порушників з американської фінансової системи. Водночас у ньому закладені обмежені винятки для країн, які ізолюють нафтові доходи РФ, сплачують збори на користь України або надають їй значну допомогу. Автори ініціативи наголошують на широкій двопартійній підтримці посилення економічного тиску на РФ. Законопроект має на меті закрити прогалини в чинній санкційній політиці та унеможливити обходи обмежень.*

Текст: <https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/do-senatu-ssha-vnesli-zakonoprojekt-jakij-peredbachaje-sanktsiji-za-kupivlju-abo-sprijannja-importu-nafti-z-rf.html>

36. **Данило Гетманцев: Додаткові 30 млрд грн, отримані як податки від надприбутків банків, будуть спрямовані на фінансування армії** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 16 груд. [№ 493]. – Електрон. дані. Як заявив народний депутат, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Данило Гетманцев, ухвалений у другому читанні законопроект № 14097, що стосується особливостей оподаткування банків податком на прибуток у 2026 р., — це частина бюджетного пакета на наступний рік. Він наголосив, що отримані додаткові кошти в сумі 30 млрд грн будуть спрямовані на фінансування нашої армії. За словами Д. Гетманцева, документ також містить норми щодо покращання інституту Клубу білого бізнесу. «Крім того, законопроект усуває деякі недоречності податкового законодавства, що однозначно його вдосконалисть», — підсумував народний депутат. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389296>

37. **Делегація УГКЦ зустрілася з австралійськими політиками в Сіднеї** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 12 груд. – Електрон. дані. Подано інформацію, що делегація Української Греко-Католицької Церкви (УГКЦ) на чолі з єпархом Мельбурнським Миколою Бичком і патріаршим економом Любомиром Яворським провела серію зустрічей із провідними політиками штату Новий Південний Уельс (Австралія) у Сіднеї — зокрема з прем'єр-міністром Крісом Міннзом, лідеркою опозиції Келлі Слоун та спікером Греггом Пайпером. Під час цих зустрічей представники УГКЦ поінформували австралійських парламентарів про ситуацію в Україні в умовах тривалої війни, зокрема гуманітарні виклики, питання освіти, насильницького вивезення дітей, стан вразливих груп населення та підтримку ветеранів. Обговорення також торкнулися ролі Церкви в наданні соціальної та гуманітарної допомоги постраждалим від війни, а делегація висловила вдячність за політичну підтримку України й

української діаспори в регіоні. Текст: https://risu.ua/delegaciya-ugkc-zustrilasya-z-avstralijskimi-politikami-v-sidneyi_n160907

38. Демчук П. Без прискорення — ніяк. Що змінити, щоб корупція не спинила євроінтеграції [Електронний ресурс] / Павло Демчук // Дзеркало тижня. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. Проаналізовано Звіт Європейської комісії з розширення за 2025 рік, у якому зафіксовано лише «обмежений прогрес» України у боротьбі з корупцією. Наголошено, що ключовими проблемами залишаються неефективне досудове розслідування та затягування розгляду корупційних справ на найвищому рівні. Єврокомісія критикує спроби обмежити незалежність НАБУ і САП, недоліки в роботі судових експертиз, зловживання процесуальними правами та закриття справ через строки давності. Окрему увагу приділено проблемам у роботі Вищого антикорупційного суду та необхідності якісного добору суддів. Також вказано на недостатню ефективність механізмів конфіскації незаконних активів. Підкреслено, що подальша євроінтеграція України залежить не від формального створення інституцій, а від їхньої реальної спроможності забезпечити невідворотність покарання за корупцію. Текст: <https://zn.ua/ukr/reforms/bez-priskorennja-nijak-shcho-zminiti-shchob-koruptsiya-ne-spinila-jevrointehratsiji.html>

39. Денисова Д. Від вікна до худоби: що можна застрахувати під час війни і скільки це коштує [Електронний ресурс] / Дар'я Денисова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. Зазначено, що під час війни в Україні страхування житла дедалі частіше розглядають як практичний інструмент захисту майна, а питання страхового захисту для багатьох власників житла перестало бути рекомендацією й перетворилося на елемент фінансової безпеки. Йдеться не лише про квартири чи будинки, а й про прибудинкову територію, домашніх тварин і навіть худобу. За даними Світового банку (RDNA4), лише станом на початок 2025 р. російські удари зруйнували понад 220 тис. домівок, а побутові інциденти – пожежі, затоплення, аварії щороку завдають збитків на мільярди гривень. Тож

експерти пояснили, як обрати поліс, що реально працює і дозволяє отримати відшкодування тоді, коли воно справді потрібне, які ризики сьогодні реально покривають страхові поліси, що саме українці страхують найчастіше та скільки це коштує. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/737010-yak-pravilno-zastrahuvati-kvartiru-pid-chas-viyni-povniy-gayd-vid-ekspertiv>

40. Денисова Д. Податки, ФОПи і бюджет: що стоїть за новою угодою з МВФ і чи є час підготуватися до змін [Електронний ресурс] / Дар'я Денисова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. Йдеться про те, що наприкінці 2025 р. Україна перебуває у режимі постійної співпраці з МВФ щодо нової угоди. Війна утримує державні фінанси в стані хронічного дефіциту: у 2026 р. він оцінюється на рівні близько 19,6 % валового внутрішнього продукту (ВВП), або майже 45 млрд доларів на рік. Вказано, що власних ресурсів для покриття цієї нестачі бракує, а доступ до зовнішніх грошей напряму залежить від рішень МВФ. Саме в цій реальності наприкінці листопада Київ і Фонд погодили на рівні персоналу нову 4-річну програму «Extended Fund Facility» обсягом 8,1 - 8,2 млрд доларів: формально вона ще не запущена, адже остаточне рішення має ухвалити рада директорів МВФ на початку наступного року. Однак де-факто програма вже задає межі бюджетної та податкової політики: від правил для ФОП і можливого запровадження податку на додану вартість (ПДВ) для бізнесу з оборотом понад 1 млн грн до логіки формування бюджету на 2026 – 2027 рр. Саме цей період, за словами міністра фінансів Сергія Марченка, має стати перехідним. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/737591-ugoda-z-mvf-i-dolya-reparaciynogo-kreditu-yakim-bude-finansuvannya-2026-zmini-v-podatkah-i-pravilah-dlya-fop>

41. Доопрацьований законопроект щодо захисту від недобросовісних торгівельних практик рекомендують прийняти за основу [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 16 груд. [№ 493]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що на засіданні 10 грудня 2025 р. Комітет Верховної Ради

України (ВР України) з питань економічного розвитку розглянув законопроект про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо встановлення сприятливих умов для товаровиробників при реалізації харчових продуктів (реєстр. № 6068) та альтернативні до нього. Норми зазначених законопроектів спрямовані на врегулювання відносин між постачальниками та покупцями харчових продуктів та імплементацію у національне законодавство норм деяких Директив Європейського Парламенту і Ради. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389290>

42. **Доступність ліків на прифронтових територіях та євроспільні закупівлі обговорили в Комітеті з питань здоров'я нації** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 16 груд. [№ 493]. – Електрон. дані. Як повідомив голова Комітету Михайло Радуцький, на засіданні Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань здоров'я нації, медичної допомоги та медичного страхування за участі депутатів, міністра охорони здоров'я Віктора Ляшка, керівника медичних сил Збройних сил України (ЗСУ) Анатолія Казмірчука, голови департаменту охорони здоров'я Міністерства оборони України Дмитра Самофалова, голови Національної служби здоров'я України (НСЗУ) Наталії Гусак і генерального директора ДП «Медичні закупівлі України» (МЗУ) Олега Кльоца, обговорили питання доступності лікарських засобів на прифронтових територіях, запровадження терміна «неякісні лікарські засоби» та спільних закупівель ліків із країнами ЄС. М. Радуцький також повідомив, що до Комітету звернувся міський голова Львова щодо запровадження пілотного проєкту постачання медпрепаратів для пацієнтів із онкологічними та онкогематологічними захворюваннями до онкоцентру Першого Територіального медичного об'єднання (ТМО) Львова. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389299>

43. **Євгенія Кравчук: Україна розширила кількість мов, що перебувають під захистом** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 16 груд. [№ 493]. – Електрон.

дані. Як розповіла народна депутатка, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Євгенія Кравчук, Верховна Рада України (ВР України) ухвалила в цілому законопроект № 14120, який стосується змін через оновлення перекладу Європейської хартії регіональних або міноритарних мов. Таким чином в Україні розширено кількість мов, що перебувають під захистом. Політикиня уточнила, що загалом у Хартії буде 18 мов, які справді потребують державної підтримки в Україні. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389294>

44. **ЄС безстроково заморозив російські активи на 210 млрд євро, відкриваючи шлях до багатомільярдного репараційного кредиту для України** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 13 груд. – Електрон. дані. Йдеться про ухвалення Європейським Союзом рішення про безстрокове замороження 210 млрд євро російських суверенних активів, що є важливим кроком для фінансування України. Цей захід усуває ризик блокування продовження санкцій з боку країн, таких як Угорщина та Словаччина, та відкриває шлях до надання Україні великого репараційного кредиту. Вказано, що ЄС, розглядаючи агресію РФ як загрозу власній безпеці, прагне забезпечити безперервне фінансування та підтримку України. Для цього ЄС вирішив залучити частину російських суверенних активів, заморожених після нападу РФ у 2022 р. Текст : <https://wz.lviv.ua/news/544039-yes-bezstrokovozamorozyv-rosiiski-aktyvy-na-eur-210-mlrd-vidkryvaiuchy-shliakh-do-bahatomiliardnoho-reparatsiinoho-kredytu-dlia-ukrainy>

45. **ЄС ухвалила €2,3 млрд допомоги Україні** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 11 груд. – Електрон. дані. Йдеться про затвердження Радою Європейського Союзу рішення про виділення шостого траншу підтримки у межах "Ukraine Facility." Вказано, що Україна невдовзі отримає близько €2,3 млрд, які спрямують передусім на зміцнення макрофінансової стабільності України та забезпечення безперервної роботи державного управління. Зазначено, що виплата стала можливою завдяки успішному виконанню Україною восьми необхідних кроків для цього траншу, а

також завершенню одного з невиконаних пунктів, пов'язаного із четвертим траншем. Текст : <https://gazeta.ua/articles/politics/es-uhvalila--23-mlrd-dopomogi-ukrayini/1238218>

46. **Журавський вель Граєвський П. «Дивіться на Польщу власними очами. Не польськими, не німецькими, не американськими. Українськими. Це виправить польсько-українські відносини»** [Електронний ресурс] / Пшемислав Журавський вель Граєвський ; спілкувався Олександр Шевченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. *Наведено інтерв'ю з професором Пшемиславом Журавським вель Граєвським — відомим польським політологом, дослідником Східної Європи, колишнім головою Ради з безпеки і оборони при президентові Польщі та учасником команди підтримки Президента Кароля Навроцького. Розмова присвячена стану й кризі польсько-українських відносин після 2023 р., зокрема питанню політичної солідарності, зерновому конфлікту та впливу української політики на зміну настроїв у польському суспільстві. Співрозмовник пояснює логіку дій польських правих і центристських сил, розмежовує військову підтримку України та суперечки в економічній й історичній сферах. Окрему увагу приділено перспективам України в ЄС і НАТО, ролі Німеччини в європейській політиці та значенню польського права вето. Інтерв'ю також окреслює можливі сценарії розвитку внутрішньої політики Польщі й їхній вплив на майбутнє українсько-польського партнерства.* Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/divitsja-na-polshchu-vlasnimi-ochami-ne-polskimi-ne-nimetskimi-ne-amerikanskimi-ukrajinskimi-tse-vipravit-polsko-ukrajinski-vidnosini.html>

47. **Здоровило Т. Брюсельські тези Зеленського: дефіцит ракет, зміна Конституції та падіння дронівиробництва** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 18 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про пресконференцію в Брюсселі 18. 12. 2025 Президента України Володимира Зеленського. Зокрема глава держави закликав партнерів надати допомогу у зв'язку з дефіцитом ракет до деяких систем ППО, а також*

прокоментував питання членства України в НАТО та позицію США з цього питання, нагадавши, що мета вступу України до НАТО закріплена у Конституції. Окрім того, В. Зеленський попередив, що якщо до весни Україна не отримає подальшого фінансування від партнерів, їй доведеться скоротити виробництво безпілотників. Текст:

<https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/192753/>

48. Здоровило Т. "Дорозкопувався" у Криму: в Польщі затримано російського горе-археолога [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про затримання у Польщі російського археолога, працівника Ермітажу Олександра Б., якого Україна оголосила в міжнародний розшук за проведення незаконних археологічних досліджень в окупованому Криму. Зазначено, що за даними прокуратури України, група під керівництвом російського археолога зокрема вела без відповідних дозволів української влади нелегальні розкопки у стародавньому місті Мірмекій на березі Керченської протоки у Криму, що призвели до часткового знищення об'єкта культурної спадщини та збитків у 200 млн грн.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/192655/>

49. Здоровило Т. "Єдність США, Європи й України" – Зеленський вночі дав пресконференцію [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про пресконференцію Президента України Володимира Зеленського в ніч проти 16.12.2025 за результатами перемовин у Берліні між Україною, США та європейськими партнерами. Глава держави прокоментував мирний план, зауваживши, що деструктивних пунктів у ньому вже немає, та повідомив, що Україна наразі розраховує на п'ять документів зі США, зокрема про затверджений Конгресом аналогу ст. 5 статуту НАТО. Окрім того, передбачено створення спеціального фонду для відновлення України, а також українська сторона висловила бажання щодо фінансової підтримки програми, що стосується сімей військових, які загинули на війні.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/192707/>

50. **Здоровило Т. Зеленський про ЗАЕС, "мирний» план" та "репараційний кредит"** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 18 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про розмову з журналістами 18.12.2025 Президента України Володимира Зеленського. Глава держави повідомив, що узгодженої версії мирного плану поки ще немає, а також зауважив, що не вважає справедливою пропозицію США поділити між Україною, США та РФ Запорізьку АЕС. Окрім того, висловив сподівання на позитивне рішення партнерів щодо репараційного кредиту, та зазначив, що позиція РФ не змінилася - вони хочуть захоплення всього Донбасу. Президент України запевнив, що готовий до проведення президентських виборів та підтримує ідею виборів у "Дії", але поки що стосовно цього немає консенсусу в парламенті.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/192751/>

51. **Здоровило Т. Новий напад рф на Україну: США обіцяють дати військову відповідь – Туск** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Подано заяву Прем'єр-міністра Польщі Дональда Туска за результатами саміту в Берліні. Він відзначив, що під час переговорів щодо припинення війни в Україні представники США вперше однозначно заявили про реальні безпекові гарантії для України, які передбачають військову участь США у відповідь на відновлення російської агресії. Політик наголосив, що дії групи європейських лідерів принесли результат, продемонструвавши правильність обраного шляху, але водночас зауважив, що це лише вступ до предметних переговорів, а не їх завершення. Глава польського уряду зазначив, що дуже складним залишається питання територіальних поступок з боку України та заморожених російських активів, а також висловив сумнів щодо можливого різдвяного перемир'я на фронті, оскільки російська сторона "наразі не проявляє серйозного інтересу до мирних переговорів чи припинення вогню".* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/192732/>

52. **Здоровило Т. Під тиском Трампа: Україна офіційно відповіла на "мирний план" США** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна

молода. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. Подано інформацію видання "Axios" про мирний план, підготовлений Україною у відповідь на проєкт мирного плану адміністрації Президента США Дональда Трампа. Зазначено, що головний переговорник від України Рустем Умеров надіслав відповідь раднику і зятю Д. Трампа Джареду Кушнеру, яка містить коментарі та запропоновані поправки, "щоб зробити все це здійсненням". Зокрема Рустем Умеров повідомив, що відповідь містить нові ідеї стосовно територій та Запорізької АЕС, а Президент України Володимир Зеленський проінформував, що в документі зберегли пункти про необхідність звільнити цивільних і військовополонених за формулою "всіх на всіх" і повернути викрадених РФ українських дітей. Окрім того, за словами заступника міністра закордонних справ Сергія Кислиці, пункт про амністію для потенційних воєнних злочинців переробили так, щоб враховувати "скарги тих, хто постраждав на війні", також США погодились не обмежувати чисельність Збройних сил України (ЗСУ), а питання територій винесли "за дужки" – їх мають обговорити президенти Володимир Зеленський та Дональд Трамп. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/192648/>

53. **Здоровило Т. Президент України звернувся до учасників засідання Коаліції охочих** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. Подано тези звернення до Коаліції охочих Президента України Володимира Зеленського, який закликав до забезпечення гарантій безпеки України, співпраці у межах програми PURL і якнайшвидшого руху вперед у питанні використання заморожених російських активів. Глава держави запевнив у готовності співпрацювати з Президентом Сполучених Штатів Америки (США) Дональдом Трампом у "будь-якому форматі" та заявив про готовність провести вибори у разі забезпечення безпекового компоненту. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/192661/>

54. **Здоровило Т. Трамп невдоволений Зеленським, а президент України – планом завершення війни** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 12 груд. — Електрон. дані. Йдеться про

пресконференцію Президента США Дональда Трампа в Білому домі. Зокрема, коментуючи проблему завершення війни в Україні, він заявив, що Президент України Володимир Зеленський нібито єдиний, кому не подобається американський мирний план, тоді як його оточення підтримує цей проєкт. Д. Трамп визнав, що процес переговорів є складним, оскільки документ передбачає розподіл територій, та порівняв дипломатичні зусилля зі своїм бізнес-досвідом, зазначивши, що домогтися завершення війни в Україні "в тисячу разів складніше", ніж укласти угоду у сфері нерухомості. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/192663/>

55. Знась І. Безугла заблокувала трибуну ВРУ. Засідання не можуть почати повноцінно [Електронний ресурс] / Ірина Знась // Дзеркало тижня. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про інцидент у Верховній Раді України (ВР України), коли народна депутатка Мар'яна Безугла заблокувала парламентську трибуну перед початком засідання 16 грудня. Вона заявила, що таким чином протестує та вимагає звільнення Головнокомандувача ЗСУ Олександра Сирського, хоча це рішення не належить до повноважень парламенту. Дії Безуглої унеможливили повноцінний початок роботи парламенту та спричинили конфлікти з іншими депутатами. У результаті Голова Верховної Ради оголосив перерву та скликав керівників фракцій на нараду. Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/bezuhla-zablokuvala-tribunu-vru-zasidannja-ne-mozhut-pochati-povnotsinno.html>*

56. Знась І. Британія інвестує 600 мільйонів фунтів стерлінгів в посилення української ППО [Електронний ресурс] / Ірина Знась // Дзеркало тижня. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про рішення Великої Британії інвестувати 600 млн фунтів стерлінгів у посилення протиповітряної оборони України. Кошти спрямують на постачання систем ППО, ракет та автоматизованих турелей для знищення безпілотників. Основна мета допомоги — захист українських міст, сіл та енергетичної інфраструктури від російських атак. Міністр оборони Британії Джон Гілі*

наголосив на мужності українських військових і цивільних у протистоянні агресії. Він також підкреслив, що підтримка України здійснюється у співпраці з понад 50 країнами-партнерами. За його словами, така допомога має зміцнити обороноздатність України та створити передумови для справедливого миру. Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/britanija-investuje-600-miljoniv-funtiv-sterlinhiv-v-posilennja-ukrajinskoji-ppo.html>

57. **Знає І. Путін знову лякає всіх ядеркою та заявив про постановку на бойове чергування «Орешніка»** [Електронний ресурс] / Ірина Знає // Дзеркало тижня. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про заяву В. Путіна щодо постановки на бойове чергування до кінця року ракетного комплексу середньої дальності «Орешнік» із гіперзвуковою ракетою. Російський лідер також заявив про «успішні випробування» інших стратегічних систем — крилатої ракети «Буревісник» і підводного безпілотної «Посейдон», наголосивши на пріоритетній ролі ядерних сил у стримуванні та «збереженні балансу сил». Нагадано про удар РФ по Дніпру експериментальною ракетою «Орешнік» у листопаді 2024 р. та сумніви експертів щодо її технічної надійності. Також згадуються погрози Путіна застосувати цю ракету проти Києва і різка реакція української сторони на такі заяви.* Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/putin-znovu-ljakaє-vsikh-jaderkoju-ta-zajaviv-pro-postanovku-na-bojove-cherhuvannja-orjeshnika.html>

58. **Знає І. Росія розмістила в Білорусі 360 тисяч військових – член Бундестагу** [Електронний ресурс] / Ірина Знає // Дзеркало тижня. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про заяву члена Бундестагу Родеріха Кізеветтера щодо різкого зростання військової загрози для Європи з боку Росії. За його словами, РФ уже розмістила в Білорусі два армійські корпуси чисельністю до 360 тис. військових поблизу кордонів НАТО. Політик наголосив, що ці сили готуються не для війни в Україні, а для потенційної ескалації проти країн Альянсу, насамперед Балтії. Р. Кізеветтер застерігає від недооцінки намірів Кремля та вважає, що дипломатичні контакти не здатні зупинити агресивні плани Путіна. Він підкреслив, що 2026 – 2027 рр.*

стануть критичними для безпеки Європи. Ключовим завданням він назвав зміцнення обороноздатності та підготовку суспільства без нагнітання паніки. Текст: <https://zn.ua/ukr/europe/rosija-rozmistila-v-bilorusi-360-tisjach-vijskovikh-chlen-bundestahu.html>

59. **Зростуть компенсації у програмі "єВідновлення": уряд оновив вартість ремонтних робіт** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 15 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про ухвалення Кабінетом Міністрів України (КМ України) рішення про оновлення показників середньої вартості ремонтних робіт, які використовуються для розрахунку компенсацій за пошкоджене житло в межах державної програми "єВідновлення". Наведено коментар віцепрем'єр-міністра з відновлення України – міністра розвитку громад та територій Олексія Кулеби, який зазначив, що оновлення розрахунків спрямоване на те, щоб компенсації відповідали реальній вартості відновлювальних робіт, водночас зберігаючи прозорі та зрозумілі правила надання допомоги.* Текст: <https://pravo.ua/zrostut-kompensatsii-u-prohrami-ievidnovlennia-uriad-onovyv-vartist-remontnykh-robit/>

60. **Іванна Климпуш-Цинцадзе взяла участь у 14-й сесії Парламентської асамблеї України та Польщі** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 груд. [№ 492]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС Іванна Климпуш-Цинцадзе взяла участь у роботі 14-ої сесії Парламентської асамблеї України і Республіки Польща. Українська політикиня наголосила, що для України європейська інтеграція — це гарантія безпеки, стійкості та стабільності. «Але це також і про реальні стандарти життя для кожного громадянина, і про символ, обіцянку майбутнього для людей, які живуть у війні», — сказала вона. За її словами, Україна дуже цінує те, що під час головування Польщі в ЄС було пріоритезовано питання розширення ЄС та безпекові питання — те, що важливо для Польщі, України і для всього регіону.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389242>

61. **Іванна Климпуш-Цинцадзе: Внутрішні реформи в ЄС та реформи в країнах-кандидатах мають відбуватися одночасно** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 16 груд. [№ 493]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС Іванна Климпуш-Цинцадзе взяла участь у дискусії щодо майбутнього головування трійки у Раді ЄС — Литви, Ірландії та Греції. Українська політикиня у своєму виступі наголосила на необхідності швидкості та якості у процесі євроінтеграції України. За її словами, ці два компоненти не повинні бути взаємовиключними ні в Україні, ні всередині самого Євросоюзу. Вона зауважила, що після повномасштабного вторгнення РФ в Україну Європейський Союз пережив тектонічний зсув у своїй політиці, адже вже за кілька місяців відбулося усвідомлення, що розширення ЄС — це питання його здатності бути глобальним геополітичним гравцем. Підсумовуючи, голова Комітету зазначила, що досвід Литви, Ірландії та Греції є важливим у пошуку відповідей на виклики, які постають: «Трійка представляє різні частини Європи і має унікальний досвід того, як трансформувалися країни під час вступу до ЄС, які зміни це принесло. Тож, можливо, вони могли б запропонувати відповіді на ті питання, без вирішення яких ні Україна, ні будь-яка інша держава не зможе вступити до ЄС».* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389287>

62. **Іванна Климпуш-Цинцадзе обговорила євроінтеграцію та підтримку України із Послом Австрії в Україні Робертом Мюллером** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 19 груд. [№ 496]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС Іванна Климпуш-Цинцадзе зустрілася із Надзвичайним і Повноважним Послом Австрії в Україні Робертом Мюллером. Сторони обговорили продовження та посилення підтримки України з боку ЄС, європейську інтеграцію, ухвалення репараційної позики ЄС за рахунок*

заморожених російських активів, а також внутрішньополітичну ситуацію в Україні. У контексті європейської інтеграції обговорили приведення законодавства України у відповідність до права ЄС. Голова Комітету зазначила, що деякі сфери будуть особливо складними у процесі адаптації і потребуватимуть перехідного періоду. Під час зустрічі йшлося і про внутрішньополітичну ситуацію в Україні. І. Климпуш-Цинцадзе наголосила, що через атаки на антикорупційні органи влітку та корупційні скандали в уряді цієї осені Україна має наполегливо працювати, щоби відновити довіру громадян і міжнародних партнерів. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/389357>

63. Івано-Франківська ОДА поглиблює співпрацю з Моніторинговою місією ООН з прав людини [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 12 груд. [№ 491]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що в Івано-Франківській ОДА відбулася робоча зустріч директора департаменту з питань цивільного захисту, оборонної роботи та взаємодії з правоохоронними органами Дмитра Шкрібляка з представниками Моніторингової місії ООН з прав людини в Україні. Зазначено, що місія, яка працює в Україні з 2014 р., після початку повномасштабної війни зосереджує діяльність на документуванні порушень міжнародного гуманітарного права та прав людини, фіксації наслідків для цивільного населення та підготовці звітів, що стають підґрунтям для рішень міжнародних інституцій. Основні напрями роботи ММПЛУ включають проведення конфіденційних інтерв'ю з постраждалими та свідками, документування випадків убивств, катувань, сексуального насильства, незаконних затримань, порушень прав військовополонених, а також фіксацію ситуації на тимчасово окупованих територіях. Зібрана інформація лягає в основу аналітичних звітів і рекомендацій щодо посилення захисту прав людини. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389188>

64. Ірина Бо[р]зова: Держава оперативно реагує на нові виклики в соціальній сфері й намагається надати максимальну підтримку тим, хто

її потребує [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 18 груд. [№ 495]. – Електрон. дані. *Як розповіла народна депутатка, член фракції політичної партії «Слуга народу» Ірина Борзова, в Україні з кожним днем зростає навантаження на соціальну систему як у громадах, так і на державному рівні, адже збільшується кількість людей, які потребують уваги, підтримки та соціальної допомоги. Вона наголосила, що перед державою постають нові виклики, що вимагають нових підходів, і наразі триває робота над тим, щоб усі, хто потребує підтримки, її отримав.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389366>

65. Ірина Борзова: Загальнонаціональна хвилина мовчання повинна мати єдині правила та єдину систему оповіщення [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 19 груд. [№ 496]. – Електрон. дані. *Як розповіла народна депутатка, член фракції політичної партії «Слуга народу» Ірина Борзова, український парламент проголосував у першому читанні за законопроект № 14144, який передбачає встановлення на законодавчому рівні загальнонаціональної хвилини мовчання як щоденного пам'ятного заходу. Вона додала, що також до загальнонаціональної хвилини будуть залучатися медіа. «Важливо, що для вшанування пам'яті можна буде використовувати систему оповіщення саме у громадах. До хвилини мовчання зранку повинні долучатися у кожному місті й селі України, у кожному колективі й на кожному підприємстві. Ми повинні щодня пам'ятати ціну свободи, ціну українського життя», — наголосила народна депутатка.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389435>

66. Карпатська інтеграційна ініціатива включена до Пакету підтримки України в Єврокомітеті Регіонів [Електронний ресурс] // *Високий замок*. – 2025. – 12 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Карпатська інтеграційна ініціатива отримала потужну підтримку на міжнародному рівні, потрапивши до оновленого Пакета підтримки для України за результатами 169-ої Пленарної сесії Європейського комітету регіонів (ЄКР). Вказано, що Платформа «Карпатська ініціатива»,*

започаткована Президентом України Володимиром Зеленським, формує міцний фундамент громад та має на меті позитивно змінити якість життя населення у 8 країнах і 44 регіонах, залучених до транскордонного співробітництва. Зазначено, що це партнерство охоплює держави Карпатського регіону та має на меті розвиток основних галузей: економічної, туристичної, культурної. Текст : <https://wz.lviv.ua/news/544005-karpatska-intehratsiina-initsiatyva-vkliuchena-do-paketu-pidtrymky-ukrainy-v-yevrokomiteti-rehioniv>

67. **Катишев К. Зеленський назвав ключові аспекти гарантій безпеки** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. *Як зазначив Президент України Володимир Зеленський під час спілкування з журналістами, є три принципові речі у гарантіях безпеки, щодо яких Україна працює зі США. За його словами, принципово важливо, щоб це було проголосовано в Конгресі США, щоб це були гарантії юридично зобов'язуючі, щоб це була п'ята стаття НАТО та щоб Україна знала, як партнери будуть реагувати в разі повторення агресії РФ. Президент додав, що також є деталі щодо зброї, посилення нашої армії та її кількісного складу. Він зауважив, що наразі нема версії мирного плану, яку б погодили Україна, США та РФ і припустив, що його наступний контакт із Президентом США Д. Трампом відбудеться, «коли ми будемо мати вже фіналізацію документів».* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4841343-zelenskyi-nazvav-kluichovi-aspekty-harantii-bezpeky>

68. **Катишев К. ЗСУ завдали ударів по пунктам управління армії РФ** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 20 груд. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1396-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1395-ту, добу зафіксовано 165 бойових зіткнень. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 45 штурмів ворога. Ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили склад*

зберігання військової техніки, два пункти управління та ще один важливий об'єкт противника. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4841898-zsu-zavdaly-udariv-po-punktam-upravlinnia-armii-rf>

69. **Катишев К. ЗСУ уразили два командні пункти росіян** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 13 груд. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1389-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1388-му, добу зафіксовано 178 бойових зіткнень. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 42 наступальні дії агресора, на Лиманському – 25. Ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили пункт управління БпЛА та два командно-спостережні пункти противника.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4840147-zsu-urazyly-dva-komandni-punkty-rosiiian>

70. **Катишев К. Навроцький заявив про «погану новину» для Росії** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. *Як зазначив полький Президент Кароль Навроцький на спільній пресконференції із Президентом України Володимиром Зеленським, «візит українського президента до Варшави є доброю інформацією для Польщі, для Варшави та Києва та всього нашого регіону, але поганою новиною для РФ, бо є доказом того, що у стратегічних питаннях, в питаннях безпеки Польща, Україна, країни регіону є разом». К. Навроцький запевнив, що поділяє з В. Зеленським спільне бачення РФ як неоімперської пострадянської держави, яка загрожує Європі, порушує міжнародний порядок, принципи міжнародного права та сприяє дестабілізації політичних систем. У свою чергу український лідер висловив сподівання, що його візит відкриє нову сторінку у відносинах України з Польщею, «відносинах не просто сусідів, а й тих двох європейських елементів, без яких в усій нашій частині Європи просто не буде свободи, бо не буде*

безпеки». Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4841723-navrotskyi-zaiavyv-pro-pohanu-novynu-dlia-rosii>

71. **Катишев К. Норвегія придбає для України зброю на 270 млн євро** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. *Як повідомив норвезький прем'єр-міністр Йонас Гар Стере, Норвегія профінансує новий пакет озброєння для України на суму 3,2 млрд крон, який складається з озброєння та боєприпасів для винищувачів «F-16» і протиповітряних ракет; країна купує це обладнання у США в межах встановленої програми підтримки України. Посадовець нагадав, що окрім підтримки України через програму Нансена, Норвегія бере активну участь у політичних переговорах, як-от у Берліні. За його словами, Європа сама по собі не має достатньої сили, щоб змінити політику РФ, і Україна знає, що американська участь у мирному процесі є вирішальною. «Сторони досягли найбільшого прогресу в питанні гарантій безпеки. ...Найбільш невирішеним питанням залишається територія», – зазначив Стере та додав, що це «доленосні дні для України», а отже, і для безпеки в Європі на багато років уперед.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4841102-norvehia-prydbaie-dlia-ukrainy-zbroui-na-270-mln-yevro>

72. **Катишев К. Підписано угоди з ФРН на €1,2 млрд – Міноборони** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. *Наведено тези допису у Телеграм міністра оборони Дениса Шмигала про те, що Україна та Німеччина підписали низку нових важливих домовленостей на суму понад 1,2 млрд євро. Йдеться про: довготермінове постачання запасних частин до систем «Patriot», що дозволить швидше ремонтувати, модернізувати та відновлювати наявні комплекси; закупівлю українських безпілотників на суму 200 млн євро; найбільший артилерійський проєкт з виробництва 200 одиниць САУ «Богдана» на новому шасі «Zetros» загальною вартістю в 750 млн євро для нарощення артилерійських спроможностей України; спільне виробництво*

українських дронів «Лінза» у кооперації української компанії «Frontline Robotics» і німецької компанії «Quantum Systems» у межах «Build with Ukraine» (ці БпЛА забезпечать масштабування тактичної розвідки). Сторони також уклали контракти на безперебійне постачання новітніх засобів РЕБ на тактичному рівні. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4841179-pidpysano-uhody-z-frn-na-12-mlrd-minoborony>

73. **Катишев К. Родини загиблих під час війни журналістів отримають державну допомогу** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 13 груд. — Електрон. дані. Як повідомила у Телеграм Прем'єр-міністр Юлія Свиріденко, уряд розпочинає виплату одноразової державної допомоги у разі загибелі або поранення журналістів під час виконання ними професійних обов'язків. Цю фінансову підтримку закладено у державний бюджет на 2026 р.; виплати здійснюватимуться через «Держкомтелерадіо»; першу – нададуть батькові журналістки Вікторії Роциної, яка загинула в російському полоні. За словами глави уряду, це питання справедливості перед тими, хто самовіддано шукав правди, документував факти російських злочинів і втратив через це життя. Вона додала, що з початку повномасштабного вторгнення РФ вбила 21 журналіста під час виконання службових обов'язків, серед яких є як українці, так і іноземці; всі ці злочини мають отримати належну правову оцінку. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4840183-rodyny-zahyblykh-pid-chas-viiny-zhurnalistiv-otrymauit-derzhavnu-dopomohu>

74. **Катишев К. Створено міжнародну комісію по репараціям Україні** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. Вказано, що у м. Гаага (Нідерланди) за участі Президента України Володимира Зеленського відбулось підписання Конвенції про створення Міжнародної комісії з розгляду заяв щодо шкоди, завданої агресією РФ проти України. Як зазначила заступниця керівника Офісу Президента України (ОПУ) Ірина Мудра, це перший компенсаційний механізм, який створюється вже під час війни; він відкриває

шлях до фіксації збитків і реального відшкодування для мільйонів українців. За її словами, рішення стало результатом тривалої спільної роботи України та міжнародних партнерів і важливим кроком у розвитку сучасного міжнародного права. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4840813-stvoreno-mizhnarodnu-komisiui-po-reparatsiiam-ukraini>

75. **Катишев К. Україна збільшила виробництво БпЛА-перехоплювачів** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. *Наведено тези допису у Телеграм міністра оборони Дениса Шмигала про те, що в Україні вдалося наростити виробництво дронів-перехоплювачів; протягом грудня до війська щодоби їх передається в середньому майже 950, що дозволяє посилити захист від дронового терору, зберігаючи ресурс для перехоплення крилатих і балістичних ракет. За словами міністра, купівлі протишахедних БпЛА є ключовим пріоритетом на 2026 р.; станом на грудень підписано контракти з більш ніж 10 виробниками таких безпілотників.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4841333-ukraina-zbilshyla-vyrobnytstvo-bpla-perekhopluivachiv>

76. **Катишев К. Україна отримала рекордний обсяг зброї – МО** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Наведено коментарі міністра оборони України Дениса Шмигала щодо результатів 32-го засідання у форматі «Рамштайн», що відбулось 16.12.2025. За його словами, поточний рік уже став рекордним за обсягами допомоги. Якщо усі зобов'язання буде виконано, вдасться залучити 45 млрд доларів – більше, ніж у будь-якому році від початку повномасштабної війни з РФ. Міністр повідомив, що загальний обсяг оборонних потреб України у 2026 р. становить 120 млрд доларів. Україна може покрити половину цієї суми власними ресурсами. Але 60 млрд доларів має надійти від партнерів. Під час засідання Д. Шмигаль озвучив партнерам головні пріоритети України, серед яких: стабільне та прогнозоване фінансування оборони України; протиповітряна оборона (ППО); підтримка*

українського виробництва дронів та інших зразків озброєння, які довели ефективність на полі бою; постачання боєприпасів, зокрема далекобійних; механізм «PURL» – ключовий елемент співпраці між Європою та США (загальна потреба України для отримання пакетів «PURL» у 2026 р. – 15 млрд доларів). Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4840872-ukraina-otrymala-rekordnyi-obsiah-zbroi-mo>

77. **Катишев К. Україна починає рух до ЄС за новою схемою** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. Вказано, що згідно з заявою міністерки Данії з питань Європейського Союзу (ЄС) Марі Б'єр та єврокомісарки Марти Кос на неформальному засіданні Ради з загальних справ у Львові, ЄС оголосив про запуск нового формату технічних переговорів із Україною, які не залежать від вето Угорщини. М. Б'єр наголосила, що завдяки ухваленому новому підходу процес розширення за участю України не зупинився, і наступне головування – Кіпру – зможе його продовжити... Вона уточнила, що цей шлях по суті означає обхід угорського вето, але на певний час. Для закриття переговорних глав необхідно отримати згоду всіх членів ЄС, і це неможливо обійти. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4839677-ukraina-pochynaie-ruk-h-do-yes-za-novoui-skhemoui>

78. **Качуровська О. Зеленський: Конгрес має затвердити 5 документів** [Електронний ресурс] / Олена Качуровська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. Як зазначив Президент України Володимир Зеленський, відповідаючи журналістам, Конгрес США має затвердити гарантії безпеки для України як один з п'яти документів, які обговорювалися під час перемовин у Берліні. Йдеться про документ, де зафіксовані умови, що є «дзеркальними» до п'ятої статті НАТО, про що вже існує домовленість. В. Зеленський додав, що американо-українська команда «дуже близька до сильних гарантій безпеки». Він заявив, що «теоретично бачить на папері хороші елементи», але «вірить фактам», одним із яких є голосування в Конгресі США. Відповідаючи на питання про тривалість шляху

до сталого миру, глава держави сказав, що цей шлях «точно не простий, але це не значить, що він буде тривалим»: американці хочуть швидкого завершення, проте для України насамперед важлива якість. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4840708-zelenskyi-konhres-maie-zatverdyty-5-dokumentiv>

79. **Качуровська О. Коаліція охочих підготувала плани щодо розгортання військ в Україні** [Електронний ресурс] / Олена Качуровська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Наведено коментарі прем'єр-міністра Великої Британії Кіра Стармера про те, що Коаліція охочих завершила підготовку планів щодо розгортання військ на українській території і посилення обороноздатності України. За його словами, у межах Коаліції охочих розроблено військові плани для кожного з напрямів: забезпечення безпеки в повітрі, на морі та на суші, а також для зміцнення власних спроможностей України. «За потреби це передбачає й наземне розгортання, але зараз пріоритетом є досягнення справедливого й тривалого миру», - уточнив посадовець.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4840722-koalitsiia-okhochykh-pidhotuvala-plany-schodo-rozghortannia-viisk-v-ukraini>

80. **Київщина долучилася до впровадження нових правил визначення вартості будівництва в умовах воєнного стану** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 12 груд. [№ 491]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Київська ОВА разом із 69 громадами регіону приєдналася до підписання Меморандуму про співпрацю щодо реалізації нових підходів до формування вартості будівництва в умовах воєнного стану. Зазначено, що Меморандум продовжує виконання Постанови Кабінету Міністрів України (КМ України) № 1512, яка запроваджує єдині та прозорі правила ціноутворення для державних будівельних проєктів. Документ об'єднує центральну владу, обласні та місцеві адміністрації, а також замовників будівництва задля забезпечення доброчесності, відкритості та підзвітності на всіх етапах реалізації робіт.*

Наголошено, що нові правила застосовуватимуться під час відновлення житлового фонду, соціальної інфраструктури, транспортних об'єктів, комунальних систем, а також під час робіт, спрямованих на посилення критичної інфраструктури — енергетики, водопостачання та водовідведення. Прийняття рішень у межах цих процесів має відповідати єдиним стандартам прозорості. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/389189>

81. Конюченко А. Росіяни почали виготовляти "Герані" з ракетою Р-60: у ГУР попередили про загрозу [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про появу в РФ модернізованої версії безпілота типу «Герань-2», оснащеної авіаційною ракетою Р-60. Головне управління розвідки України повідомило, що такий дрон призначений для ураження українських літаків і гелікоптерів та зменшення ефективності протидії безпілотнокам. Описано конструктивні особливості нової «Герані», зокрема систему камер, канали зв'язку, елементи навігації та електронну начинку. Пояснено ймовірний принцип застосування ракети з дистанційним керуванням оператором. Також висловлено припущення, що Росія може передати цей технологічний досвід Ірану.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/rosijani-pochali-vihotovljati-herani-z-raketoju-r-60-u-hur-poperedili-pro-zahrozu.html>

82. Конюченко А. Росіяни просунулися одразу на чотирьох напрямках — DeepState [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про тактичні просування російських військ на кількох ділянках фронту за минулу добу. За даними аналітиків «DeepState», окупанти мали успіхи на костянтинівському, добропільському, оріхівському та гуляйпільському напрямках. Зокрема малі піхотні групи РФ просунулися в місті Гуляйполе та селищі Степногірськ у Запорізькій області. Також зафіксовано просування російських підрозділів у селах Предтечине та Шахове на Донеччині. Інформація ґрунтується на оновленій карті бойових дій станом на вечір 15 грудня.* Текст:

<https://zn.ua/ukr/war/rosijani-prosunulisja-odrazu-na-chotirokh-naprijamkakh-deepstate.html>

83. **Конюченко А. Трегубов розповів про складну ситуацію у Вовчанську** [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про критичну ситуацію у Вовчанську Харківської області, який за понад рік інтенсивних обстрілів майже повністю зруйнований російськими військами. За словами речника Угрупування Об'єднаних Сил Віктора Трегубова, окупанти намагаються просуватися з півночі малими піхотними групами, тоді як українські сили утримують оборону по річці Вовча. Місто фактично припинило існування як населений пункт через цілеспрямовані удари РФ різними видами озброєння, зокрема фугасними та керованими авіабомбами.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/trehubov-rozpoviv-pro-skladnu-situatsiju-u-vovchansku.html>

84. **Конюченко А. Чи може РФ розпочати наступ на Чернігівську область: у Генштабі відповіли** [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про безпекову ситуацію на Чернігівщині. У Збройних Силах України (ЗСУ) повідомили, що найближчим часом масштабний наступ російських військ на область малоймовірний, оскільки чисельність сил РФ на цьому напрямку не змінюється і ознак формування ударних угруповань немає. Водночас загроза диверсійно-розвідувальних груп зберігається, а росіяни продовжують регулярні обстріли прикордонних населених пунктів, зокрема атакують енергетичну інфраструктуру артилерією, авіабомбами та дронами. У Генштабі наголосили, що заяви про «наступ на Чернігів» є елементом інформаційної війни, а українські військові тримають ситуацію під контролем і посилюють оборонні рубежі.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/chi-mozhe-rf-rozpochati-nastup-na-chernihivsku-oblast-u-henshtabi-vidpovili.html>

85. **Котляр А. Від еШлюбу до еНотаріату: які держсервіси рухаються в онлайн** [Електронний ресурс] / Алла Котляр // Дзеркало тижня.

– 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. *Наведено інтерв'ю з заступницею міністра юстиції з питань цифрового розвитку, цифрових трансформацій і цифровізації Ольгою Рябухою про доступні онлайн-сервіси для громадян в Україні та за кордоном, цифровий шлюб і майбутній е-розлучення, «еМалятко», бізнес-послуги, реєстрацію майна, нотаріат, кібербезпеку державних реєстрів і плани цифровізації на 2026 р. Розмову сфокусовано на тому, як держава зберігає та посилює цифрову спроможність під час війни, відповідаючи на запит суспільства на зручні та безпечні віддалені послуги.*

Текст: <https://zn.ua/ukr/TECHNOLOGIES/vid-eshljubu-do-enotariatu-jaki-derzhservisi-rukhajutsja-v-onlajn.html>

86. **Кошарна О.** **«Нам всім треба готуватися до автономного існування»**, — експертка з енергетики Ольга Кошарна [Електронний ресурс] / Ольга Кошарна ; спілкувалась Ольга Бесперстова // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. *«Факти» поспілкувались зі співзасновницею громадської організації (ГО) «Антикризовий експертний ядерний центр України», незалежною експерткою з питань ядерної енергетики та безпеки О. Кошарною про стан енергетичного сектора, найгірші сценарії, які на нас чекають, стан Запорізької атомної електростанції (ЗАЕС), а також про наслідки корупційних скандалів.* Текст: <https://fakty.ua/464631-nam-vsem-nuzhno-gotovitsya-k-avtonomnomu-sucshestvovaniyu---ekspert-po-energetike-olga-kosharnaya>

87. **Краснолуцька О.** **Генштаб назвав найгарячіший напрямок фронту** [Електронний ресурс] / Олеся Краснолуцька // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 14 груд. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1390-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1389-ту, добу зафіксовано 154 бойових зіткнення. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 44 штурмові дії агресора, на Костянтинівському та Гуляйпільському – по 19. Ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили три*

райони зосередження особового складу та техніки росіян. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4840304-henshtab-nazvav-naihariachishyi-napriamok-frontu>

88. **Краснолуцька О. Унікальний план. Як ЄС може передати гроші Росії** [Електронний ресурс] / Олеся Краснолуцька // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що Європейський Союз стоїть на порозі важливого рішення: чи використовувати заморожені російські активи для фінансування підтримки України. Це безпрецедентний план, який спричинив зіткнення між багатьма державами-членами ЄС, що його підтримують, та Бельгією, де знаходиться левова частка активів. Європейські лідери мають ухвалити рішення щодо цього заходу на саміті 18 – 19 грудня. Розглянуто, що саме лежить на столі та чому Бельгія й окремі країни проти. Наведено тези виступу Президента України Володимира Зеленського 18.12.2025 на засіданні Європейської ради (ЄР) в Брюсселі, де він заявив, що рішення про використання активів РФ є «одним із найясніших і морально обґрунтованих рішень, які будь-коли могли бути ухвалені». Глава української держави вважає, що виділення Києву репараційної позики коштом заморожених активів РФ може наблизити завершення війни.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4841547-unikalnyi-plan-yak-yes-mozhe-peredaty-hroshi-rosii>

89. **Кругленко О. У Європі запрацювала Міжнародна комісія з питань збитків, нанесених Росією у війні проти України** [Електронний ресурс] / Олександрина Кругленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про запуск Європою Міжнародної комісії з розгляду претензій щодо України, яка має стати ключовим механізмом фіксації та оцінювання збитків, завданих російською агресією. Комісія, створена в межах Ради Європи, розглядатиме претензії щодо воєнних злочинів і руйнувань, спираючись на вже чинний Реєстр збитків, що отримав понад 86 тис. заяв. Водночас наголошено, що цей процес не гарантує швидких виплат, адже остаточне відшкодування має бути здійснене саме РФ.*

Порушено питання використання заморожених російських активів і можливих політичних перешикод, зокрема ідей амністії воєнних злочинів у межах майбутніх мирних домовленостей. Також наведено оцінку Світового банку, згідно з якою відбудова України протягом наступного десятиліття коштуватиме щонайменше 524 млрд доларів, і ця сума не враховує збитків 2025 р. Текст: <https://zn.ua/ukr/europe/u-jevropi-zapratsjuvala-mizhnarodna-komisija-z-pitan-zbitkiv-nanesenikh-rosijeju-u-vijni-proti-ukrajini.html>

90. **Кругленко О. У Швейцарії чоловіка засудили за участь у війні в Україні проти Росії** [Електронний ресурс] / Олександрина Кругленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про перший в історії Швейцарії судовий процес проти громадянина країни, який добровільно воював на боці України проти РФ. Швейцарська військова юстиція засудила 49-річного добровольця Аві М. до умовного позбавлення волі за порушення закону, який забороняє громадянам Швейцарії служити в іноземних арміях. Матеріал пояснює, що справа має чітке юридичне підґрунтя, незалежно від гуманітарних мотивів обвинуваченого. Окрему увагу приділено аргументам сторін: обвинувачення наполягало на принципі верховенства закону, тоді як захист заперечував наявність прямих доказів участі у бойових діях. Підкреслено суперечливість ситуації, де моральні мотиви стикаються з жорсткими нормами нейтральної держави. Також зазначається, що вирок ще може бути оскаржений.* Текст: <https://zn.ua/ukr/europe/u-shvejtsariji-cholovika-zasudili-za-uchast-u-vijni-v-ukrajini-proti-rosiji.html>

91. **Купновицька У. "Безхазяйні" за законом: як РФ почала масово забирати житло українців на ТОТ** [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що РФ почала масово вилучати житло на тимчасово окупованих територіях (ТОТ) України, закріпивши цей процес на рівні федерального закону, який значно розширює повноваження окупаційних адміністрацій щодо вилучення квартир і будинків. Під загрозою опинилося*

житло українців, які виїхали з ТОТ або в окупації відмовляються отримувати російський паспорт. Вказано, що нові правила дозволяють визнавати житло "безхазяйним" і передавати його іншим особам — переважно тим, кого РФ вважає лояльними до себе. Експропріація триватиме до 2030 р. Формально це закріплює практику, що вже тривалий час застосовувалася на ТОТ: раніше відбирання житла відбувалося через фіктивні судові рішення або "комісії". "Фокус" з'ясував, чи втрачають українці право власності на житло та що робити, аби захистити свої права. Наведено рекомендації з цього приводу правозахисних організацій та систем безоплатної правничої допомоги (БПД).
Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/736995-rf-masovo-viluchaye-zhitlo-na-tot-shcho-robiti-ukrajincyam-i-chi-znikaye-pravo-vlasnosti>

92. **Купновицька У. Війна, якої не видно: хто і як нищить Карпати в тилу** [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 17 груд. — Електрон. дані. Зазначено, що повномасштабна війна вплинула на всі сфери життя в Україні і довілля не стало винятком. Навіть регіони, віддалені від лінії фронту, стикаються з наслідками воєнного часу. Карпати, які традиційно вважалися найбільш захищеним гірським регіоном, сьогодні дедалі частіше опиняються у центрі екологічних конфліктів. Вказано, що під прикриттям "тилової безпеки" тут активізувалися рубки лісу, інфраструктурні та енергетичні проєкти, що створюють нові екологічні ризики. Про те, чому Карпати більше не є "заповідним тилом", які загрози постали перед гірськими екосистемами та чому війна стала каталізатором цих процесів, повідомив фахівець зі збереження екосистем Громадської організації (ГО) "Екодія" Б. Кученко. Наголошено, що вихід із ситуації природоохоронці бачать у створенні нових заповідних територій, водночас це може стимулювати розвиток сталого туризму в регіоні та наповнення бюджетів місцевих громад без знищення Карпат. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/737268-karpati-pid-zagrozoju-yak-viyna-vidkrila-shlyah-do-nishchennya-gir>

93. **Купновицька У. Європа закручує гайки: коли українцям доведеться повертатися додому** [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. Зазначено, що уряд Німеччини 17 грудня схвалив проєкт закону про реформу системи соціальної допомоги, який може суттєво змінити правила отримання виплат із безробіття, зокрема для українських громадян, які проживають у країні. Вказано, що законопроєкт передбачає жорсткіший контроль і можливе припинення допомоги. За оцінками Німеччини, понад 400 тис. українців не працюють і отримують допомогу з безробіття, а це значне навантаження на бюджет. Зауважено, що будь-яка влада насамперед зобов'язана піклуватися про власних громадян, і для німецького суспільства така ситуація неприйнятна. Водночас у березні 2027 р. статус тимчасового захисту в Європі завершить дію повсюдно. Це означає, що українцям доведеться визначати свій правовий статус — залишатися, якщо є робота, навчання чи сімейні підстави, або повертатися. «Фокус» з'ясував, чи здатні ці зміни змусити українців повернутися додому і що чекає на них у найближчі роки. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivnyy/737435-yes-skoro-chuye-socviplati-chi-zmusit-ce-povernutisya-400-tis-ukrajinciv>

94. **Купновицька У. Культ Сталіна 2.0: як Кремль використовує диктатора у війні проти України** [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. Зазначено, що 18 грудня — день народження Сталіна, у РФ стає дедалі помітнішим: від повернення барельєфів до підручників, де зникають згадки про ГУЛАГ. На тлі війни проти України Кремль оживлює сталінські символи, щоб виправдовувати жертви та посилювати культ "сильної руки". "Фокус" розібрався, як формувався культ Сталіна, чому його намагаються реанімувати зараз і що це говорить про РФ часів Путіна, яка повертає минуле, щоб виправдати сьогодення. За словами аналітиків, після 1991 р. у РФ не відбулося справжнього переосмислення комуністичного минулого, й історичний злочин не був засуджений так само рішуче, як це сталося у

Німеччині з нацизмом. Це створило вакуум, який можна заповнити міфами про "порядок" і "могутність" сталінської епохи. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivnyy/737417-kult-stalina-povertayetsya-yak-kreml-perepisuye-istoriyu-pid-viynu>

95. **Купновицька У. "Місто утоне за три дні": що буде, якщо Росія почне бити по каналізації** [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що РФ розглядає можливість ударів по критичній інфраструктурі водопостачання та водовідведення на північному сході України. За даними моніторингових груп, ворог може завдати ударів по каналізаційних насосних станціях (КНС) у Сумах і навколишніх громадах. Зазначено, що такі атаки здатні спровокувати зупинку водовідведення, масштабні техногенні аварії та додаткові екологічні ризики. Йдеться не лише про перебої з водою, а й про можливе потрапляння неочищених стоків у річки та ґрунти, що створить загрози для здоров'я місцевих жителів і довкілля. "Фокус" з'ясував, чому ці об'єкти фактично не захищені, як швидко нечистоти можуть отруїти воду та які наслідки це матиме для міст і людей.* Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivnyy/736596-rf-gotuye-udari-po-kns-u-sumah-zagroza-ekocidu-ta-instrukciya-diy>

96. **Купновицька У. Після СЗЧ в штурм: що означає нове розпорядження Генштабу та що кажуть військові** [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 12 груд. — Електрон. дані. *Зазначено, що інформація про те, що військових після самовільного залишення частини (СЗЧ) нібито повертатимуть до служби лише через штурмові підрозділи, спричинила гостру дискусію в армійському середовищі. Генштаб заперечує існування жорсткої директиви, однак військові та юристи попередили: за відсутності прозорих правил різниця між офіційними заявами й реальною практикою може мати серйозні наслідки для мотивації та кількості СЗЧ. На думку експертів, подібні рішення ухвалюються без належного прорахунку наслідків і створюють лише ілюзію контролю над*

ситуацією, тоді як на практиці держава не має ефективних інструментів примусово повернути таких людей до війська. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/736736-szch-u-zsu-chi-spravdi-pislya-povernennya-vidpravlyayut-u-shturmovi-pidrozdili>

97. **Купновицька У. Чи стануть США воювати за Україну: що криється за американськими гарантіями безпеки** [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що США вперше заговорили про можливу військову відповідь РФ у разі нового нападу на Україну, однак за гучними заявами ховається складна і суперечлива реальність. "Фокус" з'ясував, що насправді означають американські "гарантії безпеки", що не так з обіцянками США про військову відповідь РФ, чому Європа гальмує процес і чи йдеться про реальний механізм стримування, а не чергові політичні формули.* Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/737141-viyskova-vidpovid-ssha-rosiji-shcho-oznachayut-garantiji-dlya-ukrajini>

98. **Лещенко О. Зеленський готовий на компроміс щодо НАТО: про що говорив президент з американцями в Берліні** [Електронний ресурс] / Олександр Лещенко // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. *Як повідомило агентство «Reuters», Берлін перетворився на головну сцену європейської дипломатії. Президент України Володимир Зеленський 14.12.2025 під час п'ятигодинних переговорів із посланцями США запропонував відмовитися від прагнень України вступити до НАТО в обмін на юридично обов'язкові гарантії безпеки від Заходу, подібні до ст. 5 НАТО, із залученням США, Європи, Канади та Японії. Вказано, що цей крок може стати переломним у війні, яка вже чотири роки точиться на українській землі. Зазначено, що європейські союзники назвали нинішній етап «критичним моментом» і працюють над удосконаленням американських пропозицій, які передбачають поступки Києва. Водночас вони прагнуть зміцнити фінансову стійкість України, використовуючи заморожені активи російського центробанку для фінансування її бюджету.* Текст: <https://fakty.ua/464466->

[zelenskij-gotov-na-kompromiss-po-nato-o-chem-govoril-prezident-s-amerikancami-v-berline](#)

99. **Лещенко О. «Пробач, Україно, ми повелися з тобою ганебно»:**
в Британії визнали, що Захід капітулював перед росією [Електронний
ресурс] / Олександр Лещенко // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 15 груд. —
Електрон. дані. *Зазначено, що британський журналіст, письменник і*
консультант у сфері європейської й трансатлантичної безпеки Е. Лукас —
визнаний експерт із енергетичної та кібербезпеки, питань шпигунства,
інформаційної зброї та російської зовнішньої політики. Упродовж багатьох
років він працював у провідних міжнародних медіа, обіймав керівні посади у
«The Economist», є автором книг «Нова холодна війна», де створив глибокий і
точний портрет РФ і В. Путіна. Вказано, що у виданні «The Times» вийшла
його емоційна колонка, де він відверто визнає провал Заходу у підтримці
України. За його словами, після гучних обіцянок «стояти з Україною стільки,
скільки буде потрібно» Захід злякався ядерного шантажу РФ, втомився від
війни й поступово відмовився від реальної допомоги. Текст:
[https://fakty.ua/464470-prosti-ukraina-my-postupili-s-toboj-pozorno-v-britanii-](https://fakty.ua/464470-prosti-ukraina-my-postupili-s-toboj-pozorno-v-britanii-priznali-chto-zapad-kapituliroval-pered-rossiej)
[priznali-chto-zapad-kapituliroval-pered-rossiej](#)

100. **Лещенко О. росія почала стратегічний наступ: Сирський про**
ситуацію на фронті [Електронний ресурс] / Олександр Лещенко // Fakty.ua :
[вебсайт]. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. *Як заявив Головнокомандувач*
Збройних сил України (ЗСУ) Олександр Сирський під час засідання
Контактної групи з питань оборони України у форматі «Рашитайн», РФ
наростила угруповання своїх військ в Україні до рекордних 710 тис. солдатів
і розпочала стратегічну наступальну операцію. За його словами, попри
величезні втрати, російська армія не відмовляється від продовження
наступальних дій, хоча істотних оперативних успіхів так і не досягла. Окремо
він зупинився на ситуації на Покровському напрямку, де ворог уже понад 17
місяців намагається захопити місто, і зазначив, що українські підрозділи
тримають оборону та перехоплюють ініціативу. Текст:

<https://fakty.ua/464599-rssiya-nachala-strategicheskoe-nastuplenie-syrskij-o-situacii-na-fronte>

101. **Липчанський М. В Україні за рік закрилось 11 тис. компаній: стали відомі «довгожителі»** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 12 груд. — Електрон. дані. *За даними Єдиного державного реєстру, в Україні за 11 місяців 2025 р. закрилось 11 223 компанії. Найбільш життєздатними стали акціонерні товариства - середній вік закритих цьогогоріч бізнесів сягнув 28 років та 7 місяців; далі йдуть органи місцевого самоврядування (ОМС) - 27 років 10 місяців і держпідприємства - 26 років 7 місяців. Найменші «строки життя» виявилися у благодійних організацій, обслуговуючих кооперативів і ТОВ. Найвразливішими стали громадські організації - 1498 закрилося. Найчастіше компанії згортались у Києві та на Київщині, на Дніпропетровщині, Львівщині, Одещині. Найдовше протримались підприємства сфери освіти - 23 роки 10 місяців, охорони здоров'я - 23 роки 7 місяців, а також ветеринарної діяльності - понад 22 роки.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/business/companies/4840525-v-ukraini-za-rik-zakrylos-11-tys-kompanii-staly-vidomi-dovhozhyteli>

102. **Липчанський М. В Україну з Росії та ТОТ вернули 60 громадян** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Як повідомив у Telegram Уповноважений Верховної Ради України (ВР України) з прав людини Дмитро Лубінець, повернення громадян із РФ і тимчасово окупованих територій (ТОТ) відбулось за результатами його зустрічі з російською уповноваженою з прав людини Т. Москальковою та з керівниками місій Міжнародного комітету Червоного Хреста (МКЧХ) в Україні та РФ. Серед тих, що повернулися, - 15 українських громадян, більшість із яких маломобільні; ще 45 утримувались в пунктах тимчасового тримання іноземців на території РФ. За словами Д. Лубінця, під час зустрічі також передали 2000 посилок із гуманітарною допомогою для українських військовополонених і листи від рідних; були досягнуті домовленості щодо верифікації осіб, зниклих безвісти*

за особливих обставин і передані списки; передали списки з числа окремої категорії громадян - важкопоранених і важкохворих. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4840932-v-ukrainu-z-rosii-ta-tot-vernuly-60-hromadian>

103. **Липчанський М. Генштаб повідомив, скільки штурмів здійснила Росія** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 12 груд. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1388-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1387-му, добу зафіксовано 174 бойових зіткнення. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 49 наступальних дій агресора, на Олександрівському – 26, на Костянтинівському – 18 атак. Ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили район зосередження особового складу та техніки, пункт управління та наземну станцію управління БпЛА російських загарбників. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4839893-henshtab-povidomyv-skilky-shturmiv-zdiisnyla-rosiia>

104. **Липчанський М. Генштаб розповів про ситуацію з боями на фронті** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1387-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1386-ту, добу зафіксовано 234 бойових зіткнень. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 49 штурмових дій агресора, на Костянтинівському – 23, на Олександрівському та Гуляйпільському – по 22 атаки. Противник завдав 38 авіаційних ударів, скинувши 94 керованих авіабомби (КАБ); здійснив 3607 обстрілів, зокрема 130 — із реактивних систем залпового вогню (РСЗВ); залучив для ураження 3622 дрони-камікадзе. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4839544-henshtab-rozpoviv-pro-sytuatsiui-z-boiamy-na-fronti>

105. **Липчанський М. Путін ухвалив вилучення житла в окупованих регіонах України** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Вказано, що російський диктатор В. Путін 15.12.2025 підписав закон, який надає право окупаційній «владі» в Донецькій, Луганській, Херсонській і Запорізькій областях вилучати до 2030 р. житло українців, що втекли від війни. Власністю регіонів або їх муніципалітетів визнаватимуться житлові будинки, квартири, кімнати, «які мають ознаки безгосподарного майна», критерії «безхазяйності» визначають самі окупаційні адміністрації. Відсутність даних про власника або неможливість встановлення його за наявними документами не буде перешкодою для вилучення. Згідно з законом, конфісковане майно можуть передати громадянам РФ, які проживають на окупованих територіях; надати як службове житло держслужбовцям, військовим, чиновникам, працівникам правоохоронних органів, вчителям і лікарям тощо. Компенсації можуть отримати лише ті колишні власники квартир / будинків, які отримали громадянство РФ.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/russia/4840864-putin-ukhvalyv-vyluchennia-zhytla-v-okupovanykh-rehionakh-ukrainy>

106. **Липчанський М. Росія перейшла в "нульову фазу" підготовки до війни з НАТО – ISW** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Інституту вивчення війни (ISW) про те, що РФ посилює свої приховані та відкриті атаки проти Європи та перейшла в «нульову фазу» – фазу створення інформаційних і психологічних умов – для підготовки до можливої війни між НАТО та РФ у майбутньому. Як зазначили аналітики, подія 17.12.2025 стала першим випадком, зафіксованим ISW, коли російські військові у формі перетнули територію країни НАТО з початку російських зусиль у межах «нульової фази» у вересні 2025 р.* Текст:

<https://ua.korrespondent.net/world/4841702-rosiia-pereishla-v-nulovu-fazu-pidhotovky-do-viiny-z-nato-ISW>

107. **Липчанський М. РФ поширює фейки про підготовку Україною вибуху «ядерної бомби» - ЦПД** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 12 груд. — Електрон. дані. *Як повідомили в Центрі протидії дезінформації (ЦПД) при РНБО, російські медіа поширюють заяви Міноборони РФ із вигаданими звинуваченнями на адресу України у підготовці до використання зброї масового ураження. Зокрема в РФ заявляють, нібито СБУ «модельовала вибух у людному місці брудної ядерної бомби» та може її застосувати «під чужим прапором». Вказано також, що російські пропагандисти тиражують звинувачення у використанні хімічної зброї, спробі спровокувати техногенну катастрофу, тестуванні фармакологічних препаратів на власному населенні. У ЦПД наголосили, що такі брехливі бездоказові звинувачення російське командування вигадує регулярно для інформаційних операцій проти України.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/russia/4839968-rf-poshyruie-feiky-pro-pidhotovku-ukrainoui-vybukhu-yadernoi-bomby-tspd>

108. **Лиса А. Бельгія пропонує ЄС спосіб допомоги Україні – ЗМІ** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. *Вказано, що Бельгія запропонувала Європейському Союзу розглянути можливість застосування надзвичайного положення для випуску спільного боргу ЄС із метою підтримки України у війні проти РФ. Пропозиція пролунала після того, як країни ЄС проголосували за безстрокове замороження російських активів із використанням ст. 122, котра дозволяє ухвалювати рішення кваліфікованою більшістю - щонайменше 15 державами, які представляють 65 % населення ЄС. Як і у випадку санкційної політики, випуск спільного боргу ЄС, забезпеченого резервами довгострокового бюджету союзу, потребує одностайної підтримки всіх 27 держав-членів. Спільний борг є єдиною офіційно запропонованою Європейською комісією (ЄК) альтернативою «репараційному кредиту». Зауважено, що юридична*

служба ЄС виключила можливість застосування ст. 122 для випуску спільного боргу на засіданні послів ЄС 16.12.2025. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4841221-belhiia-proponuie-yes-sposib-dopomohy-ukraini-zmi>

109. **Лиса А. Для військових вперше закупили бронековдри: що про них відомо** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. *Вказано, що Міністерство оборони України (МО України) представило універсальний польовий тент (бронековдру), розроблений із урахуванням потреб бойових підрозділів і сучасних умов ведення бойових дій. Бронековдри забезпечують балістичний захист від уламків і можуть застосовуватися як індивідуально, так і колективно. Це дозволяє адаптувати їх під різні тактичні умови та різні способи виконання завдань на лінії бойового зіткнення. Відзначено, що це – перше технологічне рішення, створене в Україні для потреб індивідуального та групового захисту військовослужбовців, що відповідає сучасним вимогам ведення бойових дій і підвищує рівень захисту особового складу.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4839758-dlia-viiskovykh-vpershe-zakupyly-bronekovdry-scho-pro-nykh-vidomo>

110. **Лиса А. Парламент Австрії засудив порушення Росією прав людини на ТОТ** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. *Як повідомив міністр закордонних справ Андрій Сибіга, усі фракції парламенту Австрії одностайно ухвалили резолюцію, що засуджує систематичні порушення РФ прав людини на тимчасово окупованих територіях (ТОТ) України та нелюдське поводження з українськими військовополоненими. За словами очільника МЗС, це «ще один потужний міжнародний сигнал на користь справедливості та відповідальності. Ще одне підтвердження того, що нейтральність не означає байдужість». Посадовець наголосив, що ситуація з правами людини на ТОТ і ставлення до військовополонених мають залишатися у центрі уваги всіх демократичних країн світу.* Текст:

<https://ua.korrespondent.net/world/4839790-parlament-avstrii-zasudyv-porushennia-rosiieui-prav-luidyny-na-tot>

111. Лиса А. Рада підтримала законопроект про загальнонаціональну хвилину мовчання [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Вказано, що Верховна Рада України (ВР України) 16.12.2025 проголосувала у першому читанні проєкт закону № 14144 щодо вшанування пам'яті загиблих унаслідок повномасштабного вторгнення РФ. Мета документа – визначення на законодавчому рівні загальнонаціональної хвилини мовчання як щоденного комеморативного заходу у сфері національної пам'яті. Законопроектом пропонується: внести зміни до Закону «Про засади державної політики національної пам'яті Українського народу» та Кодексу цивільного захисту України; проводити загальнонаціональну хвилину мовчання щоденно о 9-ій годині 00 хв.; органи державної влади та місцевого самоврядування мають забезпечити інформування про початок і завершення загальнонаціональної хвилини мовчання на підприємствах, в установах, організаціях, які належать до сфери їх управління. Наголошено, що ухвалення ініціативи, зокрема, сприятиме формуванню культури пам'яті, вихованню поваги до героїв і відповідальності живих перед загиблими.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4840858-rada-pidtrymala-zakonoproiekt-pro-zahalnonatsionalnu-khvylynu-movchannia>

112. Літонінський В. Без перемир'я на Різдво. РФ проти [Електронний ресурс] / Валерій Літонінський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Вказано, що РФ відкинула заклик канцлера Німеччини Фрідріха Мерца щодо перемир'я у війні проти України на час Різдва. Кремль заявив, що таке перемир'я залежатиме від того, чи буде досягнуто мирної угоди та що Москва поки не отримала інформації про результати переговорів у Берліні стосовно плану припинення війни в Україні. Розглянуто, як просуватиметься далі переговорний процес. Зазначено, що після переговорів України та США в Берліні американська сторона планує*

взаємодію з Москвою, після чого має знову відбутися американо-українська зустріч – імовірно, наступними вихідними. Наведено коментарі Президента України Володимира Зеленського щодо бажаного формату подальших переговорів і можливих гарантій безпеки, що обговорюватимуться на них.

Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4840975-bez-peremyria-na-rizdvo-rf-proty>

113. **Літонінський В. Платиновий стандарт. Нові гарантії безпеки Україні** [Електронний ресурс] / Валерій Літонінський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. Вказано, що Президент США Дональд Трамп 15.12.2025 заявив, що мирне врегулювання війни РФ проти України ближче, ніж будь-коли, та зазначив, що мав «дуже хороші» переговори з Президентом України Володимиром Зеленським і лідерами Німеччини, Італії, НАТО, Фінляндії, Франції, Великої Британії, Польщі, Норвегії, Данії та Нідерландів. Як пише BBC, США впевнені, що запропонували Україні «платиновий стандарт» договору зобов'язаннями у дусі П'ятої статті НАТО. У Білому домі також обіцяють підтримку України в питаннях розміру армії й якості озброєнь і запевняють, що Президент США не тиснутиме на Київ у питанні передачі Донбасу. Американська сторона впевнена, що лідер РФ В. Путін погодиться на нову пропозицію з 20 пунктів. За даними CNN, 90 % питань між РФ та Україною вирішено, проте питання про територіальні поступки залишається каменем спотикання. Акцентовано, що європейські лідери у заяві за підсумками зустрічі в Берліні наголосили, що умовою миру має стати поява очолюваного Європою контингенту, що складатиметься з «держав у межах коаліції рішучих за підтримки США». Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4840702-platynovyi-standart-novi-harantii-bezpeky-ukraini>

114. **Літонінський В. Референдум і дедлайн. Сага про мирний план США** [Електронний ресурс] / В. Літонінський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. Наведено коментарі Президента України

Володимира Зеленського щодо ключових положень мирного плану, запропонованого США, та процесу його обговорення. За словами українського лідера, США хотіли би до Різдва отримати повне розуміння щодо мирної угоди; рішення щодо виходу ЗСУ з підконтрольної Україні території Донецької області має ухвалювати народ у форматі виборів або референдуму. В. Зеленський пояснив, що «компромісне бачення» США щодо контролю над нині підконтрольним Україні Донбасом полягає в тому, що українські війська виходять із території Донецької області, а російські – туди не заходять; американці називають це «вільною економічною зоною», а росіяни – «демілітаризованою»; у межах мирних переговорів це питання досі залишається неврегульованим. Він підкреслив: позиція України полягає в тому, щоб війська залишалися там, де вони зараз знаходяться на лінії зіткнення. Акцентовано, що 13.12.2025 в Парижі відбудеться зустріч високопоставлених чиновників США, України, Франції, Німеччини та Великої Британії з обговорення мирного плану Президента Д. Трампа. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4839822-referendum-i-dedlain-saha-pro-myrnyi-plan-ssha>

115. **Літонінський В. Три проблеми. Новий раунд переговорів про мир** [Електронний ресурс] / Валерій Літонінський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. Вказано, що напередодні зустрічі представників США та РФ у Майамі 20 - 21 грудня в межах ініціативи адміністрації Д. Трампа, спрямованої на припинення повномасштабної російської війни проти України, Президент України Володимир Зеленський назвав три складні питання в переговорах щодо потенційної мирної угоди. Так серед чутливих питань є Донбас, питання грошей, «репараційного кредиту» та Запорізька атомна станція (ЗАЕС). За його словами, «компроміс» щодо ЗАЕС, запропонований США, є несправедливим. «Питання не лише в тому, що це наша станція, питань багато різних: не лише електроенергія, не лише гроші – питання доступу до станції, питання в тому, що вона досі мілітаризована», – зазначив

український лідер. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4841589-try-problemy-novyj-raund-perehovoriv-pro-myr>

116. **Львівська ОВА підтримала передачу FPV-дронів бійцям ССО на 4 мільйони гривень** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 12 груд. [№ 491]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що за кошти обласного бюджету бійці Сил спеціальних операцій (ССО) та 78-го окремого десантно-штурмового полку отримали 86 FPV-дронів і наземні станції управління на оптоволокні. Повідомлено, що з ініціативою звернулися благодійники фонду «Карітас-Сокаль» та виробник «Fly Fish». Загальна вартість техніки — 4 млн 81 тис. грн. Із обласного бюджету в межах Програми підвищення конкурентоспроможності відшкодували 50 % суми — 2 млн грн, ще частину коштів зібрала волонтерська молодіжна ініціатива «Tomorrow by Together» при БФ «Карітас-Сокаль» завдяки мистецьким вечорам, організованим творчою молоддю.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389196>

117. **Люди в тіні: ексклюзивна розмова з тим, хто керує українським підпіллям** [Електронний ресурс] / спілкувалася Юлія Москаленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 14 груд. — Електрон. дані. *В інтерв'ю очільник Руху опору Сил спеціальних операцій ЗСУ розкрив принципи організації українського підпілля на тимчасово окупованих територіях і роль цивільного населення в спротиві. Наголошено, що діяльність Руху опору є складовою ССО, а його учасники поступово отримують належні соціальні гарантії, зокрема статус учасника бойових дій (УБД). Ефективність роботи залишається засекреченою, однак ворог щоденно відчуває її наслідки, а кількість охочих долучитися до спротиву зростає. Значну увагу приділено ненасильницьким методам боротьби — інформаційному впливу, самоорганізації та залученню населення через культуру й комунікаційні платформи. Також підкреслено інтерес західних партнерів до унікального досвіду українського підпілля в умовах сучасної війни. Окремо акцентовано, що боротьба з колабораціонізмом є важливим завданням, але без прямого*

наси́льства проти громадян України. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/ljudi-v-tini-ekskljuzivna-rozмова-z-tim-khto-keruje-ukrajinskim-pidpilljam.html>

118. Майже півтори тисячі ветеранів і членів їхніх сімей цього року створили свій бізнес — нардеп Олена Шуляк [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 15 груд. – Електрон. дані. *Згідно із повідомленням партії «Слуга народу» цьогоріч 1442 ветеранів і членів їхніх сімей отримали гранти за державною програмою «Власна справа» на загальну суму понад 694 млн грн. Це зі свого боку дало змогу створити 2802 нових робочих місць. Вказано, що вже з наступного року українська влада розширює цю програму, збільшуючи суми виплат. Розширено також підтримку для ветеранів, ветеранок та їхніх родин. Тепер гранти можуть отримувати їхні батьки, дорослі діти, а також люди з інвалідністю внаслідок війни. Водночас сім'ям загиблих захисників і захисниць надаватимуть до 1 млн грн за умови створення чотирьох робочих місць. Як зазначила народна депутатка, голова партії «Слуга народу» Олена Шуляк, подібні ініціативи й надалі відіграватимуть важливу роль у зміцненні добробуту громадян і формуванні фінансової стабільності в країні.* Текст : <https://wz.lviv.ua/news/544125-tsohorich-1442-veteraniv-ta-chleniv-ikhnikh-simej-otrymaly-hranty-za-derzhavnoiu-prohramoiu-vlasna-sprava-2>

119. Максим Перебийніс: Державна програма безплатного скринінгу допоможе на ранніх етапах виявляти небезпечні захворювання [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 18 груд. [№ 495]. – Електрон. дані. *Як розповів народний депутат, член фракції політичної партії «Слуга народу» Максим Перебийніс, на тлі повномасштабного російського вторгнення в Україні зросли ризики серцево-судинних захворювань, діабету, загострилися проблеми ментального здоров'я, тому державна програма «Скринінг здоров'я 40+» дуже вчасна і важлива. Він додав, що в межах аналізів буде проводитися ліпідограма, визначення глікованого гемоглобіну, показників креатиніну й альбуміну в сечі тощо.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389367>

120. **Мамедов Г. Російський контрпозов до Міжнародного суду ООН: чому це не перемога Москви** [Електронний ресурс] / Гюндуз Мамедов // Дзеркало тижня. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. Проаналізовано процесуальне рішення Міжнародного суду ООН про прийнятність зустрічних вимог РФ у справі щодо застосування Конвенції про геноцид. Пояснено, що це рішення має виключно технічний характер і не містить жодної оцінки фактів, доказів чи правової позиції сторін по суті. Наголошено, що воно не змінює сильної правової позиції України й не означає визнання російських тверджень. Окрему увагу приділено тому, як Росія використовує такі процесуальні кроки для інформаційних і пропагандистських маніпуляцій. Підкреслено необхідність чіткого розмежування між правом і пропагандою та застережено від хибних інтерпретацій рішень міжнародного суду. Текст: <https://zn.ua/ukr/LAW/rosijskij-kontrpozov-do-mizhnarodnoho-sudu-oon-chomu-tse-ne-peremoha-moskvi.html>

121. **Микитюк В. Зеленський висунув умову США та Європі в рамках мирної ініціативи Трампа: що про це відомо** [Електронний ресурс] / Вікторія Микитюк // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. За повідомленням "Bloomberg", Президент України Володимир Зеленський випробовує США та Європу, пропонуючи відмовитися від прагнення України вступити до НАТО у межах угоди про припинення війни з РФ. Натомість він хоче досягти мережі угод із країнами, подібних до пакту про колективну оборону за ст. 5, який лежить в основі військового Альянсу. Це покладає на Президента США Дональда Трампа та європейських лідерів обов'язок виконати свою часто декларовану підтримку незалежності України, взявши на себе жорсткі зобов'язання застосувати військову силу проти будь-якого майбутнього нападу РФ. Зазначено, що «Коаліція охочих», яка складається із понад 30 країн, не бажає надавати жодних військ Україні до укладення перемир'я, навіть тоді вони не планують розмішувати їх на передовій. Зауважено, що Україна має підстави наполягати на залізних гарантіях після свого досвіду з Будапештським меморандумом 1994 р. Текст:

<https://fakty.ua/464520-zelenskij-vydvynul-uslovie-ssha-i-evrope-v-ramkah-mirnoj-iniciativy-trampa-chto-ob-etom-izvestno>

122. **Микитюк В. Трамп пропонує росії і Китаю поділити світ на сфери впливу** [Електронний ресурс] / Вікторія Микитюк // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 14 груд. — Електрон. дані. *Як повідомило видання «Axios», протягом останнього десятиліття Вашингтон діяв на основі двопартійного консенсусу, згідно з яким Китай прагне обігнати США, РФ — підірвати американську могутність, а зміцнення альянсів у Європі та Азії є ключем до перемоги у XXI ст. Вказано, що Президент США Дональд Трамп кидає виклик усьому цьому фундаменту, створюючи новий світовий порядок, де великі держави укладають угоди і дивляться в інший бік, коли це необхідно, замість того, щоб стримувати амбіції одна одної. Нова стратегія Д. Трампа щодо РФ відображає його зміну по Китаю — відхід від конфронтації до компромісів, укладання угод і готовності прийняти територіальні завоювання. Зазначено, що стратегія національної безпеки США помітно менш ворожа до РФ, ніж до Європейського Союзу (ЄС), який Д. Трамп називає «занепадаючим» проєктом старого ліберального порядку. Для США це означає посилення контролю над Західною півкулею, протистояння Венесуелі, яку підтримують Китай і РФ, та попередження обом державам триматися подалі від Америки. Текст: <https://fakty.ua/464420-tramp-predlagaet-rossii-i-kitayu-razdelit-mir-na-sfery-vliyaniya>*

123. **Микитюк В. У ЄС домовилися про безстрокове замороження російських активів: чому це важливо для України** [Електронний ресурс] / Вікторія Микитюк // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 14 груд. — Електрон. дані. *Як повідомила президентка Єврокомісії Урсула фон дер Ляєн, у ЄС ухвалили рішення про безстрокове замороження російських активів, відкривши шлях для репараційного кредиту. Відомо, що за це рішення проголосували 25 країн із 27. Серед країн, які проголосували «за», була Бельгія, де зберігається більша частина заморожених російських грошей — близько 185 млрд євро. Зазначено, що прийняте рішення знімає необхідність кожні шість місяців голосувати за*

продовження блокування активів РФ, яке вимагало одностайного схвалення усіх країн членів ЄС. Тому європейці усунули ризик того, що влада Угорщини або Словаччини зірве цей процес, проголосувавши «проти» і змусивши ЄС повернути кошти Кремлю. Президент Ради ЄС А. Кошта також зазначив, що ЄС працюватиме над фінансуванням України у 2026 – 2027 рр. Текст: <https://fakty.ua/464434-v-es-dogovorilis-o-bessrochnoj-zamorozke-rossijskih-aktivov-pochemu-eto-vazhno-dlya-ukrainy>

124. Михайло Радуцький: Україна здатна стати не лише споживачем, а й надійним хабом для європейської фармацевтичної безпеки [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 11 груд. [№ 490]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що народний депутат України Михайло Радуцький взяв участь у міжнародній конференції «UA-EU: Стратегічне партнерство у фармацевтичному секторі». «Акт про критичні ліки ЄС, локалізація виробництва в Україні, страхування військових ризиків, Twinning-проект зі створення Української фармацевтичної агенції. Ці та інші питання обговорили сьогодні на міжнародній конференції», – про це розповів він. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389178>

125. Міноборони та партнери обговорили нові антикорупційні інструменти та стандарти НАТО [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 13 груд. – Електрон. дані. Йдеться про проведення керівництвом Міністерства оборони України (МО України) та представниками антикорупційних органів VI Міжнародного науково-практичного форуму «Ефективне врядування та виховання доброчесності в секторі безпеки та оборони» для обговорення та впровадження сучасних антикорупційних заходів, у якому взяли участь міністр оборони Денис Шмигаль, його заступник Анатолій Куцевол, Голова НАЗК Віктор Павлуцик та керівник Програми НАТО з виховання доброчесності Йоакім Френдін. Серед представлених інструментів — цифрова платформа для прямих закупівель і новий програмний документ, що відповідає стандартам НАТО. Вказано, що Форум,

організований за ініціативи керівництва Національного університету оборони України, також завершився презентацією практичних моделей, механізмів формування культури доброчесності та передових практик із запобігання корупції. Текст : <https://wz.lviv.ua/news/544031-minoborony-ta-partnery-obhovoryly-novi-antykorupsiini-instrumenty-ta-standarty-nato>

126. **Мозговий І. Кремль відкинув гарантії безпеки і різдвяне перемир'я та підтвердив плани знищення України — ISW** [Електронний ресурс] / Іван Мозговий // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. За повідомленням «Интерфакс», прессекретар президента РФ Д. Пєсков заявив, що РФ не хоче перемир'я, яке дасть Україні перепочинок і можливість підготуватися до продовження війни. У новому звіті Інституту вивчення війни (ISW) йдеться, що Кремль фактично відкидає всі базові принципи, на яких ґрунтуються поточні напрацювання мирного плану для завершення війни РФ проти України — від гарантій безпеки до збереження українського суверенітету. Там звернули увагу, що в МЗС РФ метою війни прямо вказали на прагнення змусити українців переконатися, що вони нібито «належать» до РФ. Аналітики ISW наголосили, що Москва навряд чи погодиться на будь-яке припинення вогню, яке б заморожувало поточну лінію фронту. Текст: <https://fakty.ua/464592-kreml-otverg-garantii-bezopasnosti-i-rozhdestvenskoe-peremirie---podtverdil-plany-unichtozheniya-ukrainy---isw>

127. **Мозговий І. США та Європа погодили проєкт безпекових гарантій для України — ЗМІ розкрили подробиці** [Електронний ресурс] / Іван Мозговий // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. За даними джерел «The New York Times», західні партнери розробили «дорожню карту» безпеки України після можливого підписання мирної угоди. Вказано, що існують два конфіденційні документи з чіткими інструкціями для різних сценаріїв відновлення бойових дій з боку РФ. План передбачає трансформацію України у потужний військовий хаб: чисельність регулярної армії має сягнути 800 тис. військовослужбовців. Європейські країни розглядають можливість відправки своїх контингентів для патрулювання повітряного та морського

простору. Водночас США зосередяться на розвідувальній підтримці, щоб нівелювати спроби Москви створити приводи для нової атаки. Президентка Єврокомісії Урсула фон дер Ляєн наголосила, що наразі спостерігається єдність позицій між Україною, ЄС та Білим домом. Текст: <https://fakty.ua/464571-ssha-i-evropa-soglasovali-proekt-garantij-bezopasnosti-dlya-ukrainy---smi-raskryli-podrobnosti>

128. Москаленко Ю. Зеленський розповів, скільки російських військових щомісяця вмирають на фронті в Україні [Електронний ресурс] / Юлія Москаленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про заяву Президента Володимира Зеленського щодо масштабних втрат російської армії у війні проти України. За його словами, щомісяця гине близько 30 тис. російських військових, і ці дані підтверджуються відео з українських дронів. Глава держави наголосив, що російське керівництво не зважає на кількість загиблих солдатів, але уважно рахує фінансові втрати. Саме тому він закликав Нідерланди та інші європейські країни використати заморожені російські активи для підтримки України. Президент підкреслив, що більшість цих коштів перебуває в Європі й має бути спрямована на захист від агресії. На його думку, це стане не лише практичним кроком, а й актом відновлення справедливості.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/zelenskiy-rozpoviv-skilki-rosijsikh-vijskovikh-shchomisjatsja-vmirajut-na-fronti-v-ukrajini.html>

129. Москаленко Ю. Ми не готові вийти з Донбасу, і США шукають компроміс – Зеленський [Електронний ресурс] / Юлія Москаленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про перебіг переговорів щодо можливого припинення війни Росії проти України та наявні розбіжності між сторонами. Президент України Володимир Зеленський повідомив, що ключові суперечності стосуються територіального питання та використання заморожених російських активів. Він наголосив, що Україна підтримує ініціативи США, однак не погоджується з окремими параметрами майбутніх домовленостей. Особливу увагу приділено Донбасу, щодо якого США шукають компроміс, тоді як Україна не готова поступатися своїми*

позиціями. Також у матеріалі наведено позицію РФ, яка відкидає будь-які поступки щодо окупованих територій, та згадано деталі ймовірної мирної ініціативи адміністрації Дональда Трампа. Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/mi-ne-hotovi-vijti-z-donbasu-i-ssha-shukajut-kompromis-zelenskij.html>

130. **Москаленко Ю. «Щедрик» на зруйнованій українській ТЕС: ДТЕК закликав партнерів допомогти відновити енергетику** [Електронний ресурс] / Юлія Москаленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що різдвяний «Щедрик» прозвучав у машинному залі теплоелектростанції ДТЕК, зруйнованої російськими атаками. Захід відбувся безпосередньо на пошкодженому енергетичному об'єкті та став публічним зверненням компанії до міжнародних партнерів із закликом посилити підтримку відновлення української енергетичної інфраструктури*. Текст: <https://zn.ua/ukr/energetics/shchedrik-na-zrujnovanij-ukrajinskij-tes-dtek-zaklikav-partneriv-dopomohti-vidnoviti-enerhetiku.html>

131. **На Вінниччині представили комплексну модель підтримки ветеранів «Ветеран 360»** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 12 груд. [№ 491]. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що у Вінницькій області презентували екосистему ветеранських послуг «Ветеран 360». Зазначено, що це інструмент, який спрямований на забезпечення комплексної психосоціальної підтримки ветеранів, ветеранок, їхніх родин і сімей загиблих захисників. Модель «Ветеран 360» покликана об'єднати всі елементи підтримки ветеранів у єдиний механізм, що охоплює 63 громади Вінниччини. Екосистема передбачає зрозумілий супроводу для кожного ветерана та ветерани, а також можливість отримати повний спектр необхідних послуг у громаді після повернення зі служби*. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389182>

132. **На Черкащині завершили другу чергу житлового проєкту для ветеранів і військових-ВПО** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 груд. [№ 492]. – Електрон.

дані. Подано інформацію, що у Золотоніській громаді ще 10 родин ветеранів, які зазнали тяжких поранень на війні, а також військовослужбовців із-поміж внутрішньо переміщених осіб (ВПО) отримали власне житло. Зазначено, що тут завершили другу чергу реконструкції 20-квартирного будинку, який облаштовано спеціально для захисників. Будинок є безбар'єрним, оснащений укриттям, а квартири повністю підготовлені для заселення — із ремонтом та базовими меблями. Проєкт реалізовано спільними зусиллями Черкаської обласної військової адміністрації (ОВА) та соціально відповідального бізнесу.

Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389222>

133. **Назарчук І. Офіс Генпрокурора: «Докази вчинення злочину агресії проти України використовуються для національних судів та можуть бути використані в Спецтрибуналі»** [Електронний ресурс] / Ірина Назарчук // Юрид. газ. – 2025. – 18 груд. – Електрон. дані. Проаналізовано підхід Офісу Генерального прокурора України до фіксації та використання доказів вчинення злочину агресії РФ у кримінальних провадженнях. Наголошено на важливості системного збирання, документування й оцінки фактичних даних, які підтверджують умисність та масштаб агресивних дій проти України, для забезпечення ефективного розслідування на національному рівні та подальшого використання в міжнародних юрисдикціях (зокрема при підготовці матеріалів для Спеціального трибуналу та інших міжнародних механізмів правосуддя). Висвітлено роль співпраці Офісу Генпрокурора з міжнародними партнерами та спеціальними структурами для координації збору доказів, їхньої стандартизованої обробки і передачі відповідно до міжнародних правових стандартів. Підкреслено, що належне доказове забезпечення є ключовим елементом притягнення до відповідальності осіб, причетних до керівництва, організації чи виконання агресивної війни проти України. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/ofis-genprokurora-dokazi-vchinennya-zlochinu-agresiyi-proti-ukrayini-vikoristovuyutsya-dlya-nacional.html>

134. **Наступного року українська влада збільшує фінансування ветеранської політики — нардеп Олена Шуляк** [Електронний ресурс] //

Високий замок. – 2025. – 12 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що у Державному бюджеті на 2026 рік, ухваленому Верховною Радою України (ВР України), передбачено майже 19 млрд грн на ветеранську політику, заходи підтримки ветеранів, зокрема, психологічну допомогу, професійну адаптацію, спортивні програми та впровадження нових напрямів. Значна частина фінансування в 2026 р. піде на реабілітацію та підтримку військових, розвиток мережі ветеранських просторів. За словами народної депутатки, голови партії «Слуга народу» Олени Шуляк, «ветеранська політика сьогодні є одним із ключових напрямів, на яких зосереджена увага Президента України Володимира Зеленського, Першої леді Олени Зеленської, Офісу Президента, уряду, парламенту та нашої політичної сили „Слуга Народу“. Українські воїни потребують не декларацій, а реальних рішень, конкретних інструментів і нових можливостей. Кожен ветеран має отримати шанс реалізувати себе. Інвестиції в повернення ветеранів до повноцінного життя — це вклад у майбутнє держави: кожна гривня, спрямована на підтримку наших захисників, працює на економіку. Саме тому влада системно створює умови для якісної адаптації, ефективної реабілітації, професійного зростання та добробуту кожного ветерана і кожної ветеранки».* Текст : <https://wz.lviv.ua/news/543991-u-derzhavnomu-biudzheti-na-2026-rik-iakyi-neshchodavno-ukhvalyla-verkhovna-rada-peredbacheno-maizhe-19-mlrd-hrn-na-veteransku-polityku>

135. Наука для відбудови регіону: у Запоріжжі визначили переможців обласного студентського конкурсу [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 16 груд. [№ 493]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у Запоріжжі відбувся III етап обласного студентського конкурсу наукових проєктів «Наука для відбудови Запорізького регіону у воєнний та повоєнний час». Конкурс об'єднав молодих дослідників навколо пошуку інноваційних рішень для відновлення прифронтового регіону. Повідомлено, що у грудні на базі Запорізького національного університету пройшов публічний захист наукових*

робіт за участі студентів закладів вищої освіти (ЗВО) області. На розгляд конкурсної комісії подали 29 проєктів за напрямками цифровізації та інформаційних технологій, біотехнологій і охорони здоров'я, нових матеріалів і технологій, соціальних та гуманітарних наук. Серед переможців конкурсу – студенти Запорізького державного медико-фармацевтичного університету Олександр Сахно та Маргарита Печорська. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389279>

136. Носальська І. Європейські гроші Україні всупереч США: топить чи рятує РФ Захід [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що адміністрація Президента США Д. Трампа тимчасово вивела з-під санкцій низку російських банків, задіяних у цивільних ядерних проєктах, і, водночас, розробляє новий пакет жорстких санкцій проти енергетичного сектора РФ, який буде задіяний у разі відмови В. Путіна від мирної угоди щодо України. Акцентовано на рішенні Європейського Союзу (ЄС) 19.12.2025 щодо надання Україні допомоги на 90 млрд євро на 2026 - 2027 рр. Наведено коментарі канцлера Німеччини Ф. Мерца, який наголосив, що російські активи будуть заморожені, доки РФ не компенсує Україні збитки, а також – що Україна повинна буде повернути кредит лише після того, як РФ виплатить репарації. Наголошено і на зверненні групи сенаторів від Республіканської партії до Д. Трампа із закликом ухвалити рішення про вилучення російських активів, заморожених у США, та спрямувати їх на підтримку України, а також – на українсько-китайських політичних консультаціях у МЗС КНР, де, зокрема, обговорили ситуацію, пов'язану зі збройною агресією РФ проти України, та міжнародні зусилля щодо досягнення сталого і тривалого миру, що свідчить про включення Китаю до спроб схилити РФ до припинення війни.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4841737-yevropeiski-hroshi-ukraini-vsuperech-ssha-topyt-chy-riatuie-rf-zakhid>

137. Носальська І. Репараційний кредит Україні: чи вирішить ЄС питання остаточно [Електронний ресурс] / Ірина Носальська //

Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. Зважаючи на те, що умови, юридичне оформлення та гарантії репараційної позики для України мають бути вирішені на саміті Європейської ради 18 - 19 грудня 2025 р., розглянуто причини затримки з виділенням репарацій та чому позитивне рішення не залежить виключно від Бельгії. Як пояснив журналіст В. Портніков, проти надання репараційного кредиту сім країн (Бельгія, Словаччина, Угорщина, Чехія, Болгарія, Мальта, Бельгія), а для його блокування потрібно 11. Наразі ЄС використовував ст. 122 Договору про функціонування ЄС як юридичну основу для безстрокового замороження російських активів, що дозволяє ухвалювати рішення кваліфікованою більшістю: 15 із 27 країн-членів ЄС. Якщо механізм репараційної позики ґрунтуватиметься на цій статті, він може пройти без одностайної підтримки всіх членів. Але деякі елементи (зміни до бюджету, бюджетні гарантії), могли би вимагати одностайності, що ускладнює ухвалення. Тому деякі країни блокують / ставлять під сумнів основну запропоновану модель, а юридичні аспекти та гарантії залишаються предметом переговорів перед голосуванням. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4841165-reparatsiinyi-kredyt-ukraini-chy-vyrishyt-yes-pytannia-ostatochno>

138. Носальська І. Своя сорочка ближча: США дозволяють нищити нафтову галузь РФ [Електронний ресурс] / рина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. Розкрито причини протиріччя, що існує в стратегії США з порятунку російської економіки: дозвіл Україні на знищення нафтової галузі РФ (на удари по НПЗ і нафтовій інфраструктурі). Пояснено, що погіршення експортних можливостей РФ через руйнування переробної інфраструктури зменшує її можливість постачати нафтопродукти на світові ринки. Зменшення нафтового доходу РФ ускладнює її участь у глобальній нафторгівлі та політичних альянсах, що робить російську нафту менш конкурентною. Санкції та атаки разом створюють ціновий тиск, який формує нові умови для покупців, які можуть переорієнтуватися на інші ринки, зокрема й

американський. Акцентовано на інтенсивності українських ударів по НПЗ на території РФ, які вже перетворилися на «ефективну» рутину. Експерти оцінюють падіння доходів російського бюджету від нафти та газу у листопаді 2025 р. на 35 %, порівняно з листопадом минулого року. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4840894-svoia-sorochka-blyzhcha-ssha-dozvoliauit-nyschyty-naftovu-haluz-rf>

139. **Носальська І. Спроба стерти пам'ять про Чорнобиль: США голосують в ООН разом з РФ** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 12 груд. — Електрон. дані. Вказано, що кожні три роки РФ - через Білорусь - просуває резолюцію про т.з. «мінімізацію наслідків Чорнобильської катастрофи», уникаючи згадки про Україну та наполягаючи на використанні російського правопису міста Чорнобиль (Chernobyl), відмовляючись визнати відповідальність за саму катастрофу та за нинішні атаки на захисний купол ЧАЕС. Роками ГА ООН приймала цю «консенсусну резолюцію», проте цього разу українська делегація сказала «ні» таким діям. Україна внесла власну резолюцію, заблокувавши всі білоруські та російські поправки, отримала позитивне голосування, а потім – блокування розгляду білоруської пропозиції, оскільки пропозиція України вже була ухвалена. Розглянуто, чому США проголосували в ООН разом із РФ проти Чорнобильської резолюції, підготовленої Україною, та в якому стані конфайнмент станції після влучання російського дрону. Вказано, що Вашингтон виступив проти нібито не через незгоду з її ядерно-безпековим змістом, а через «порядок денний до 2030 р.», якій у США вважають таким, що «просуває програму м'якого глобального управління, несумісну з національним суверенітетом США». Акцентовано на критиці пропозицій Білорусі, які постпред України при ООН А. Мельник назвав цинічними, адже саме білоруська територія була використана військами РФ для вторгнення в Україну, включно з операцією із захоплення Чорнобильської АЕС у перші дні повномасштабної війни. Український дипломат також наголосив на важливості відходу від радянського написання Chernobyl яке «є частиною

імперської спадщини». Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4839931-sproba-sterty-pamiat-pro-chornobyl-ssha-holosuuit-v-oon-razom-z-rf>

140. **Олександр Корнієнко: Мета України — приєднатися на початку 2026 року до Конвенції ОЕСР проти підкупу іноземних посадових осіб** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 11 груд. [№ 490]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що впродовж 9 — 12 грудня Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) перебував із робочим візитом у Франції, де зустрівся з головою Групи дружби у Сенаті Франції Надією Сологуб та Роланом Лескюром, міністром економіки, фінансів, промислового та цифрового суверенітету Франції. Сторони обговорили ключові питання співпраці, а також можливості використання заморожених активів РФ на користь України. Також відбулася зустріч із Директором Директорату Фінансового Ринку та Підприємництва (DAF) Карміне Ді Нойя та Керівницею Відділу з протидії корупції Джулією Фромхольц, з якою, за словами Першого віцеспікера, нещодавно відбулася змістовна розмова у ВР України. О. Корнієнко подякував французьким колегам за увагу та роботу над українськими питаннями. У ході візиту українська сторона долучилася до участі у Робочій групі ОЕСР з питань боротьби з хабарництвом у міжнародних комерційних операціях (WGB). Під час наради учасники обговорили виконання країнами вимог Конвенції ОЕСР щодо боротьби з хабарництвом іноземних посадових осіб та обмінялися досвідом і напрацюваннями у протидії таким злочинам. Окрему увагу приділили посиленню міжнародної співпраці правоохоронних органів держав-членів ОЕСР у розслідуванні корупційних правопорушень. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389169>

141. **Олександр Мережко провів зустріч з делегацією директорів департаментів з питань Східної Європи міністерств закордонних справ Нордично-Балтійської вісімки** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 груд. [№ 492]. – Електрон.

дані. Подано інформацію, що 11 грудня 2025 р. відбулася зустріч голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань зовнішньої політики та міжпарламентського співробітництва Олександра Мережка з делегацією директорів департаментів з питань Східної Європи міністерств закордонних справ Нордично-Балтійської вісімки. Співрозмовники обговорили поточну безпекову ситуацію в Україні, перспективи припинення вогню та мирного процесу, зокрема можливі дієві гарантії безпеки для України, санкційну політику у відношенні держави-агресора та використання заморожених активів РФ для відновлення економіки і критичної інфраструктури України. Окрему увагу приділили обговоренню підтримки трансатлантичної єдності, європейської та євроатлантичної інтеграції України, зокрема перспективам відкриття першого кластеру у переговорах із Європейським Союзом (ЄС), та боротьби з корупцією в нашій державі. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389213>

142. **Олексій Леонов: Бюджет наступного року — це збалансований документ, основна увага в якому зосереджена на фінансуванні сфери оборони** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 17 груд. [№ 494]. – Електрон. дані. За словами народного депутата, члена фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ», важливим є прогнозований показник інфляції, який становитиме майже 9,9 %. Курс долара на наступний рік закладений на рівні 45,7 грн. Олексій Леонов нагадав, що наступного року вже вчетверте під час війни заплановано індексацію пенсій для пенсіонерів, що охопить майже 10 млн громадян. «Також зросте середня зарплата, за прогнозом, вона становитиме приблизно до 30 тисяч гривень, тобто плюс 16 %. Мінімальна зарплата зросте до 8 650 гривень. Буде підвищена зарплата для наших вчителів і лікарів. Удвічі збільшена стипендія для студентів, і на це закладено майже 6,6 мільярда. Також Міністерство охорони здоров'я гарантує проведення чекапів для приблизно 4 мільйонів наших українців віком понад 40 років», — наголосив парламентарій. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389332>

143. **Олена Шуляк: Прифронтові громади залишаються у фокусі уваги держави й отримують значну підтримку** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 18 груд. [№ 495]. – Електрон. дані. *Як розповіла народна депутатка, член фракції політичної партії «Слуга народу» Олена Шуляк, сьогодні особлива увага держави звернена на прифронтові громади, яким надається всебічна допомога. Вона зауважила, що виділено 230 громад, які потребують щоденної підтримки, і їм будуть спрямовані відповідні кошти з Резервного фонду. Перший транш становив майже 1 млрд грн. За її словами, загалом всеохопна підтримка від держави сьогодні насамперед спрямована на жителів прифронтових територій. Паралельно жителям прифронтових громад надаються можливості пільгової іпотеки — працює окремий компонент програми «ЄОселя», коли держава компенсує перший внесок у розмірі 70 %, а всі платежі першого року також відшкодовуються на 70 %. І держава видає по 40 тис. грн для оформлення такої іпотечної угоди. О. Шуляк додала, що бізнес із прифронтових територій отримує пільги зі сплати земельного податку та податку на нерухомість, а підприємства, які працюють в аграрному секторі, отримують гранти на переробку продукції.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389365>

144. **Омбудсман України взяв участь у круглому столі щодо безпекової ситуації у громадах у контексті підготовки до післявоєнних виборів** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 17 груд. [№ 494]. – Електрон. дані. *Уповноважений Верховної Ради України з прав людини наголосив, що проведення виборів після війни є перевіркою спроможності держави виконувати Конституцію та зберігати демократичний устрій, а право голосу не може бути предметом компромісів. Він зауважив, що серед основних викликів — правова визначеність, виборча логістика та безпека. Водночас ці чинники не можуть слугувати підставою для обмеження виборчих прав мільйонів громадян, зокрема внутрішньо переміщених осіб (ВПО) і українців за кордоном, голос*

яких має бути забезпечений. Непроведення виборів у громадах через безпекові ризики означатиме фактичне позбавлення людей конституційного права. Забезпечення прозорих і доступних виборів для всіх є ключовим показником демократичності держави Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389327>

145. **Павловський А. Від 18 % безробіття до ... нічого. Чому нова Стратегія зайнятості не спрацює** [Електронний ресурс] / Андрій Павловський // Дзеркало тижня. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. Проаналізовано проєкт Стратегії зайнятості населення України до 2030 року в контексті глибокої кризи ринку праці, спричиненої війною, міграцією та руйнуванням економіки. Піддано критиці документ за декларативність, відсутність чітких механізмів реалізації, фінансування, KPI та адаптації до воєнних і глобальних викликів. Наголошено, що стратегія недооцінює масштаби безробіття серед ветеранів, ВПО, молоді й жінок, а також ігнорує вплив автоматизації та тіньової зайнятості. Окремо підкреслено провал у питаннях цифрової та «зеленої» трансформації, які подані без реальних інструментів. Запропоновано альтернативні кроки — від створення фонду зайнятості та програм повернення мігрантів до масової перекваліфікації й боротьби з нерівністю. Висновок статті — без радикального перегляду підходів стратегія ризикує залишитися бюрократичним документом і не запобігти колапсу ринку праці. Текст: <https://zn.ua/ukr/reforms/vid-18-bezrobittja-do-nichoho-chomu-nova-stratehija-zajnjatosti-ne-spratsjuje.html>

146. **Перший віцеспікер Олександр Корнієнко: Парламентська дипломатія відіграє ключову роль у зміцненні співпраці з країнами Скандинавсько-Балтійської вісімки** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 12 груд. [№ 491]. – Електрон. дані. Повідомлено, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко провів зустріч із делегацією директорів департаментів країн Східної Європи міністерств закордонних справ Північно-Балтійських країн, за участі представників комітетів і

фракції українського парламенту. Основна увага була приділена питанням міжнародної підтримки України, зусиллям ВР України у процесі євроінтеграції держави, а також ролі парламентської дипломатії у зміцненні співпраці з країнами Скандинавсько-Балтійської вісімки. Перший віцеспікер наголосив: Україна повністю віддана мирному процесу. «Наші червоні лінії залишаються незмінними, включаючи повагу до територіальної цілісності та суверенітету, відсутність обмежень щодо нашої безпеки, внутрішньої та зовнішньої політики. Дякуємо партнерам за підтримку нашої позиції», — зауважив він. Особливу увагу О. Корнієнко приділив питанням євроінтеграції України, відзначивши, що ВР України залишається головним майданчиком для прийняття рішень, необхідних для повноправного членства України в ЄС. Він висловив готовність до подальшої активної співпраці з іноземними партнерами для наближення норм українського права до стандартів ЄС. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389206>

147. **Приблизно 3,5 тисячі родин ВПО наступного року зможуть скористатися новою програмою «Житловий ваучер»** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 16 груд. [№ 493]. – Електрон. дані. Як розповіла народна депутатка, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Олена Шуляк, на наступний рік у проєкті державного бюджету передбачено кошти на нову програму «Житловий ваучер» для тих людей, у яких житло залишилося на тимчасово окупованій території (ТОТ). Вона зазначила, що за попередніми підрахунками, таким правом зможуть скористатися приблизно 3,5 тис. родин. На її думку, доходи від заморожених російських активів і самі російські активи мають першочергово витратитися саме на фінансування житлової програми. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389298>

148. **Про основні засади житлової політики** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 11 груд. [№ 490]. – Електрон. дані. Йдеться про те, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань організації державної влади, місцевого

самоврядування, регіонального розвитку та містобудування на засіданні 4 грудня 2025 р. розглянув підготовлений до другого читання законопроект про основні засади житлової політики. Зазначено, що ухвалення законопроекту № 12377 є частиною Плану України («Ukraine Facility») у розділі «Людський капітал», реформа «Забезпечення доступу до житла» та важливим кроком для виконання зобов'язань України перед Європейським Союзом у контексті євроінтеграції. Строк виконання цього індикатора — IV квартал 2025 р. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389173>

149. Рада підтримала законопроект щодо використання земель резервного фонду для ветеранів і родин загиблих [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 18 груд. – Електрон. дані. Вказано, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила за основу законопроект № 10027, який встановлює, що землі з резервного фонду використовуються виключно для безоплатної передачі у приватну власність учасникам бойових дій (УБД) і сім'ям загиблих захисників держави. Як зазначається, розмір фонду утворюється під час приватизації державних і комунальних сільськогосподарських підприємств, установ та організацій і становить до 20 % площ усіх сільськогосподарських угідь, що були у постійному користуванні цих підприємств. Акцентовано, що інформація про резервний фонд земель із зазначенням цільового призначення та розмірів публікуватиметься у Державному земельному кадастрі та підлягатиме оприлюдненню. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/rada-pidtrimala-zakonoproekt-shchodo-vikoristannya-zemel-rezervnogo-fondu-dlya-veteraniv-i-rodin-zag.html>

150. Рада прийняла закон щодо уточнення повноважень центрів рекрутингу [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 17 груд. – Електрон. дані. Зазначено, що 16.12.2025 Верховна Рада України (ВР України) ухвалила за основу і в цілому законопроект щодо уточнення повноважень центрів рекрутингу (№ 14238), який спрямований на підвищення ефективності діяльності центрів рекрутингу Збройних Сил України (ЗСУ) щодо рекрутингу

громадян на військову службу за контрактом до ЗСУ для гарантованого доукомплектування військових частин вмотивованим особовим складом. Документом внесено зміни до Закону "Про Єдиний державний реєстр призовників, військовозобов'язаних та резервістів" та Закону "Про військовий обов'язок і військову службу". Водночас передбачено, що центри рекрутингу мають інформаційно-консультаційний характер і не здійснюють військовий облік. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/rada-priynyala-zakon-shchodo-utochnennya-povnovazhen-centriv-rekrutingu.html>

151. **Резніченко В. В Польщі хочуть позбавити українських біженців особливого статусу: що планує уряд** [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Про намір уряду скасувати особливий статус українців у Польщі повідомило видання "Interia Wydarzenia". За словами журналістів, законопроект про припинення дії ухваленого 12.03.2022 закону про допомогу громадянам України у зв'язку зі збройним конфліктом з'явився на порядку денному кілька днів тому. Як пояснила речниця Міністерства внутрішніх справ (МВС) Польщі К. Галецька, він передбачає, що після 04.03.2026 до всіх українців ставитимуться так само, як і до інших іноземців. У МВС Польщі пояснили, що в разі ухвалення законопроекту положення спеціального закону будуть скасовуватися поступово, щоб забезпечити плавний перехід між чинним і новим правовим режимом. Це включає такі питання, як виплата сімейних допомог, врегулювання фонду допомоги, який був створений для допомоги українцям, ведення підприємницької діяльності, права студентів, продовження терміну дії віз та інших документів, а також низку прав, пов'язаних із дітьми, які навчаються у польських навчальних закладах.* Текст: <https://focus.ua/uk/economics/737213-ukrajinci-v-polshchi-vtratyat-osobliviy-status-uryad-pidgotuvav-noviy-zakonoprojekt>

152. **Резніченко В. За СЗЧ в Україні можуть почати карати як за несплату аліментів: про це просить Генштаб, — нардеп** [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. —

Електрон. дані. *Про новий законопроект про покарання за СЗЧ секретар Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань національної безпеки, оборони та розвідки Роман Костенко повідомив у інтерв'ю «LIGA.net». За його словами, лист із проханням розглянути ці питання надійшов від Головнокомандувача Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ). Вказано, що Комітет ВР України з питань правоохоронної діяльності і Комітет ВР України з питань національної безпеки, оборони та розвідки розглянуть законопроект про покарання за СЗЧ в Україні найближчим часом, і рішення буде винесене на голосування парламенту. Зазначено, що обмеження будуть подібні до тих, які застосовуються за несплату аліментів.* Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/737217-szch-v-ukrajini-pokarannya-yak-za-nesplatu-alimentiv-mozhut-rozglyanuti-v-radi>

153. Резніченко В. Після перемир'я Україні може загрожувати громадянська війна: Залужний попередив про ризики [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. *За повідомленням каналу "Новини.Live", посол України у Великій Британії Валерій Залужний попередив про ризики громадянської війни в Україні на форумі "Ветерани як новий політичний суб'єкт: правила взаємодії для військової України". Він зазначив, що після ймовірного завершення російсько-української війни повернуться додому та перейдуть у статус ветеранів близько 1 млн захисників, що створить виклики і для держави, і для цивільного населення, і для самих ветеранів. За словами В. Залужного, нехтування адаптацією ветеранів несе такі серйозні ризики, як зростання злочинності на вулицях, про що свідчить досвід Другої світової війни та війни в Афганістані з "лихими дев'яностими", політична дестабілізація та загрози національній безпеці аж до громадянської війни.* Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/737233-gromadyanska-viyna-v-ukrajini-zaluzhniy-poperediv-pro-mozhlivi-riziki-pislya-peremir-ya>

154. Резніченко В. Путін зробив заяви про цілі в Україні: в ISW пояснили, чого насправді хоче Кремль [Електронний ресурс] / Вікторія

Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. Сутність заяв В. Путіна щодо війни в Україні пояснили в Інституту вивчення війни (ISW) станом на 17.12.2025. Вказано, що на розширеному засіданні колегії МО РФ російський диктатор заявив, що РФ "безсумнівно" досягне своїх воєнних цілей, поставлених на початку повномасштабного вторгнення у 2022 р. Крім того, він не відмовився від своїх зазіхань на українські території та заявив, що РФ "звільнить свої історичні землі" військовими засобами, якщо Україна та західні партнери "відмовляться брати участь у предметних переговорах". В ISW нагадали, що "історичними російськими територіями" кремлівська пропаганда називає, зокрема, Одесу та вигаданий регіон на півдні та сході "Новоросію", що охоплює п'ять областей. За оцінкою ISW, заяви президента РФ свідчать про те, що його не задовольнить мирна угода на основі запропонованого США 28-пунктного плану і він не відмовляється від своїх максималістських цілей. Тому в ISW підкреслили важливість надійних гарантій безпеки для України. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/737392-viyna-v-ukrajini-putin-ne-vimovivsya-vid-svojih-ciley-i-ne-gotoviy-do-ugodi>

155. **Резніченко В. Рада підтримала законопроект про нацспротив: готувати хочуть чоловіків і жінок** [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. Повідомлено, що законопроект № 13347 про підготовку до національного спротиву Верховна Рада України (ВР України) прийняла за основу 16.12.2025. Заступниця керівника Офісу Президента України (ОПУ) Ірина Верещук пояснила, що він передбачає навчання як добровільне, так і в межах освітніх програм; в разі ухвалення Закону в цілому навчання проходитимуть і чоловіки, і жінки на базі спеціальних Центрів підготовки, які створять в усіх регіонах країни; керівниками та інструкторами таких Центрів мають стати ветерани війни з бойовим досвідом. Відповідно до законопроекту, Центри підготовки громадян до національного спротиву отримають право використовувати майно військових частин, громадських організацій,

державних і місцевих органів влади, а також розгортати стрільбища та використовувати для навчання цивільних вогнепальну зброю. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/737222-pidgotovka-do-nacsprotivu-civilnih-gromadyan-rada-pidtrimala-zakonoprojekt>

156. **Резніченко В. РФ перекине війська до кордонів НАТО після мирної угоди: прем'єр Фінляндії попередив про загрозу** [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Про загрозу війни РФ з Північноатлантичним альянсом Прем'єр-міністр Фінляндії Петтері Орпо попередив в інтерв'ю "Financial Times". За його словами, після потенційного укладання мирної угоди з Україною РФ може перекинути свої війська до кордонів країн-членів НАТО, під загрозою насамперед ризикують опинитися Фінляндія та країни Балтії. Він додав, що цим країнам необхідна фінансова підтримка європейських партнерів, і закликав держави Європейського Союзу (ЄС) за прикладом країн східного флангу збільшувати видатки на оборону та фінансову підтримку України. За словами журналістів, заява фінського Прем'єр-міністра відображає занепокоєння кількох країн, що знаходяться неподалік кордону з РФ, оскільки потенційна мирна угода між Москвою та Києвом може "приспати" пильність інших партнерів, що знаходяться далеко від лінії фронту, і створити ілюзію, що загроза відступила.* Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/737167-zagroza-viyni-rf-z-nato-kreml-mozhe-perekinuti-armiyu-do-finlyandiji-ta-baltiji-pislya-peremir-ya>

157. **Резніченко В. Уряд Німеччини хоче позбавити українців виплат з безробіття: деталі реформи** [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. *Як повідомило медіа "Deutsche Welle", уряд Німеччини 17.12.2025 схвалив рішення про реформу виплати з безробіття "бюргергельд" (Bürgergeld). Якщо Бундестаг схвалить законопроект, то зміни з 01.07.2026 торкнуться 5,5 млн отримувачів виплат із безробіття, зокрема й українських біженців. Вказано, що цей законопроект критикують у лавах Соціал-демократичної партії*

Німеччини. За словами журналістів, законопроект викликав суперечки в уряді, оскільки він передбачає можливість повного скасування виплат у випадку, якщо людина тричі не прийде на зустріч із працівниками центру зайнятості без поважних причин, якщо ж отримувач двічі пропустить візит, виплати зменшать на 30 %. При цьому буде передбачено можливість дати пояснення телефоном або під час особистої розмови, а люди з психічними захворюваннями будуть захищені від повної втрати виплат. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/737403-ukrajinci-v-nimechchini-mozhut-vtratiti-viplati-z-bezrobittya-uryad-zatverdiv-zakonoprojekt>

158. **Ромашова Н. Банкова vs Білий дім: чи дійсно Зеленський піде на вибори під час війни** [Електронний ресурс] / Наталія Ромашова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. *Президент України Володимир Зеленський, реагуючи на заклик свого американського колеги Дональда Трампа щодо необхідності проведення виборів в Україні, заявив, що очікує відповідної реакції народних депутатів і закликав іноземних партнерів не спекулювати на цій темі. Розглянуто, яким чином надалі розвиватиметься цей тематичний кейс, чи дійсно Д. Трамп підіграє В. Путіну, вимагаючи проведення виборів в Україні, а також яку гру проводить В. Зеленський, реагуючи на забаганку Д. Трампа щодо виборів в Україні.* Текст: <https://focus.ua/uk/politics/736528-tisk-trampa-shchodo-viboriv-v-ukrajini-yak-reaguje-zelenskiy-i-shcho-stojit-zavimogoyu-ssha>

159. **Ромашова Н. Берлінська "стіна": що показала зустріч Зеленського та Віткоффа у Німеччині** [Електронний ресурс] / Наталія Ромашова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. *Про "значний прогрес" у мирно-дипломатичному процесі заявив за підсумками зустрічі з українською делегацією 14.12.2025 спецпредставник Президента США С. Віткофф. Розглянуто, чи дійсно перемовна крига, як запевняє радник очільника Білого дому, скресла, чи дійсно наразі є підстави говорити про дипломатичний прогрес і чого насправді добивався С. Віткофф на перемовинах із Президентом України. На думку аналітиків, після чергових*

перемовних раундів, американська сторона, як би їй того не хотілося б, буде змушена зважати на громадську думку у США, яка "залізно" стоїть на боці України. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/736939-berlinska-stina-shcho-pokazala-zustrich-zelenskogo-ta-vitkoffa-u-nimechchini>

160. **Ромашова Н. Ва-банк Банкової: чому президент Зеленський наполягає на проведенні виборів під час війни** [Електронний ресурс] / Наталія Ромашова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. Зазначено, що у питанні ймовірного проведення президентських виборів в Україні спостерігається певний дисонанс. Зокрема, Президент України Володимир Зеленський доручив парламентарям розробити якнайшвидше проєкт закону, що дозволить організувати народне волевиявлення під час дії воєнного стану, тоді як свіжа соціологія свідчить про небажання більшості українців йти на виборчі дільниці до повного завершення війни. За даними опитування Київського міжнародного інституту соціології (КМІС), наразі більшість українців вважають, що вибори потрібно проводити лише після укладання «під ключ» мирної угоди і повного завершення війни. Вказано, що серед ймовірних нововведень називається ідея триденного голосування, при цьому весь виборчий процес має вкластися у 60-денний термін, як це передбачено для дострокових виборів глави держави. Розглянуто, яким чином зрештою буде вирішена ця дилема, чи дійсно Україна з головою занурюється у виборчий процес, які рішення має ухвалити влада в контексті проведення виборів. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/737104-va-bank-bankovoji-chomu-prezident-zelenskiy-napolyagaye-na-provedenni-viboriv-pid-chas-viyni>

161. **Росія використовує псевдоісторію як інструмент тиску на сусідні країни – ЦПД** [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 15 груд. – Електрон. дані. За інформацією Центру протидії дезінформації (ЦПД), РФ продовжує масштабну кампанію з фальсифікації історичної пам'яті та використання псевдоісторії як інструменту тиску на сусідів. Зокрема, аналітики «EUvsDisinfo» звертають увагу на видану у 2025 р. 400-сторінкову «Історію Литви» від московського державного інституту

міжнародних відносин з передмовою Сергія Лаврова. ЦПД зазначає, що це «академічне дослідження» насправді є черговим продуктом кремлівської пропаганди, яким РФ намагається підірвати сам факт існування литовської державності та виправдати свою агресивну поведінку. У книзі замовчуються радянські злочини, стверджується, що Литва «ніколи не була незалежною», що її окупація СРСР була «корисною», а відновлення незалежності у 1991 р. — «недемократичне». Чинні литовські політики змальовуються як «русофобські радикали». Ця книга є однією з серії книг. Раніше інститут випустив «Історію України» з тими ж фальсифікаціями, що лежать в основі путінського маніфесту про «історичну єдність», який кремль використовував для виправдання повномасштабного вторгнення в Україну. Автор обох книг - Максим Григор'єв. Він не історик, натомість є активним учасником кремлівських інформаційних операцій проти України. ЦПД зауважує, що псевдоісторичні видання — це інструмент системної політики Москви. Кремль переписує минуле, коли реальність не відповідає його імперським амбіціям. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-world/4069664-rosia-vikoristovue-psevdoistoriu-ak-instrument-tisku-na-susidni-kraini.html>

162. **Ростислав Тістик: Наступного року надходження до бюджетів громад від ПДФО зростуть до 64 %** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 17 груд. [№ 494]. – Електрон. дані. Як розповів народний депутат, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Ростислав Тістик, Державний бюджет на 2026 рік ухвалено з урахуванням пропозицій щодо виділення додаткових коштів на закупівлю зброї, збільшення до 64 % надходжень місцевим бюджетам від ПДФО, а також додаткового фінансування для освітян на 4,8 млрд грн. Він уточнив, що вже з 1 січня зарплати вчителям зростуть на 30 %, а з 1 вересня наступного року ще додатково на 20 %. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389330>

163. **Салімонович Л. Донбас - не розмінна монета. На саміті у Берліні Україна відмовилася віддавати москві неокуповані території**

[Електронний ресурс] / Лариса Салімонович // Україна молода. – 2025. – 17 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про підсумки дводенного раунду переговорів у Берліні, у ході яких представники України, США та Європейського Союзу (ЄС) обговорили 20-пунктний план припинення вогню. Зокрема учасники перемовин розглянули питання надання Україні гарантій безпеки, які за дієвістю прирівнюються до ст. 5 статуту НАТО, а також про умови залучення європейських партнерів до відновлення зруйнованої інфраструктури. Водночас не було досягнуто домовленостей щодо умов припинення війни, оскільки позиція РФ щодо українських територій залишається незмінною. Наведено коментар Президента України Володимира Зеленського, який окреслив позиції сторін, повідомивши, що США хочуть знайти компроміс та пропонують створення вільної економічної зони (ВЕЗ) на Донбасі. Глава держави наголосив, що "ні де-юре, ні де-факто ми визнавати Донбас російським не будемо", і ця позиція "практична, реальна, справедлива, ми на ній стоїмо".* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/3990/2006/192722/>

164. **Семеренко І. "Акт відплати": США розпочали масштабну військову операцію у Сирії, здійснено удари по десятках цілей (відео)** [Електронний ресурс] / Ірина Семеренко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 20 груд. — Електрон. дані. *Як повідомив міністр війни США П. Гегсет на своїй сторінці у мережі "X", США оголосили про проведення масштабної військової операції проти бойовиків "Ісламської держави" у Сирії, спрямованої на їх ліквідацію, як "акт відплати" за вбивство двох американських солдатів і перекладача, що відбулося у центральній частині країни. Як повідомило видання "Fox News", американські військові завдали ударів по понад 70 цілях, ймовірно, на території ІДІЛ, у кількох місцях центральної частини Сирії.* Текст: <https://focus.ua/uk/world/737678-akt-vidplati-ssha-rozpochali-masshtabnu-viyskovu-operaciyu-u-siriji-zdiysneno-udari-po-desyatkah-ciley-video>

165. **Семеренко І. Демілітаризована зона, вибори та обмеження армії: у CNN розкрили зміст 20-пунктного мирного плану** [Електронний

ресурс] / Ірина Семеренко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. *За повідомленням «CNN», Україна надала відповідь США щодо представленого мирного плану з 20 пунктів 10 грудня, і поки що незрозуміло, які пропозиції чи корективи вніс Київ у пропонований проєкт. Однак європейські дипломати, знайомі зі змістом 20-пунктної пропозиції, розкрили деякі умови, прописані у документі. Водночас, попри продовження переговорів, в американському уряді та поміж союзниками панує думка про те, що вони є нестійкими. Посадовці вважають, що деякі питання, зокрема ті, що стосуються територій, можуть гальмувати процес. Також досі немає жодних ознак того, що лідер Кремля В. Путін прагне до мирного врегулювання.* Текст: <https://focus.ua/uk/politics/736503-demilitarizovana-zona-vibori-ta-obmezhennya-armiji-u-cnn-rozkrili-zmist-20-punktnogo-mirnogo-planu>

166. **Семеренко І. "Ми маємо угоду": про що домовилися учасники саміту ЄС щодо України і що буде з замороженими активами РФ** [Електронний ресурс] / Ірина Семеренко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. *Як повідомив президент Європейської ради А. Кошта на своїй сторінці у мережі "X", учасники саміту ЄС у Брюсселі досягли угоди щодо надання Україні фінансової допомоги у 2026 – 2027 рр. розміром у 90 млрд євро. Йдеться про довгострокову підтримку України від ЄС в умовах, коли триває повномасштабна війна з РФ. Федеральний канцлер Німеччини Ф. Мерц також прокоментував угоду. За його словами, у такий спосіб лідери ЄС надіслали чіткий сигнал для В. Путіна: наразі російські активи залишатимуться замороженими, так триватиме, доки РФ не виплатить компенсацію Україні. Ф. Мерц також пояснив, що Україна повинна буде повернути кредит тоді, коли РФ виплатить Києву репарації. Якщо ж Кремль не заплатить репарації, то ЄС використає заморожені російські активи для повернення кредиту, відповідно до міжнародного права.* Текст: <https://focus.ua/uk/politics/737541-mi-mayemo-ugodu-pro-shcho-domovilisya-uchasniki-samitu-yes-shchodo-ukrajini-i-shcho-bude-z-zamorozhenimi-aktivami-rf>

167. **Сергій Бабак — про підвищення зарплат педагогам, воєнні виклики та III у навчанні** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 16 груд. [№ 493]. – Електрон. дані. *Наведено коментарі голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань освіти, науки та інновацій Сергія Бабака щодо ключових бюджетних рішень в освіті, планів щодо оплати праці педагогів, особливостей вступної кампанії під час війни, оновленні предмета «Захист України», освітніх можливостей для ветеранів і роль штучного інтелекту в навчанні.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389291>

168. **Середа О. Бюджет Дніпра на 2026 рік: за даними активістів, на допомогу ЗСУ передбачено 0,85 % усіх витрат** [Електронний ресурс] / Олена Середа // *Дзеркало тижня*. – 2025. 19 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про конфлікт між громадськими активістами та владою Дніпра щодо обсягів фінансування підтримки Збройних сил України з міського бюджету на 2026 р. Попри громадську ініціативу збільшити видатки на ЗСУ на 1 – 1,5 млрд грн, більшість депутатів міськради ці пропозиції не підтримала. Міський голова Борис Філатов заявив, що місто й надалі допомагатиме Силам оборони, наголосивши водночас на вилученні ресурсів центральною владою. Офіційно міськрада затвердила програму підтримки ЗСУ на 500 млн грн і понад 700 млн грн на пов'язані з війною витрати. Активісти ж стверджують, що реальна частка допомоги армії становить лише близько 1 % бюджету та не відповідає потребам воєнного часу. Окрему увагу приділено розбіжностям у бюджетних цифрах і відсутності оприлюдненого повного тексту бюджету.* Текст: <https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/bjudzhet-dnipra-na-2026-rik-za-danimi-aktivistiv-na-dopomohu-zsu-peredbacheno-0-85-usikh-vitrat.html>

169. **Середа О. Прем'єр Бельгії прокоментував рішення ЄС щодо заморожених активів РФ: тепер "поїздки на свою дачу в Санкт-Петербурзі"** [Електронний ресурс] / Олена Середа // *Дзеркало тижня*. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про реакцію Прем'єр-міністра Бельгії*

Барта де Вевера на критику після саміту ЄС, де не змогли ухвалити рішення щодо використання заморожених російських активів для допомоги Україні. Політик у жартівливо-саркастичній формі прокоментував публікацію «Politico», яка назвала Бельгію «найціннішим активом Росії». Він підкреслив, що попри відмову окремих країн брати участь у голосуванні, Євросоюз усе ж ухвалив певні рішення і це є успіхом. Висвітлено причини суперечок між країнами ЄС, зокрема питання розподілу ризиків для Бельгії. Загалом показано напруженість і внутрішні розбіжності в ЄС щодо фінансування України за рахунок російських активів. Текст: <https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/premier-belhiji-prokomentuvav-rishennja-jes-shchodo-zamorozhenikh-aktiviv-rf-teper-pojizdku-na-svoju-dachu-v-sankt-peterburzi.html>

170. Силіна Т. «Новий» «мирний план Трампа»: до чого примушують Україну. Аналіз чотирьох документів [Електронний ресурс] / Тетяна Силіна // Дзеркало тижня. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. *Проаналізовано так званий «оновлений мирний план Трампа», який, попри скорочення з 28 до 20 пунктів, фактично відтворює попередні пропозиції з виразним проросійським ухилом. Він передбачає територіальні поступки України, обмеження її суверенітету у сфері безпеки та блокування вступу до НАТО без надання реальних юридичних гарантій захисту. Окрему критику викликають нечіткі «запевнення безпеки», можливе розморожування російських активів і прагнення США отримати економічні вигоди від відновлення України. Документи, з яких складається план, не відповідають стандартам міжнародних договорів і створюють ризик покарання жертви агресії замість агресора. Застережено, що підписання такого плану може позбавити Україну територій, безпеки та контролю над власними ресурсами. У підсумку зроблено висновок про відсутність перспектив справедливого й сталого миру на запропонованих умовах. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/novij-mirnij-plan-trampa-do-choho-primushujut-ukrajinu-analiz-chotirokh-dokumentiv.html>*

171. **Скрипник Д. Скасування відстрочки: чи можна відновити через суд** [Електронний ресурс] / Дар'я Скрипник // Дзеркало тижня. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про можливість оскарження скасування відстрочки від мобілізації в судовому порядку під час воєнного стану в Україні. Надано роз'яснення адвоката, що військовозобов'язані мають право подати позов до ТЦК, якщо вважають відмову у відстрочці неправомірною. Для цього необхідно зібрати докази, які підтверджують законні підстави для відстрочки, та вимагати перегляду рішення. Водночас наголошено, що судовий процес може бути тривалим і строки розгляду значно різняться. Окремо підкреслено важливість з'ясування причин відмови, адже інколи вона пов'язана з втратою підстав або поданням неповного пакета документів.* Текст: <https://zn.ua/ukr/UKRAINE/skasuvannja-vidstrochki-chi-mozhna-vidnoviti-cherez-sud.html>

172. **Стадник А. Додаткові Patriot та Iris-T: Німеччина передала Україні ще три системи ППО** [Електронний ресурс] / Андрій Стадник // Дзеркало тижня. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про чергове посилення протиповітряної оборони України з боку Німеччини. Міністр оборони ФРН Борис Пісторіус оголосив про передачу ЗСУ двох додаткових систем «Patriot» і дев'ятої системи «Iris-T» у межах міжнародної оборонної коаліції. Також Німеччина планує передати значну кількість ракет «AIM-9 Sidewinder» для зміцнення української ППО. Окремо зазначено про виділення 200 млн доларів на закупівлю озброєння та боєприпасів через механізм PURL НАТО зі складів США. Німецька сторона наголошує, що ці кроки спрямовані на захист України від російських повітряних атак.* Текст: <https://zn.ua/ukr/europe/dodatkovi-patriot-ta-iris-t-nimechchina-peredala-ukrajini-shche-tri-sistemi-ppo.html>

173. **Стармер підтвердив можливість наземного розгортання сил за потреби** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про заяву прем'єр-міністра Великої Британії Кіра Стармера щодо підготовки коаліцією рішучих заходів для посилення*

обороноздатності України та розробка військових планів на випадок потреби наземного розгортання. Вказано, що у межах коаліції відбувався політичний процес за участю лідерів держав і військовий процес із залученням планувальників, що дозволило виробити плани для повітряної, морської та наземної безпеки України. Прем'єр зазначив, що члени коаліції вже мають готові військові плани для кожного із напрямів і повідомив, що "за потреби, це передбачає й наземне розгортання, але зараз пріоритетом є досягнення справедливого й тривалого миру". Зазначено, що реалізація цих планів спрямована на зміцнення оборонного потенціалу України та гарантування її безпеки у складних умовах агресії РФ. Текст : <https://gazeta.ua/articles/politics/koaliciya-rishuchih-gotuye-zahodi-dlya-zmicnennya-bezpeki-ukrayini-na-sushi-mori-ta-v-povitri/1238618>

174. Тишкун Ю. Якої ще «фінляндизації» вам не вистачає?! Як союзники здали Фінляндію і що про це варто знати Україні [Електронний ресурс] / Юрій Тишкун // Дзеркало тижня. – 2025. – 13 груд. — Електрон. дані. Критично переосмислено ідею «фінляндизації» України, доводячи, що історичний досвід Фінляндії не може бути застосований до українських реалій. Показано, що після Другої світової війни Фінляндія зберігала формальний нейтралітет лише завдяки прихованій мілітаризації, внутрішній єдності та егоїстичній, прагматичній зовнішній політиці. Україна ж у 1990 – 2013 рр. уже пережила власну «напівфінляндизацію», яка супроводжувалася роззброєнням, ослабленням армії та ілюзіями щодо міжнародних гарантій. Значну увагу приділено зрадливості або ситуативності підтримки Заходу й тому, як це впливало на вибір малих держав між великими силами. Наголошено, що Україна має кращі об'єктивні ресурси для опору Росії, ніж Фінляндія у ХХ ст., але перебуває в небезпечному становищі через суспільну втому та залежність від зовнішньої допомоги. У висновку застережено, що нав'язаний мир без реальної сили може призвести не до «фінляндизації», а до втрати державності за гіршим історичним сценарієм. Текст:

<https://zn.ua/ukr/POLITICS/jakoji-shche-finljandizatsiji-vam-ne-vistachaje-jak-sojuzniki-zdali-finljandiju-i-shcho-pro-tse-varto-znati-ukrajini.html>

175. **Ткачук С. Ветерани отримають нові безоплатні медпослуги: що увійшло до переліку, — Свириденко** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 17 груд. — Електрон. дані. *Як повідомила Прем'єр-міністр Юлія Свириденко, уряд створює сучасну систему медичних послуг, що відповідає реальним потребам українських захисників і захисниць. Однією з пріоритетних ініціатив є безоплатне лікування зубів та протезування, яке доступне незалежно від місця проживання пацієнта. За даними Міністерства охорони здоров'я України (МОЗ України), у 2025 р. стоматологічними послугами скористалися майже 94 тис. ветеранів. Вказано, що програма охоплює весь спектр стоматологічних процедур. Це дозволяє відновити здоров'я зубів після служби чи тривалого перебування в полоні. На сьогодні послугу надають близько 500 медичних закладів по всій країні, які мають договір з Національною службою здоров'я України (НСЗУ). Зазначено, що крім стоматології, держава розширює доступ до інших медичних послуг для ветеранів, серед яких: розширена первинна медична допомога, психологічна підтримка, реабілітація за кордоном, офтальмологічні послуги. Розглянуто, як працює система медичної підтримки для ветеранів.* Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/737332-veterani-otrimayut-novi-bezoplatni-medposlugi-shcho-uviyshlo-do-pereliku-sviridenko>

176. **Ткачук С. "Демілітаризованої економічної зони" на Донбасі не буде: Зеленський відхилив пропозицію США, — Bild** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 15 груд. — Електрон. дані. *Як повідомило німецьке видання "Bild", під час складних і напружених переговорів у Берліні між Президентом України Володимиром Зеленським та американською делегацією, пов'язаною з оточенням Дональда Трампа, обговорювалися можливі сценарії завершення або заморожування війни. На кону, за оцінками сторін, стояло принципове питання: чи вдасться зупинити активну фазу бойових дій після більш ніж трьох із половиною років*

повномасштабної агресії РФ, чи війна залишатиметься такою ж інтенсивною й надалі. В основі переговорного процесу, за даними журналістів, лежить 28-пунктний план США щодо врегулювання війни, який містить низку положень із відчутним проросійським ухилом. Серед них — вимога про фактичну відмову України від курсу на членство в НАТО, а також проведення дострокових виборів у стислі терміни — протягом ста днів. Зазначено, що Україна категорично відкинула ініціативу США щодо створення на Донбасі так званої "демілітаризованої економічної зони", розцінюючи її як загрозу національній безпеці. У Києві наголосили, що така модель фактично відкриває шлях до втрати контролю над територіями та односторонніх поступок РФ.

Текст: <https://focus.ua/uk/politics/736957-peregovori-u-berlini-zelenskiy-vidhiliiv-plan-ssha-shchodo-donbasu-detali>

177. **Ткачук С. "Досягли переломного моменту": у ЄС погодилися на надання Україні репараційної позики, — Туск** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. За інформацією видання "Укрінформ", Прем'єр-міністр Польщі Дональд Туск під час пресконференції для журналістів у Брюсселі повідомив, що у переговорах про фінансову допомогу Україні коштом заморожених російських активів досягнуто "переломного моменту". Він зазначив, що серед лідерів ЄС формується спільне розуміння необхідності рухатися в цьому напрямку, хоча остаточні рішення ще не ухвалені через технічні та юридичні нюанси. Та наголосив, що не всі держави-члени готові підтримати такий механізм без додаткових запобіжників, оскільки побоюються можливих дій у відповідь з боку РФ. Д. Туск також уточнив, що нині розглядається варіант надання Україні репараційної позики, яка базуватиметься на заморожених російських активах; окремо наголосив на стратегічних ризиках, які може спричинити зволікання або помилкові рішення Європи у питанні підтримки України. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/737491-zamorozhennya-aktiviv-rf-u-yes-dosyagli-perelomnogo-momentu-shchodo-dopomogi-ukrajini>

178. Ткачук С. Комунальні рахунки зростуть: нардеп заявив, що МВФ "дотисне" Україну і пільгові тарифи скасують [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. Як повідомив заступник голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань енергетики та житлово-комунальних послуг Андрій Жупанин, утримання занижених тарифів для населення нині фактично відбувається коштом державного бюджету. Водночас можливості бюджету обмежені, і держава не здатна й надалі компенсувати різницю між ринковою та пільговою вартістю комунальних ресурсів. За словами народного депутата, питання перегляду тарифної політики безпосередньо пов'язане з новою програмою співпраці України з МВФ. Йдеться про 4-річну програму фінансової підтримки обсягом 8,1 млрд доларів, кошти в межах якої надаватимуться поетапно — залежно від виконання Україною взятих на себе зобов'язань. Одним із ключових пунктів програми є енергетичний блок, який передбачає поступову відмову від спеціальних, занижених цін на електроенергію, газ і тепло для населення. За словами А. Жупанина, до середини 2026 р. уряд має розробити покроковий план відмови від спеціальних цін на всі три види комунальних ресурсів. Паралельно держава повинна підготувати механізми захисту найбільш вразливих верств населення від зростання фінансового навантаження. Водночас, реалізація таких змін потребуватиме коригування законодавства, адже наразі в Україні діє пряма заборона на підвищення тарифів на електроенергію та газ для населення, а фактично — і на тепло. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/737365-cini-na-komunalni-poslugi-zrostut-nardep-poyasniv-vimogi-mvf-shchodo-tarifiv>

179. Ткачук С. "Корупція Трампа гірша": журналістка The Atlantic пояснила, чим відрізняються схеми у США та Україні [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. На думку журналістки "The Atlantic" Е. Епплбаум, корупція, пов'язана з оточенням Дональда Трампа, є масштабнішою та небезпечнішою, ніж корупційні скандали в Україні. Вона підкреслила, що у США та РФ

зловживання владою мають значно глибший вплив, тоді як в Україні навіть під час війни держава розслідує дії високопосадовців. Наведено розмову журналістки зі старшим детективом Національного антикорупційного бюро України (НАБУ) О. Абакумовим, який розповів про розслідування корупційної схеми в енергетичному секторі. Розглянуто, чим відрізняється корупція в РФ, США та Україні. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/736574-korupciya-trampa-girsha-zhurnalistka-the-atlantic-poyasnila-chim-vidriznyayutsya-shemi-u-ssha-ta-ukrajini>

180. **Ткачук С. Нових "СВО" не буде: Путін озвучив умови для ЄС та закликав дотримуватися інтересів РФ** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. *Як повідомив президент РФ під час підсумкової пресконференції та прямої лінії, загрози нападу на Європу немає і РФ готова до діалогу та співробітництва на рівноправній основі. За словами Путіна, США залишаються ключовим гравцем і основним фінансовим спонсором НАТО, постачаючи Альянсу озброєння, технології та боєприпаси. Він підкреслив, що при цьому американська адміністрація не вважає РФ ворогом. Крім того, агресор наголосив, що РФ готова до співпраці з Великою Британією, Європою та США на рівних умовах, за умови поваги до національних інтересів. В. Путін зазначив, що така взаємодія буде взаємовигідною для всіх учасників. Також він заявив, що "вся влада в його руках" і прокоментував закон про іноземних агентів.* Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/737625-viy-na-z-nato-putin-ozvuchiv-umovi-dlya-yes-abi-uniknuti-konfliktiv>

181. **Ткачук С. "Перехоплення практично неможливе": у Fire Point пояснили, чи здолає українська балістика ППО РФ** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 12 груд. — Електрон. дані. *Повідомлено, що до кінця 2025 р. компанія "Fire Point" планує завершити усі формальні процедури щодо включення до озброєння нової української балістичної ракети "FP-7". Зокрема, цей комплекс розробляють як засіб, здатний долати російські системи протиповітряної оборони (ППО) навколо*

столиці РФ, та як інструмент, застосування якого не вимагатиме зовнішніх погоджень. Вказано, якщо держава ухвалить рішення про замовлення, "Fire Point" зможе розгорнути серійне виробництво вже навесні 2026 р., потенційні обсяги — сотні балістичних ракет щомісяця. Наголошено, що головним напрямком розвитку для компанії наразі є балістичні ракети; дроніві програми залишаються актуальними, однак вони вже частково автоматизовані та не потребують таких ресурсів, як ракетні розробки; створення швидкісних цілей, які ворогу буде вкрай складно перехопити, є ключовим пріоритетом. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/736708-ukrajinska-balistika-fp-7-chi-zdolaye-ppo-moskvi-shcho-rozpovili-u-fire-point>

182. Ткачук С. США пропонують повернути Росію у світову економіку, але Європа не в захваті, — WSJ [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 11 груд. — Електрон. дані. За даними «The Wall Street Journal», адміністрація США передала європейським союзникам секретний план, який одночасно пропонує шляхи відновлення України та поступового повернення РФ до світової економіки. Документи передбачають використання заморожених російських активів для масштабних інвестицій і вже спричинили жваві дискусії між Вашингтоном та його європейськими партнерами. Вказано, що план переданий у вигляді односторінкових додатків, у яких детально описано ключові проєкти. Серед них — будівництво нового центру обробки даних на Запорізькій атомній електростанції (ЗАЕС), що наразі перебуває під контролем російських військ, а також низка інших інвестиційних ініціатив в Україні на загальну суму близько 200 млрд доларів. Також документи окреслюють довгострокову стратегію відновлення російської економіки. Зазначено, що американські компанії мають інвестувати у ключові сектори — від видобутку рідкісноземельних ресурсів до нафтогазових проєктів в Арктиці — а також сприяти відновленню постачання енергоресурсів до Європи та інших регіонів світу. Загалом, суть американської концепції полягає у філософії «бізнес заради миру», де економічні та енергетичні взаємозв'язки стають

фундаментом стабільності. Та все ж канцлер Німеччини Фрідріх Мерц під час зустрічі з лідерами Франції, Великої Британії та України висловив відкритий скепсис щодо американських пропозицій. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/736514-ekonomichniy-plan-ssha-dlya-rosiji-yak-vidreaguvala-yevropa-podrobici-vid-wsj>

183. **Ткачук С. Удари по ключових підстанціях Києва: цієї зими столиця буде без світла, — експерт** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 12 груд. — Електрон. дані. Зазначено, що у Києві електропостачання обмежують довше, ніж у західних регіонах України, через пошкодження критично важливих підстанцій і обмежену можливість передавання електроенергії. Столиця отримує енергію з двох атомних станцій, і пошкодження ключових об'єктів не дає змоги швидко компенсувати дефіцит. Як розповів у коментарі "Телеграфу" народний депутат і перший заступник голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань енергетики та житлово-комунального господарства Олексій Кучеренко, різниця в тривалості відключень пояснюється технічними особливостями мережі. Хоч система енергопостачання єдина, її пропускна здатність у різних регіонах сильно відрізняється. О. Кучеренко також зазначив, що найскладніша ситуація спостерігається у прифронтових і прикордонних областях — Чернігівській, Сумській, Дніпропетровській, Запорізькій та Херсонській. Там удари по енергомережах повторюються постійно, а відновлювальні роботи ускладнюють загрози для ремонтних бригад. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/736673-vidklyuchennya-svitla-v-kiyevi-nardep-poyasniv-prichini-trivalih-obmezhen-shcho-vidomo>

184. **Трембач А. Трамп вимагає виборів: ексзамголови ЦВК не виключає, що Зеленський може скасувати воєнний стан** [Електронний ресурс] / Андрій Трембач // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. Зазначено, що проведення виборів в умовах воєнного стану є неможливим. За словами експерта з конституційного права Центру політико-правових реформ, колишнього заступника голови ЦВК А. Магери, до

початку проведення передвиборчої кампанії працівникам ЦВК потрібно здійснити технічну підготовку до виборів — щодо моніторингу виборчих дільниць, реєстру виборців, змін до законодавства, які необхідні для того, щоб виборчий процес запустити. Якщо буде вирішено питання з безпекою, і Президент України Володимир Зеленський видасть указ про скасування воєнного стану, то тоді може розпочатися підготовка до виборів. Вказано, що якісний процес підготовки до виборів може тривати від шести місяців. Розглянуто, чи можливо змінити Конституцію України. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/736943-vibori-v-ukrajini-chi-mozhna-provesti-golosuvannya-bez-skasuvannya-voyennogo-stanu>

185. **Трембач А. Україна на межі банкрутства: у МВФ розповіли, скільки грошей треба на наступні 2 роки** [Електронний ресурс] / Андрій Трембач // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. За повідомленням «Associated Press», європейські лідери на саміті Європейської Ради, що відбудеться 18 - 19 грудня, спробують досягти домовленості про використання заморожених російських активів для фінансування України впродовж наступних двох років. Гроші мають бути використані для задоволення економічних і військових потреб України. При цьому шанс на те, що домовленість не буде досягнута, доволі великий. Наголошено, що Україна перебуває на межі банкрутства. За оцінками МВФ, Україні знадобиться близько 137 млрд євро у 2026 і 2027 рр. на закриття фінансових потреб, при цьому гроші мають надійти вже до весни. Вказано, що на саміті обговорюватимуть дві теми — Україна й безпека в Європі, а також фінансування Європейського Союзу (ЄС) на 2028 - 2034 рр. Крім того, президент Євроради А. Кошта пообіцяв, що вестиме перемовини з лідерами країн, які не підтримують ідею Єврокомісії, доти, доки не буде досягнуто угоди. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/737357-finansuvannya-ukrajini-ukrajina-mozhe-znahoditisya-na-mezhi-bankrutstva>

186. **Троценко Л. Трамп підписав оборонний бюджет з \$800 млн Україні** [Електронний ресурс] / Людмила Троценко // Korrespondent.net :

[вебсайт]. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. *Вказано, що Президент США Д. Трамп підписав закон про оборонний бюджет на 2026 фінансовий рік, який передбачає рекордне фінансування у розмірі 901 млрд доларів. Одним із ключових пунктів документа є виділення Україні 800 млн доларів у рамках Ініціативи з безпекової допомоги. Ці кошти заплановано спрямувати на закупівлю американського озброєння для Збройних сил України (ЗСУ), по 400 млн доларів на кожен із наступних двох років. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4841606-tramp-pidpysav-oboronnyi-buidzhet-z-800-mln-ukraini>*

187. **У Бучі триває будівництво сучасного ветеранського простору** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 17 груд. [№ 494]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у Бучі Київської області продовжується будівництво нового ветеранського простору. Проєкт реалізується за кошти державної субвенції, обласного та місцевого бюджетів у межах програми Міністерства у справах ветеранів і спрямований на підтримку ветеранів та їхніх родин, їхню реабілітацію та адаптацію до цивільного життя. Зазначено, що майбутній простір складатиметься з двох блоків. Перший передбачає спортивний зал для фізичної реабілітації, другий – кабінети психологічної та соціальної підтримки, коворкінг, конференц-зали, кафе, рецепцію, дитячу зону та повністю облаштовані допоміжні приміщення. Територія навколо простору включатиме укриття, зони фізичної активності та відпочинку, прогулянкові алеї, майданчики для ігор і простір для неформального спілкування. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389312>*

188. **У Волинській ОДА обговорили механізми надання пільг ветеранам війни** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 12 груд. [№ 491]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 10 грудня 2025 р. у Волинській обласній державній адміністрації (ОДА) відбулася чергова онлайн-нарада, під час якої представники обласних структур і центральних органів влади розглянули*

актуальні питання щодо забезпечення пільг ветеранів війни та демобілізованих осіб. Одним із ключових питань стала актуальна інформація про стан нарахування та виплати пільг. За даними головного управління Пенсійного фонду у Волинській області, на обліку перебуває понад 46 тис. осіб, які мають право на пільги, а щомісячні видатки на їх забезпечення перевищують 75 млн грн. У грудні 2025 р. з урахуванням донарахувань за попередні періоди ця сума сягнула майже 77,7 млн грн. Пільги також охоплюють широкий перелік комунальних послуг: управління багатоквартирними будинками, постачання та розподіл енергоносіїв, водопостачання, водовідведення, поводження з побутовими відходами. Для домогосподарств без централізованого опалення передбачені знижки на тверде паливо або скраплений газ. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/389185>

189. У Житомирі провели регіональний міжвідомчий форум із захисту прав людини [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 12 груд. [№ 491]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Житомирі 10 грудня відбувся регіональний міжвідомчий форум «Громада як відправна точка захисту прав людини в Україні: Житомирищина», приурочений до Міжнародного дня прав людини. Захід об'єднав представників центральних і місцевих органів влади, територіальних громад, народних депутатів і громадського сектора. Участь у події взяв Уповноважений Верховної Ради України (ВР України) з прав людини Дмитро Лубінець (онлайн). Програма форуму складалася з трьох дискусійних панелей, присвячених питанням дотримання прав ветеранів, підтримки родин загиблих і зниклих захисників, а також формуванню системи захисту прав людини на рівні громад. Учасники підкреслили, що громади відіграють ключову роль у створенні умов, за яких кожна людина відчуває захищеність, доступність підтримки та можливість реалізувати свої права. Житомирищина, попри виклики воєнного часу, послідовно

впроваджує інструменти, спрямовані на зміцнення системи захисту прав людини. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389184>

190. У «Просторі турботи про ветерана» в Житомирі відбувся захід на підтримку **Захисників України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 16 груд. [№ 493]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у «Просторі турботи про ветерана» в місті Житомир провели зустріч вихованців Житомирського державного будинку художньої та технічної творчості із Захисниками України, які нині проходять медичну реабілітацію. Захід відбувся за участі фахівчинь із супроводу ветеранів війни та демобілізованих осіб Наталії Хоменко й Лілії Кузьменко. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389267>

191. У США зробили заяву про вплив корупційних скандалів на допомогу **Україні** [Електронний ресурс] // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. Наведено тези інтерв'ю наближеного до Президента США Д. Трампа проповідника та телеєвангеліста М. Бернса українській журналістці А. Олицькій. Він зокрема наголосив, що корупційні скандали в українській владі негативно впливають на імідж України серед західних партнерів і ускладнюють адвокацію подальшої допомоги. За його словами, у США, зокрема, серед прихильників підходу «America First», зростає скепсис, коли з'являється інформація про можливі зловживання коштами, які мали бути спрямовані на війну та підтримку цивільного населення. Проповідник зазначив, що не має співчуття до винних у корупції, але все суспільство не має бути покараним через дії окремих посадовців. Щодо перспектив України М. Бернс висловив переконання, що країна має шанс на масштабне відновлення та економічне зростання: міжнародні інвестиції та підтримка союзників можуть забезпечити Україні «вражаюче майбутнє», а світ уже добре знає українців і їхню стійкість. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/politics/4841196-u-ssha-zrobyly-zaiavu-pro-vplyv-koruptsiinykh-skandaliv-na-dopomohu-ukraini>

192. **У Чернігові доступна державна програма безоплатного протезування** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 11 груд. [№ 490]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у Чернігові діє програма безплатного протезування, яка охоплює і військових, і цивільних. Зазначено, що держава забезпечує встановлення якісних протезів, подальше обслуговування та ремонт. Для людей, які постраждали внаслідок російської агресії, послуга надається без очікування на встановлення інвалідності. Заступник начальника Чернігівської ОДА Іван Ващенко відвідав Центр протезування, ортезування та реабілітації «Без обмежень». Він ознайомився з роботою майстерні, яка виготовляє протези безпосередньо на місці, та поспілкувався з фахівцями і ветеранами. За останні два роки центр виготовив понад 100 протезів, наразі надає послуги протезування нижніх кінцівок і готується розширити роботу на верхні.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389127>

193. **УГКЦ представлена на Форумі українців Східної Європи** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 13 груд. – Електрон. дані. *За повідомленням Департаменту інформації Української Греко-Католицької Церкви (УГКЦ), у Перемишлі стартував Форум українців Східної Європи, який проходить 12 – 14 грудня в Українському народному домі під гаслом «Українці Східної Європи: єдність, сила, майбутнє. Разом формуємо переможне завтра». У заході бере участь команда Пасторально-міграційного відділу УГКЦ: о. Андрій Гах, о. Віталій Храбатин та о. Роман Ільницький. Форум об'єднав представників українських громад із 10 країн Східної Європи — Чехії, Естонії, Грузії, Угорщини, Латвії, Литви, Молдови, Польщі, Румунії та Словаччини, а також учасників з України. Мета заходу - згуртування українців регіону задля підтримки України, її перемоги у війні та утвердження європейського майбутнього держави. Програма форуму передбачає урочисте відкриття за участю представників українських і польських інституцій, духовенства УГКЦ та Православної Церкви України, дипломатів і лідерів українських громад. Упродовж трьох днів учасники обговорюватимуть*

питання війни та інформаційної безпеки, європейської інтеграції України, ролі українських громад за кордоном, освіти, молодіжного лідерства й збереження національної ідентичності. Текст: https://risu.ua/ugkc-bere-uchast-u-forumi-ukrayinciv-shidnoyi-yevropi_n160940

194. **Україна отримала від ЄС та ФАО обладнання для наукових досліджень у рибному господарстві** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 19 груд. [№ 496]. – Електрон. дані. *Як повідомили у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань аграрної та земельної політики, продовольча та сільськогосподарська організація ООН (ФАО) за фінансової підтримки Європейського Союзу передала Інституту рибного господарства, екології моря та океанографії України комплект сучасної техніки й наукового обладнання вартістю 135 744 доларів США, яке дасть змогу проводити сучасні дослідження на борту суден, зміцнить управління рибним господарством на основі фактичних даних і сприятиме наближенню України до стандартів ЄС. Зазначено, що навіть в умовах війни Україна залишається відданою розбудові сучасного та стійкого сектора рибного господарства, що ґрунтується на науці, прозорому врядуванні та відповідальному використанні водних ресурсів. Зміцнення спроможності наших науково-дослідних установ є надзвичайно важливим для забезпечення того, щоб політичні рішення ґрунтувалися на достовірних даних, а реформи у сфері рибного господарства популяризувались відповідно до стратегічних пріоритетів України.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389407>

195. **Україна та Польща посилюють співпрацю у безпеці, євроінтеграції та відбудові** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 груд. [№ 492]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 1 грудня у Львові відбулася 14-та Сесія Парламентської асамблеї України та Республіки Польща. За її результатами співголови Асамблеї – Заступниця Голови Верховної Ради України (ВР України) Олена Кондратюк та пані Віцемаршалок польського Сейму Моніка*

Веліховська - підписали Спільну декларацію. Як повідомила О. Кондратюк, ключовими пунктами Декларації є те, що Польща виступає за відкриття для України переговорів для вступу до ЄС та створення Спеціального трибуналу щодо злочинів РФ. Також зафіксована необхідність продовження пошукових та ексгумаційних робіт і боротьби з дезінформацією, яку РФ поширює з метою посіяти недовіру між українцями та поляками. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389210>

196. Уроки України для світу: як український досвід змінює глобальний захист прав людини [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 груд. [№ 492]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Києві відбулася Міжнародна правозахисна конференція «Уроки України для світу: нові виклики у сфері захисту прав людини», приурочена до Дня прав людини. Цьогоріч подія об'єднала понад 1000 учасників офлайн та онлайн із усіх регіонів України. Відкриваючи конференцію, Уповноважений Верховної Ради України з прав людини Дмитро Лубінець наголосив: «Коли світ сумнівається — українці роблять неможливе. Бо ми боремося не лише за землю — ми боремося за людей і за майбутнє». Також відбулися змістовні панельні дискусії. Конференція продемонструвала: український досвід — це не лише трагедія війни, а й основа для розробки нових глобальних підходів у сфері прав людини. Україна формує практики, що допомагають світу посилювати механізми захисту, справедливості та відповідальності. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389239>

197. Уряд підтримав законодавчі зміни для роботи Спеціального трибуналу та міжнародного співробітництва у кримінальному правосудді [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. Йдеться про схвалення Кабінетом Міністрів України України (КМ України) двох законопроектів, розроблених Міністерством юстиції задля посилення міжнародно-правових механізмів у сфері кримінального правосуддя та забезпечення ефективної взаємодії України зі Спеціальним трибуналом щодо

злочину агресії проти України. Окреслено ключові норми законопроектів "Про внесення змін до Кримінального процесуального кодексу України, Кримінального процесуального кодексу України та Закону України "Про прокуратуру" у зв'язку з ратифікацією Угоди між Україною та Радою Європи про створення Спеціального трибуналу щодо злочину агресії проти України" та "Про внесення змін до Кримінального процесуального кодексу України та інших законодавчих актів України щодо міжнародного співробітництва під час кримінального провадження". Зазначено, що обидва документи є частиною виконання Дорожньої карти з питань верховенства права та спрямовані на зміцнення інституційної спроможності України в міжнародному кримінальному правосудді, а також на забезпечення невідворотності відповідальності за злочин агресії. Текст: <https://pravo.ua/uriad-pidtrymav-zakonodavchi-zminy-dlia-roboty-spetsialnoho-trybunalu-ta-mizhnarodnoho-spivrobitnytstva-u-kryminalnomu-pravosuddi/>

198. **ФАО і Катар запускають в Україні програму з розмінування на 10 мільйонів доларів** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 17 груд. [№ 494]. – Електрон. дані. Як повідомили у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань аграрної та земельної політики, Україна залишається однією з найбільш замінованих країн світу, тому підтримка партнерів є критично важливою для відновлення засобів до існування та продовольчої безпеки. Тож Продовольча та сільськогосподарська організація ООН (ФАО) разом із Державним фондом розвитку Катару (Qatar Fund For Development) підписали угоду вартістю 10 млн доларів для підтримки сільських громад України, що постраждали від мінної небезпеки. Програма спрямована на відновлення безпечного користування сільськогосподарськими угіддями, відновлення засобів до існування та зміцнення стійкості фермерських господарств у найбільш постраждалих областях півдня та сходу України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389326>

199. **Федорів Є. Європа "прокидається" перед загрозою війни з Росією — WSJ** [Електронний ресурс] / Єва Федорів // Дзеркало тижня. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що європейські лідери дедалі чіткіше усвідомлюють загрозу масштабної війни з РФ та необхідність суттєвого посилення оборони. Зазначено, що агресивні наміри Кремля були очевидними ще багато років тому, однак Європа довго ігнорувала ці сигнали, обираючи політику умиротворення. Значну увагу приділено внутрішнім проблемам ЄС — економічним труднощам, борговому навантаженню та старінню населення, які ускладнюють збільшення оборонних витрат. Окремо підкреслено ризик скорочення ролі США у європейській безпеці. Ключовим викликом автори називають готовність європейських виборців жертвувати соціальними виплатами заради національної безпеки.* Текст: <https://zn.ua/ukr/europe/jevropa-prokidajetsja-pered-zahrozoju-vijni-z-rosijeju-wsj.html>

200. **Федорів Є. Лавров звинуватив ЄС в підриві мирних зусиль Трампа, зазіхаючи на активи Росії** [Електронний ресурс] / Єва Федорів // Дзеркало тижня. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про заяву міністра закордонних справ РФ С. Лаврова, який звинуватив Європейський Союз у підриві мирних ініціатив Президента США Дональда Трампа щодо врегулювання війни в Україні. За словами Лаврова, ЄС, зазіхаючи на заморожені суверенні активи РФ, нібито порушує норми міжнародного права та принципи міжнародних фінансово-економічних відносин. Нагадано про наміри РФ оскаржувати дії Заходу в судах, зокрема позов Центробанку РФ проти бельгійського депозитарію «Euroclear» через замороження російських активів.* Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/lavrov-zvinuvativ-jes-v-pidrivi-mirnikh-zusil-trampa-zazikhajuchi-na-aktiv-rosiji.html>

201. **Федорів Є. Рябков: Росія не піде на компроміс щодо п'яти територій** [Електронний ресурс] / Єва Федорів // Дзеркало тижня. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про чергові ультимативні заяви Кремля щодо війни проти України. Заступник міністра закордонних справ РФ С.*

Рябков заявив, що Росія не має наміру йти на жодні поступки стосовно окупованих територій — Донбасу, Херсонської, Запорізької областей та Криму, які Москва вважає «частиною своєї держави». Водночас він стверджує, що РФ та Україна нібито перебувають «на межі» укладення угоди про припинення війни. Рябков підкреслив, що відмова від цих територіальних претензій, на думку Кремля, неможлива через їх закріплення в російській конституції. Також він зазначив, що результат можливих переговорів із адміністрацією США залишається невизначеним. Заяви РФ розцінено як продовження політики тиску та нав'язування умов під виглядом мирних ініціатив. Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/rjabkov-rosija-ne-pide-na-kompromis-shchodo-pjati-teritorij.html>

202. **Хаджирадєва В. В чому полягає суть європейського плану гарантій безпеки для України** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. Розглянуто шість ключових пунктів європейського плану гарантій безпеки для України на випадок нового нападу РФ, який Європейський Союз представив у Берліні: постійна військова підтримка України, ЗСУ мають залишатися на рівні до 800 тис. військових у мирний час для стримування агресії та захисту території; формування в межах «коаліції рішучих» за підтримки США «Багатонаціональної сили України» для захисту неба і безпеки на морі, з можливими діями всередині України; розробка механізму контролю припинення вогню, який, зокрема, передбачає моніторинг на чолі зі США з міжнародною участю; надання юридично зобов'язуючих гарантій безпеки Україні у разі нового нападу - обов'язок реагувати військовими, розвідувальними, економічними та дипломатичними засобами; інвестиції у відновлення України, фінансування реконструкції, торговельні угоди та компенсація збитків з боку РФ, російські активи в ЄС залишаються замороженими; підтримка вступу України до ЄС. Відомо також, що Україну підштовхують до відмови від вступу в НАТО. В ЄС наголосили, що реакція РФ щодо плану не важлива, бо вона є агресором і «не має права голосу в тому, як

ми захищаємося». Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4841090-v-chomu-poliahaie-sut-yevropeiskoho-planu-harantii-bezpeky-dlia-ukrainy>

203. Хаджирадєва В. Гаазький пакт справедливості щодо фінансової розплати за руйнування України [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про підписану у Гаазі Конвенцію про створення Міжнародної комісії з розгляду заяв щодо шкоди, завданої агресією РФ проти України. Документ закладає основу першого компенсаційного механізму, який формується безпосередньо під час повномасштабної війни та має відкрити шлях до фіксації збитків і подальших виплат репарацій для мільйонів українців. Вказано, що сфера діяльності Комісії охоплює широкий спектр утрат, що включає не лише зруйноване житло чи інфраструктуру, а й людські трагедії: втрату життя, поранення, вимушене переміщення та моральну шкоду. Окрему увагу буде приділено збиткам бізнесу, втраті природних ресурсів, руйнуванню культурної спадщини. Документ підписали десятки провідних країн світу, його вимоги стають частиною міжнародного правового порядку, що залишатиметься чинним незалежно від тривалості війни чи змін у світовій політиці. Роз'яснено, що таке Міжнародний реєстр збитків, як подати заяву до Реєстру та які категорії заяв доступні для подання зараз і чи сплачує Реєстр гроші.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4841369-haazkyi-pakt-spravedlyvosti-schodo-finansovoi-rozplaty-za-ruinuvannia-ukrainy>

204. Хаджирадєва В. Рекордне падіння цін на російську нафту [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. *Вказано, що причинами падіння цін на російську нафту є: санкційний тиск США проти великих нафтових компаній («Роснефть», «Лукойл»); труднощі для РФ зі збутом і пошуком покупців; логістичні проблеми, з якими зіштовхнулась РФ; запровадження граничної ціни на нафту («стеля цін»). Акцентовано, що падіння цін на російську нафту має прямий і значний негативний вплив на здатність РФ фінансувати війну*

проти України, оскільки нафтогазові доходи є критично важливим джерелом для федерального бюджету. Як зазначив Президент України Володимир Зеленський, за підсумками 2025 р. РФ втратить щонайменше 37 млрд доларів бюджетних нафтогазових доходів; ще десятки мільярдів доларів втрачають російські нафтові компанії та загалом енергетичний сектор. «Все це обмежує російську воєнну машину. Працюють ефективно і звичайні санкції проти Росії, і українські далекобійні санкції», - наголосив глава держави.

Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4839609-rekordne-padinnia-tsin-na-rosiisku-naftu>

205. Хаджирадева В. Україна ближче до отримання репараційного кредиту, але не все ще вирішено [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадева // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. У контексті рішення Європейського Союзу (ЄС) про безстрокове замороження російських активів, яке відкриває шлях для «репараційного кредиту», розглянуто, як рішення про «вічну» заморозку допоможе Україні, чи врахує США позицію ЄС, як відреагувала Москва тощо. Вказано, що Кремль і МЗС РФ попередили, що РФ уживе симетричних та асиметричних заходів у відповідь, які будуть спрямовані проти країн і компаній, що беруть участь у цьому процесі. Крім того, російська влада вважає заморозку порушенням міжнародного права та суверенного імунітету, і ЦБ РФ вже почав вдаватися до юридичних кроків, зокрема, подавши позов проти бельгійського депозитарію «Euroclear». Зазначено, що ще три країни (Італія, Болгарія, Мальта) приєднались до Бельгії та заявили, що проти ідеї використання грошових коштів для підтримки військових зусиль України, проте підтримують рішення щодо безстрокового заморожування суверенних фондів Москви, які зберігаються в ЄС. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4840537-ukraina-blyzhche-do-otrymannia-reparatsiinoho-kredytu-ale-ne-vse-sche-vyrisheno>

206. Ханас О. В інтересах України: ЄС анонсував процедуру довгострокового заморожування активів РФ [Електронний ресурс] / Оксана

Ханас // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. За повідомленням «Reuters», уряди країн ЄС анонсували початок процесу замороження активів Центрального банку РФ, заблокованих у Європі, на довгострокову перспективу. Це робиться з метою уникнути голосування кожні шість місяців щодо продовження заморожування і підготувати ґрунт для використання цих коштів в інтересах України. Зокрема, йдеться про забезпечення фінансування країни у 2026 і 2027 рр., що дасть їй змогу продовжувати захищатися від російського вторгнення. Вказано, що рішення про початок цього процесу, для ухвалення якого необхідна згода кваліфікованої більшості урядів країн ЄС, є частиною правової системи ЄС, що дає змогу урядам вживати спеціальних заходів, якщо вони вважають за необхідне захистити економічну стабільність ЄС за особливих обставин відповідно до ст. 122 Договору про ЄС. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/736631-v-interesah-ukrajini-yes-anonsuvav-proceduru-dovgostrokovogo-zamorozhuvannya-aktiviv-rf>

207. Ханас О. Дешева іпотека під 3 %: Кабмін розширив програму «Оселя для мобілізованих [Електронний ресурс] / Оксана Ханас // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. Як повідомила Прем'єр-міністр України Юлія Свириденко, для тих, хто мобілізується до Збройних сил України (ЗСУ), Кабінет Міністрів України (КМ України) пропонує більш доступне житло за програмою "«Оселя» — іпотеку під 3 % замість 7 %. Оскільки програма має соціальну спрямованість, уряд встановив чіткі ліміти на площу житла: квартира — до 115,5 кв. м; будинок — до 125,5 кв. м. За словами Ю. Свириденко, вже 21 864 українські сім'ї змогли купити житло завдяки пільговій іпотеці, а загальна сума кредитів склала 37,4 млрд грн. Завдяки програмі, житло придбали 6438 військових і ветеранів. Вона додала, що умови програми постійно оновлюються з урахуванням реалій, а оформити іпотеку за програмою можна через застосунок "Дія". Текст: <https://focus.ua/uk/economics/736614-ipoteka-dlya-zsu-uryad-zniziv-stavku-za-kreditom-dlya-mobilizovanih>

208. Ханас О. 13 % житла повністю зруйновано війною: скільки українців залишилися без дому [Електронний ресурс] / Оксана Ханас // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Як повідомив заступник міністра розвитку громад і територій Артем Рибченко на VIII німецько-українському економічному форумі в Берліні, за чотири роки після початку повномасштабного вторгнення ЗС РФ в Україну в країні знищено або зруйновано 13 % житла, а близько 3 млн українців, які залишилися без даху над головою, шукають і чекають на нові домівки. Він констатував, що щодня Україна втрачає людей, інфраструктуру і час, адже до війни вона була молодого і перспективною країною. За його словами, Німеччина зараз є для України партнером і стратегічно важливою країною, і німецький бізнес має ще більше заходити в нашу країну, яка готова бути дуже відкритою, корисною та прозорою для цього. Як зазначила народна депутатка Олена Шуляк, країні потрібно щонайменше 86 млрд доларів на відновлення житла, втраченого внаслідок воєнних дій. Вона вказала, що до повномасштабного вторгнення Україна вводила в експлуатацію в середньому 9 – 10 млн кв. м житла на рік, а за три з гаком роки РФ зруйнувала обсяг житла, яке б будувалося не менше шести років. На підставі заяв, поданих громадянами через застосунок "Дія" (а їх уже понад 850 тис. станом на літо 2025 р.), у країні зруйновано або пошкоджено понад 60 млн кв. м житла. Розглянуто, як наразі в Україні вирішується питання житла. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/737024-vidnovlennya-ukrajini-skilki-ukrajinciv-vtratili-svoje-zhitlo>*

209. Ханас О. Уперше в Європі: Україна та Німеччина запуснуть спільне виробництво бойових дронів [Електронний ресурс] / Оксана Ханас // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. *Повідомлено, що виробництво дронів запускають німецька компанія "Quantum Systems" і українська "Frontline Robotics", об'єднавшись у спільне підприємство "Quantum Frontline Industries" (QFI), яке створить першу в Європі повністю автоматизовану промислову виробничу лінію з випуску безпілотників для*

Збройних сил України (ЗСУ). Вказано, що у межах ініціативи "Будуємо разом з Україною" нове підприємство займатиметься серійним виробництвом перевірених у бойових умовах багатоцільових безпілотників, розроблених українською компанією "Frontline Robotics". "Quantum Systems" надасть промислову інфраструктуру і виробничі операції, а "Frontline Robotics" — ліцензовані розробки, навчання і повну підтримку протягом усього життєвого циклу відповідно до стандартів НАТО. Зазначено, що 100 % систем, вироблених у Німеччині, буде поставлено ЗСУ в обсягах, визначених Міністерством оборони України (МО України). Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/737051-ukrajina-ta-nimechchina-razom-robitimut-droni-dlya-zsu-ostanni-novini>

210. **Хара О. Історична безкарність Росії: що «Грецька операція» НКВС пояснює про війну проти України** [Електронний ресурс] / Олександр Хара, Степан Махсма // Дзеркало тижня. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. *Розкрито історію переслідувань і знищення грецької меншини в Україні та СРСР, зокрема через «Грецьку операцію» НКВС 1937 – 1938 років, і проведено пряму паралель із сучасною російською агресією. Показано, як безкарність за минулі злочини сприяла повторенню геноцидних практик у XXI ст. Окрему увагу приділено культурній унікальності українських греків, їхній ролі в історії України та трагічним наслідкам русифікації й депортацій. Проаналізовано знищення та привласнення грецької спадщини РФ на окупованих територіях і в Криму як елемент імперської ідеології. Наголошено, що збереження історичної пам'яті й багатонаціональної ідентичності є складником української боротьби за виживання. Підкреслено, що українські греки є невід'ємною частиною української політичної нації та майбутньої перемоги.* Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/istorichna-bezkarnist-rosiji-shcho-hretska-operatsija-nkvs-pojasnjuje-pro-vijnu-proti-ukrajini.html>

211. **Харківщина передала нову партію безпілотників бійцям на Куп'янському напрямку** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 11 груд. [№ 490]. – Електрон.

дані. Подано інформацію, що Харківська обласна військова адміністрація (ОВА) спільно з представниками місцевого бізнесу забезпечила підрозділ «Кондор» бригади «Буревій», що виконує бойові завдання на Куп'янському напрямку, новими розвідувальними дронами. Військові отримали 10 безпілотників «DJI Matrice 4T». Отримана техніка посилить розвідувальні можливості на передовій, підвищить ефективність виконання бойових завдань та сприятиме додатковому захисту особового складу. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389131>

212. **Хмілевська В. Десантники спростували окупацію Серебрянки та Дронівки: росіяни інфільтруються** [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про спростування 81-ою окремою аеромобільною бригадою ДШВ інформації щодо нібито окупації населених пунктів Серебрянка та Дронівка на Донеччині. Українські десантники заявляють, що ЗСУ продовжують утримувати позиції в цих районах і на прилеглих рубежах. Описано тактику російських військ, які використовують рельєф, лісосмуги, маскування під цивільних і диверсійно-розвідувальні дії для проникнення між позиціями. Окремо зазначено, що річка Сіверський Донець застосовується противником для логістики та прикриття маршрутів висування. Водночас у бригаді наголошують, що всі спроби просування ворога успішно зриваються вогневими засобами ЗСУ, а ситуація залишається контрольованою, хоч і напруженою.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/desantniki-sprostuvali-okupatsiju-serebrjanki-ta-dronivki-rosijani-infiltrujutsja-.html>

213. **Хмілевська В. Київ повідомив партнерів, де у Білорусі знаходиться "Орешнік" — Зеленський** [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про реакцію Президента України Володимира Зеленського на підтверджене розміщення в Білорусі російської ракетної установки середньої дальності «Орешнік». Глава держави повідомив, що Україна вже передала союзникам розвіддані про місце дислокації цього озброєння та радіус його дії,*

наголосивши, що воно становить загрозу не лише для України, а й для інших країн, зокрема держав НАТО. Президент підкреслив, що партнери самі вирішуватимуть, як реагувати на цю загрозу, а також зазначив, що Україна має досвід протидії «Орешніку», оскільки Росія вже застосовувала його проти української території. Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/kijiv-povidomiv-partneriv-de-u-bilorusi-znakhoditsja-orjeshnik-zelenskij-.html>

214. **Цибулько В. Війна всередині війни. Чотири реальні сценарії можливих виборів в Україні** [Електронний ресурс] / Володимир Цибулько // Україна молода. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. Розглянуто перспективи проведення виборів в Україні під час воєнного стану. Окреслено ймовірні сценарії виборчої кампанії: вибори після завершення активної фази війни; "ad hoc-вибори під час війни", тобто вибори як надзвичайний захід; скасування воєнного стану на час виборів; так звані "гібридні вибори" – вибори проводять на підконтрольних територіях, з особливими процедурами для військових, із голосуванням за кордоном і без окупованих регіонів. Окреслено деякі ризики проведення виборів в умовах війни, оскільки наслідками голосування в режимі надзвичайної ситуації є нерівні умови, різна доступність дільниць, страх, перебої в кампанії, форс-мажори. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/3990/180/192709/>

215. **Час грає проти нас: кожен день окупації забирає в українських дітей дитинство** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 12 груд. [№ 491]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Уповноважений Верховної Ради України (ВР України) з прав людини Дмитро Лубінець під час зустрічі із Президентом Республіки Кіпр Нікосом Христодулідісом окреслив ключові гуманітарні пріоритети України, серед яких — повернення незаконно депортованих РФ українських дітей. Д. Лубінець проінформував про механізми пошуку та повернення дітей і наголосив на критичній потребі посилення міжнародного тиску для припинення цієї злочинної практики. Омбудсман висловив вдячність Кіпру за послідовну підтримку України, гуманітарну допомогу та голос на користь

резолюції Генеральної Асамблеї ООН щодо негайного повернення викрадених українських дітей. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389209>

216. **Чекін Д. Макрон впевнений, що фінансування для України знайдуть** [Електронний ресурс] / Денис Чекін // Дзеркало тижня. – 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про позицію Президента Франції Еммануеля Макрона щодо використання заморожених російських активів для фінансування допомоги Україні. Він наголосив, що Європа має продемонструвати здатність самотійно захищати себе та ухвалювати відповідальні рішення; підкреслив важливість пошуку компромісу між країнами ЄС у питанні фінансування України та висловив упевненість, що його буде знайдено. За словами Е. Макрона, заяви В. Путіна про можливе посилення наступу свідчать про нещирість РФ у мирних переговорах. Згадано про складні дискусії серед європейських лідерів напередодні саміту в Брюсселі, де ключовим питанням є використання російських активів.* Текст: <https://zn.ua/ukr/europe/makron-vpevnenij-shcho-finansuvannja-dlja-ukrajini-znajdut.html>

217. **Чекін Д. Путін запропонував Європі співробітництво та назвав "нісенітницею" можливість війни** [Електронний ресурс] / Денис Чекін // Дзеркало тижня. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про заяви В. Путіна під час пресконференції, де він відповідав на запитання журналіста BBC Стіва Розенберга щодо майбутнього РФ, можливих нових воєн і внутрішньої політики країни. Путін заперечив наміри нападу на Європу, назвавши такі твердження «нісенітницею», та заявив, що Росія не проводитиме нових «військових операцій», якщо Захід, за його словами, ставитиметься до неї «з повагою» і враховуватиме її інтереси. Також він виправдовував закон про «іноагентів», відкинув звинувачення в політичних переслідуваннях і концентрації влади, звинуватив Захід в обмані щодо розширення НАТО та заявив про готовність до співпраці з Європою, Великою Британією і США «на рівних умовах». Окремо Путін повторив тезу про війну проти Росії «руками України» та пов'язав можливе припинення бойових дій з*

гарантіями безпеки для РФ у довгостроковій перспективі. Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/putin-zaproponuvav-jevropi-spivrobitnistvo-ta-nazvav-nisenitnitseju-mozhливист-vijni-.html>

218. **Чернишук П. Виклики у сфері захисту прав людини: в Києві відбулася конференція** [Електронний ресурс] / Павло Чернишук // Юрид. газ. – 2025. – 11 груд. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 10.12.2025 у Києві з нагоди Дня прав людини відбулася міжнародна конференція «Уроки України для світу: нові виклики у сфері захисту прав людини», організована Офісом Уповноваженого Верховної Ради України (ВР України) з прав людини. Захід об'єднав понад 1000 учасників офлайн та онлайн для обговорення сучасних проблем захисту прав людини в умовах тривалої війни, соціально-економічних викликів і постійних загроз безпеці. У виступах експертів висвітлено значне зростання звернень до Офісу омбудсмена, труднощі забезпечення доступу до правосуддя, практичне виконання рішень судів, а також потребу в психосоціальній підтримці дітей, порушених війною. Окрему увагу приділено імплементації міжнародних стандартів захисту прав людини, демократичному контролю, фіксації воєнних злочинів і підтримці діаспор. Обговорювались також інституційні бар'єри, зокрема у судовій системі, та перспективи державної політики щодо безпечного повернення українських громадян із-за кордону.* Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/vikliki-u-sferi-zahistu-prav-lyudini-v-kievi-vidbulasya-konferenciya.html>

219. **Члени Комітету з питань інтеграції України до ЄС зустрілися із делегацією Північно-Балтійської вісімки** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 груд. [№ 492]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що члени Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС зустрілися із директорами департаментів Східної Європи Міністерств закордонних справ країн Північно-Балтійської вісімки, які перебувають із робочим візитом у Україні. Голова Комітету Іванна Климпуш-Цинцадзе подякувала делегації за візит до України. Вона відзначила увагу делегації до представників різних*

політичних сил, наголосивши на важливості широкого діалогу. Сторони обговорили ключові виклики, з якими Україні доводиться мати справу під час війни. Голова Комітету зазначила, що Балтійські та північноєвропейські держави добре розуміють ці виклики і те, що Україна бореться не лише за свою свободу і безпеку, а за безпеку всього континенту. Вона закликала працювати з їхніми суспільствами та з іншими державами, доносячи правду про Україну й необхідність спільних, скоординованих дій у протистоянні російській агресії. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389250>

220. Шатарська Т. Військові пенсії: правове регулювання, актуальні спори та перспективи реформування [Електронний ресурс] / Таміла Шатарська // Юрид. практика. – 2025. – 12 груд. – Електрон. дані. Висвітлено нормативну базу та проблематику правозастосування перерахунку пенсій. Проаналізовано судову практику та вказано, що суди адміністративної юрисдикції формують правовий підхід, спрямований на реальне забезпечення та відновлення прав військових пенсіонерів. Окреслено загальні тенденції у судових справах та наголошено, що величезна кількість судових спорів в категорії пенсійних виплат підтверджують систематичне невиконання державних гарантій у сфері пенсійного забезпечення, через що громадяни змушені відстоювати свої права виключно у судовому порядку. Окрему увагу приділено питанням індексації військових пенсій та визначено перспективи реформування системи військового пенсійного забезпечення. Зроблено висновок, що подальше удосконалення правового регулювання та практики нарахувань є ключовою умовою для відновлення довіри військовослужбовців та формування прозорої й ефективної системи соціального забезпечення. Текст: <https://pravo.ua/viiskovi-pensii-pravove-rehuliuvannia-aktualni-spory-ta-perspektyvy-reformuvannia/>

221. Шевчук А. В Україні будуть по-новому оголошувати повітряні тривоги [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. Як повідомила Прем'єр-міністр Юлія Свириденко у Телеграм, ДСНС разом із Повітряними силами та обласними

військовими адміністраціями (ОВА) запровадили по всій Україні (крім Донецької та Луганської областей) порайонне оповіщення повітряних тривог. За її словами, це допоможе скоротити тривалість тривоги у тих громадах, де в конкретний момент немає реальної загрози, про що давно просили бізнес і місцеві громади, щоб підприємства могли працювати без простоїв. На першому етапі система пройшла тестування у 13 регіонах, а тепер вона розширена на всі області; особливо відчутно скорочення тривалості тривоги у прифронтових і центральних регіонах, зокрема у Дніпропетровській, Сумській і Харківській областях. Прем'єрка додала, що це дає змогу критичній інфраструктурі та бізнесу працювати стабільніше й підтримувати економічну активність у регіонах. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4840532-v-ukraini-budut-po-novomu-oholoshuvaty-povitriani-tryvohy>

222. **Шевчук А. В Україні запровадили автоматичний військовий облік** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 13 груд. — Електрон. дані. Вказано, що Кабінет Міністрів України (КМ України) ухвалив постанову про запуск нового експериментального проєкту з автоматичного взяття на військовий облік призовників, військовозобов'язаних і резервістів. Як повідомили у Міністерстві оборони України (МО України), це рішення зменшує бюрократію та спрощує процедуру для громадян і ТЦК. Вказано, що на військовий облік автоматично ставитимуться: чоловіки, які не стали на облік у 17 років - автоматично отримують статус призовника з моменту 18-річчя; чоловіки віком 18 - 60 років, які перебувають за кордоном - під час отримання чи обміну паспортних документів у підрозділах Державної міграційної служби (ДМС). Для цього не потрібно відвідувати ТЦК та СП або проходити ВЛК. Уточнено, що МО України налагодило обмін даними з міграційною службою, демографічним реєстром і реєстром актів цивільного стану. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4840207-v-ukraini-zaprovadyly-avtomatychnyi-viiskovy-oblik>

223. **Шевчук А. Генштаб оновив дані про ситуацію на фронті** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1395-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1394-ту, добу зафіксовано 193 бойових зіткнення. На Покровському напрямку захисники зупинили 50 штурмових дій ворога. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили три райони зосередження особового складу, три пункти управління й один артилерійський засіб російських загарбників.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4841631-henshtab-onovyv-dani-pro-sytuatsiui-na-fronti>

224. **Шевчук А. Генштаб оцінив ситуацію на фронті** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1393-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1392-гу, добу зафіксовано 278 бойових зіткнень. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 82 штурмові дії агресора, на Гуляйпільському – 28, на Лиманському – 27, на Костянтинівському та Куп'янському – по 24 атаки.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4841014-henshtab-otsinyv-sytuatsiui-na-fronti>

225. **Шевчук А. Генштаб розповів про бої на 11 напрямках** [Електронний ресурс] / А. Шевчук// Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 16 груд. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1392-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1391-шу, добу зафіксовано 151 бойове зіткнення. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 40 штурмових і наступальних дій агресора, на Олександрівському – 24, на Костянтинівському – 20 атак. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил*

оборони уразили два райони зосередження особового складу та техніки, один артилерійський засіб і два пункти управління противника. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4840739-henshtab-rozpoviv-pro-boi-na-11-napriamkakh>

226. **Шевчук А. Генштаб розповів про ситуацію з боями на фронті** [Електронний ресурс] / А. Шевчук// Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1391-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1390-ту, добу зафіксовано 158 бойових зіткнень. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 47 итурмових і наступальних дій агресора, на Костянтинівському – 24 атаки. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили три райони зосередження особового складу, п'ять пунктів управління, шість артилерійських засобів та один інший важливий об'єкт ворога.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4840468-henshtab-rozpoviv-pro-sytuatsiui-z-boiamy-na-fronti>

227. **Шевчук А. Допомога Києву: ЄС схвалив виняток для трьох країн** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. *Як зазначено у висновках Європейської ради, Угорщина, Словаччина та Чехія не матимуть фінансових зобов'язань у межах рішення, заснованого на ст. 212 Договору про функціонування Європейського Союзу, про 90 млрд євро фінансової підтримки ЄС Україні у 2026 - 2027 рр. Президентка Єврокомісії Урсула фон дер Ляєн наголосила, що позика надається на безвідсотковій основі та не стане тягарем для бюджету України, й країна має погасити її лише тоді, коли отримає репарації від РФ.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4841643-dopomoha-kyievu-yes-skhvalyv-vyniatok-dlia-trokh-krain>

228. **Шевчук А. ЄС безстроково заморозив активи РФ на €210 млрд** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт].

– 2025. – 12 груд. — Електрон. дані. Як повідомила глава Європейської комісії (ЄК) Урсула фон дер Ляєн у соцмережі «X», послі Європейського Союзу погодили механізм безстрокового замороження російських активів у Європі в розмірі 210 млрд євро, який має не допустити їхнього повернення РФ поза санкційним режимом. Як зазначило агентство «Reuters», таке рішення усуває ризик того, що Угорщина та Словаччина можуть заблокувати продовження заморозки російських активів і, таким чином, гроші повернуться РФ; це також може переконати Бельгію підтримати план ЄС щодо використання цих коштів для надання Україні «репараційного кредиту» в розмірі до 165 млрд євро. Текст: <https://ua.korrespondent.net/business/economics/4840089-yes-bezstrokov-zamorozyv-aktyvy-rf-na-210-mlrd>

229. **Шевчук А. На Покровському напрямку ЗСУ відбили 38 штурмів** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1394-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1393-тю, добу зафіксовано 134 бойових зіткнення. Ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили район зосередження особового складу, пункт управління та два інші важливі об'єкти російських військ. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4841309-na-pokrovskomu-napriamku-zsu-vidbyly-38-shturmiv>

230. **Шевчук А. Правовий статус військових-іноземців: Рада ухвалила важливий законопроект** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. Вказано, що Верховна Рада України (ВР України) 17.12.2025 підтримала законопроект № 14052 щодо правового статусу та медичного забезпечення військовослужбовців із числа іноземців та осіб без громадянства. Документ передбачає, що іноземні громадяни, які проходять військову службу, для підтвердження законності перебування на території України мають право на оформлення посвідки на тимчасове проживання на весь строк дії

контракту, а також протягом трьох місяців після його припинення або розірвання; іноземні військовослужбовці, які служать в Україні, а також члени їхніх сімей зможуть отримати таку посвідку навіть тоді, якщо термін дії їхнього паспорта закінчився або його потрібно міняти. Законопроект також змінює ст. 3 Закону «Про соціальний і правовий захист військовослужбовців та членів їхніх сімей»: пропонується встановити, що дія Закону не поширюється на іноземних громадян та осіб без громадянства, які проходять військову службу у ЗСУ, Державній спеціальній службі транспорту або Національній гвардії, крім положень, що стосуються грошового забезпечення, надання відпусток, медичної допомоги та медичних послуг. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4841096-pravovyi-status-viiskovykh-inozemtsiv-rada-ukhvalyla-vazhlyvyi-zakonoproiekt>

231. **Шевчук А. Рада ЄС схвалила 2,3 млрд євро для України** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. Вказано, що Рада Європейського Союзу (ЄС) ухвалила рішення про виділення Україні траншу у розмірі 2,3 млрд євро в межах програми «Ukraine Facility» за результатами III кварталу 2025 р. Зазначено, що III квартал став одним із найскладніших для України у реалізації програми, бо включав низку комплексних і системних реформ. Попри це, Україна виконала 8 із 10 індикаторів. У III кварталі реалізовано важливі кроки, спрямовані на управління державними фінансами, зелений перехід та охорону довкілля, оптимізацію бізнес-середовища, фінансових ринків і судової системи. Зокрема, це кроки у таких сферах реформ: удосконалення управління державними інвестиціями; кліматична політика; розбудова циркулярної економіки; гармонізація законодавства та стандартів із ЄС; зниження державної частки у банківському секторі; покращання планування та забезпечення оптимальних умов для залучення стратегічних інвесторів; посилення підзвітності, доброчесності та професіоналізму судової влади. Текст: <https://ua.korrespondent.net/business/economics/4839802-rada-yes-skhvalyla-23-mlrd-yevro-dlia-ukrainy>

232. **Шевчук А. Спецслужби РФ залякують політиків і фінансистів Бельгії – ЗМІ** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. *Як повідомило видання «The Guardian» із посиланням на європейські спецслужби, проти бельгійських політиків і керівників депозитарію «Euroclear», де заморожено активи РФ, ведеться кампанія залякування, організована російською військовою розвідкою ГРУ. Ступінь загроз оцінюється по-різному, але, за словами одного європейського чиновника, тактика залякування, безумовно, застосовується. Раніше прем'єр-міністр країни Барт Де Вевер заявив, що Москва пригрозила «вічно» його переслідувати, якщо гроші буде вилучено для видачі «репараційного кредиту» Україні.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/russia/4841356-spetssluzhby-rf-zaliakuuit-politykiv-i-finansystiv-belhii-zmi>

233. **Шевчук А. Угорщина заблокувала заяву ЄС про розширення** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. *Вказано, що Угорщина, яка виступає проти вступу України до Європейського Союзу, заблокувала щорічну заяву ЄС щодо процесу розширення: уряд прем'єр-міністра В. Орбана не підтримав позитивну оцінку зусиль України на шляху євроінтеграції, хоча решта держав ЄС підтвердили, що Україна досягла прогресу у виконанні вимог Брюсселя. Як зазначила міністр у справах Європи Данії (країни, яка нині головує в ЄС) Марі Б'єрре, вето Угорщини означає, що Україна як і раніше не може розпочати формальні переговори про вступ до ЄС, водночас уже йдуть неформальні консультації про умови членства України.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4841010-uhorschyna-zablokuvala-zaiavu-yes-pro-rozshyrennia>

234. **Шевчук А. Уряд знизив ставку за іпотекою для мобілізованих військових** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. *Як повідомила прем'єр-міністерка Юлія Свириденко в Telegram, Кабінет Міністрів України (КМ України) знизив*

ставку за пільговими іпотечними кредитами за державною програмою «ЄОселя». За її словами, рішення уряду дозволить військовим, які мобілізувалися, оформлювати іпотеку під 3 % замість 7 %: таким чином створено рівні можливості - як для мобілізованих, так і для тих, хто служить за контрактом. Указано, що уряд установив чіткі ліміти на площу житла, щоб програма залишалася соціально орієнтованою: квартира - до 115,5 кв. м; будинок - до 125,5 кв. м. Оформити іпотеку за програмою можна через застосунок «Дія». Ю. Свириденко відзначила, що вже 21 864 українських родин отримали власну домівку завдяки пільговій іпотеці; зокрема 6438 військових і ветеранів змогли завдяки їй придбати житло.

Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4839684-uriad-znyzyv-stavku-za-ipotekoui-dlia-mobilizovanykh-viiskovykh>

235. **Щодо вдосконалення законодавства з питань проходження служби цивільного захисту, соціального захисту осіб, залучених до виконання аварійно-рятувальних та інших невідкладних робіт, а також постраждалих внаслідок небезпечних ситуацій** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 11 груд. [№ 490]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у форматі відеоконференції відбулося засідання Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань екологічної політики та природокористування, на якому було розглянуто проєкт Закону про внесення змін до деяких законодавчих актів щодо вдосконалення законодавства з питань проходження служби цивільного та соціального захисту осіб, залучених до виконання аварійно-рятувальних та інших невідкладних робіт, а також постраждалих внаслідок небезпечних ситуацій (реєстр. № 14177 від 31.10.2025), внесений народним депутатом України Бондаренком О.В. та ін. Також було розглянуто проєкт закону про внесення змін до деяких законів України щодо приведення їх у відповідність із законодавством Європейського Союзу у сфері перевезення небезпечних вантажів (реєстр. № 1193-1, у редакції, доопрацьованій

Комітетом з питань транспорту та інфраструктури від 10.11.2025). Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389172>

236. **Щодо місць поховання загиблих (померлих) осіб, які захищали незалежність, суверенітет та територіальну цілісність України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 19 груд. [№ 496]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) 18 грудня 2025 р. ухвалила за основу проєкт Закону про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо місць поховання загиблих (померлих) осіб, які захищали незалежність, суверенітет та територіальну цілісність України (реєстр. № 13693). Метою законопроекту є впровадження єдиних підходів до створення, утримання в належному стані місць поховання загиблих (померлих) осіб, які захищали незалежність, суверенітет та територіальну цілісність України, та унормування питання створення військових меморіальних кладовищ в областях України та Автономній Республіці Крим. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389430>

237. **Щодо особливостей соціального захисту членів сім'ї поліцейського, який під час виконання службових обов'язків, пов'язаних із здійсненням завдань і повноважень поліції, загинув (помер) чи визнаний судом безвісно відсутнім або зник безвісти за особливих обставин** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 19 груд. [№ 496]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) 17.12.2025 ухвалила за основу і в цілому проєкт Закону про внесення змін до Закону України «Про Національну поліцію» щодо особливостей соціального захисту членів сім'ї поліцейського, який під час виконання службових обов'язків, пов'язаних із здійсненням завдань і повноважень поліції, загинув (помер) чи визнаний судом безвісно відсутнім або зник безвісти за особливих обставин (реєстр. № 13649), метою якого є забезпечення ефективності в реалізації на практиці

відповідних положень Закону України «Про Національну поліцію». Текст:
<https://www.golos.com.ua/article/389429>

238. Щодо реалізації права на відпустку звільненим з полону військовослужбовцям [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 19 груд. [№ 496]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) 18.12.2025 ухвалила за основу та в цілому проєкт Закону про внесення змін до Закону України «Про соціальний і правовий захист військовослужбовців та членів їх сімей» щодо реалізації права на відпустку звільненим з полону військовослужбовцям (реєстр. № 14092). Зазначено, що Законом врегульовано питання права звільнених з полону військовослужбовців на отримання додаткової відпустки зі збереженням грошового забезпечення тривалістю 90 календарних днів без поділу на частини без умов прийняття рішення про продовження / звільнення з військової служби на момент надання такої відпустки та гарантування права таких військовослужбовців на звільнення з військової служби, передбаченого підпунктом «д» п. 2 ч. 4 ст. 26 Закону України «Про військовий обов'язок і військову службу». Текст:
<https://www.golos.com.ua/article/389428>

239. Щодо удосконалення конкурентних умов виробництва електричної енергії з альтернативних джерел енергії [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 12 груд. [№ 491]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань енергетики та житлово-комунальних послуг на своєму засіданні розглянув підготовлений до другого читання проєкт Закону про внесення змін до деяких законів України щодо удосконалення конкурентних умов виробництва електричної енергії з альтернативних джерел енергії (реєстр. № 13219). Текст:
<https://www.golos.com.ua/article/389207>

240. Банашко Т. А. Міжнародне гуманітарне право в умовах воєнної окупації: проблеми реалізації та захисту [Електронний ресурс] / Тетяна Андріївна Банашко, Дмитро Борисович Ступак // *Наук. перспективи.* – 2025. – № 11. — С. 1062-1072. *Проаналізовано сутність окупації як форми фактичного контролю однієї держави над територією іншої без набуття суверенітету та визначено її відмінність від анексії та інших форм втручання. Особливу увагу приділено положенням Гаазьких правил 1907 року, Женевських конвенцій 1949 року та Додаткових протоколів 1977 року, які встановлюють обов'язки держави-окупанта щодо забезпечення прав цивільного населення, охорони медичних закладів, культурної спадщини та природного середовища. На прикладі збройної агресії РФ проти України доведено кризу існуючих міжнародно-правових механізмів контролю, зокрема Організації Об'єднаних Націй (ООН), Міжнародного комітету Червоного Хреста (МКЧХ) та Міжнародного кримінального суду (МКС). Вказано, що системні порушення – депортації, катування, насильницьке переміщення дітей, русифікація освіти мають ознаки воєнних злочинів і злочинів проти людяності. Обґрунтовано необхідність створення спеціального міжнародного трибуналу щодо злочину агресії, розширення юрисдикції МКС, а також посилення ролі Європейського Союзу (ЄС) і НАТО у підтримці гуманітарних стандартів.* Текст:

<https://perspectives.pp.ua/index.php/np/article/view/32665/32622>

241. Березняк В. С. Проблеми кримінальної відповідальності за порушення встановлених законодавством вимог щодо утримання та експлуатації об'єктів фонду захисних споруд цивільного захисту [Електронний ресурс] / Василь Сергійович Березняк, Ганна Ярославівна Терехова // *Успіхи і досягнення у науці.* – 2025. – № 11. – С. 44-56. *Вказано, що повномасштабна агресія РФ проти України актуалізувала питання ефективності функціонування системи цивільного захисту, зокрема*

забезпечення безперешкодного цілодобового доступу громадян до укриттів. Здійснено аналіз положень законопроекту № 9362-І, яким передбачено доповнення Кодексу України про адміністративні правопорушення (КУпАП) та Кримінального кодексу України (КК України) новими статтями, що встановлюють відповідальність за порушення правил утримання та експлуатації об'єктів фонду захисних споруд. Висвітлено чинну законодавчу базу, зокрема Порядок створення, утримання фонду захисних споруд цивільного захисту та ведення його обліку, затверджений постановою Кабінету Міністрів України (КМ України) від 10.03.2017 № 138, наказ Міністерства внутрішніх справ (МВС) № 579 та Закон України "Про правовий режим воєнного стану". Зроблено висновок, що ефективне функціонування системи цивільного захисту потребує комплексного перегляду нормативно-правової бази, усунення правових колізій, уточнення диспозицій кримінально-правових норм та законодавчого закріплення імперативної вимоги забезпечення цілодобового доступу до укриттів. Текст: <https://perspectives.pp.ua/index.php/sas/article/view/32247/32195>

242. Борухов Д. О. Виявлення ознак пропаганди війни: криміналістичний аналіз [Електронний ресурс] / Д. О. Борухов // Право і сусп.во. – 2025. – № 5, т. 1. — С. 322-329. Здійснено комплексний аналіз проблем виявлення ознак пропаганди війни як структурного елемента криміналістичної методики цієї категорії кримінальних правопорушень та формування їх класифікації, що забезпечує своєчасне виявлення й фіксацію на початковому етапі досудового розслідування. Обґрунтовано, що пропаганда війни є одним із кримінальних правопорушень проти миру, безпеки людства та міжнародного правопорядку, яке вчиняється переважно на етапі підготовки та проведення військових агресій чи збройних конфліктів. З'ясовано, що особливістю її проявів є навмисне маскування, використання інтернет-середовища та розповсюдження через цифрові ресурси, що ускладнює належне реагування правоохоронних органів. Досліджено поняття "виявлення ознак кримінального правопорушення" та його зв'язок із початком

досудового розслідування. Доведено, що виявлення ознак пропаганди війни має розглядатися як окремий елемент структури криміналістичної методики розслідування, що сприятиме формуванню чіткої програми дій слідчого, підвищенню ефективності взаємодії учасників кримінального провадження та удосконаленню практики протидії кримінальних правопорушенням загалом. Текст: http://pravoisuspilstvo.org.ua/archive/2025/5_2025/part_1/42.pdf

243. Валуєв А. О. Правова природа політичного тероризму [Електронний ресурс] / Антон Олександрович Валуєв // Наук. перспективи. – 2025. – № 11. — С. 1117-1129. *Концептуалізовано правову природу політичного тероризму як системного явища, що поєднує чотири взаємопов'язані компоненти: мету, метод, публічну адресованість та організаційний вимір. Обґрунтовано, що саме ця чотирикомпонентна рамка дозволяє відмежувати політичний тероризм від загальнокримінального насильства, диверсії та воєнних злочинів, уникаючи криміналізації мирного вираження поглядів і надмірно політизованих трактувань. Окреслено визначальні риси політичного тероризму й розкрито типологію його організаційних рівнів та їхню роль в інфраструктурі відтворення насильницьких практик. Акцентовано на перетині тероризму з організованою злочинністю й екстремізмом, що ускладнює кваліфікацію та режим протидії. Запропоновано оновлене робоче визначення тероризму та наголошено на необхідності поєднання ефективної протидії з дотриманням верховенства права.* Текст: <https://perspectives.pp.ua/index.php/np/article/view/32670/32627>

244. Василенко Т. Ю. Структура особи злочинця (на прикладі військових кримінальних правопорушень, вчинених в умовах воєнного стану) [Електронний ресурс] / Тетяна Юріївна Василенко, Олена Олександрівна Кутєпова, Юлія Миколаївна Наконечна // Наук. перспективи. – 2025. – № 11. — С. 1146-1156. *Здійснено комплексний аналіз особистості особи злочинця серед військовослужбовців з урахуванням дії біологічних, психологічних, соціальних і морально-вольових чинників, що формують його поведінку в екстремальних умовах. Особливу увагу приділено впливу бойових*

дій, стресових ситуацій, травматичного досвіду та військової дисципліни, які здатні зумовлювати деформацію свідомості та зміну системи цінностей, що провокує девіантні або кримінальні прояви. Проаналізовано чинне законодавство та практику його реалізації органами державної влади, правоохоронними структурами, військовим командуванням. Встановлено, що у сучасних умовах війна створює унікальний соціально-психологічний простір, у якому звичні моральні, правові та поведінкові орієнтири людини зазнають глибоких змін, і саме тому дослідження структури особи злочинця у військовій сфері є важливим як для науки кримінології, так і для практики правоохоронних органів та командування Збройних сил України (ЗСУ). Текст: <https://perspectives.pp.ua/index.php/np/article/view/32672/32629>

245. Герасименко А. В. Ознаки геноциду у діях Російської Федерації проти цивільного населення України: міжнародно-правовий аналіз та механізми відшкодування шкоди [Електронний ресурс] / Антон Володимирович Герасименко // Наук. перспективи. – 2025. – № 11. — С. 1206-1215. Проаналізовано дії РФ проти цивільного населення України крізь призму положень Конвенції ООН про запобігання злочину геноциду та покарання за нього. Доведено, що збройна агресія РФ супроводжується систематичними і цілеспрямованими діями, спрямованими на фізичне, культурне та демографічне знищення українського народу як національної спільноти. На підставі аналізу фактичних даних про масові убивства мирного населення, застосування тортур, насильницькі депортації дітей, знищення культурної спадщини, заборону української мови та руйнування цивільної інфраструктури обґрунтовано наявність у цих діях ознак злочину геноциду відповідно до ст. II Конвенції ООН. Особливу увагу приділено проблемі насильницького переміщення українських дітей на територію РФ, що є безпосереднім порушенням міжнародного гуманітарного права та кваліфікується як один із проявів геноциду. Розглянуто резонансну справу омбудсменки РФ М. Львової-Бєлової, причетної до незаконного усиновлення дитини з Маріуполя, у зв'язку з чим Міжнародним кримінальним судом (МКС)

було видано ордер на її арешт разом із президентом РФ В. Путіним. Висвітлено нормативно-правову базу, практику міжнародних судових інституцій та позиції науковців щодо визначення складу злочину геноциду. Підсумовано, що кваліфікація цих діянь як геноциду є необхідною передумовою для реалізації принципу невідворотності міжнародної кримінальної відповідальності, відновлення історичної справедливості та розроблення ефективних механізмів репарації для жертв агресії. Текст:

<https://perspectives.pp.ua/index.php/np/article/view/32677/32634>

246. Коба М. М. Профілактика правопорушень і захист прав військовослужбовців у секторі безпеки та оборони України: міждисциплінарний підхід [Електронний ресурс] / Марія Миколаївна Коба, Олександр Васильович Коба // Успіхи і досягнення у науці. – 2025. – № 11. – С. 170-181. Досліджено питання профілактики правопорушень і захисту прав військовослужбовців у секторі безпеки та оборони України в сучасних умовах. Акцентовано на складних викликах, з якими стикається сектор, зокрема на зростанні дисциплінарних, адміністративних і кримінальних правопорушень у військових підрозділах. Вказано на важливість інтеграції міждисциплінарних підходів, які поєднують юридичні, психологічні, соціальні та управлінські методи для ефективного захисту прав військових і підвищення рівня їх дисципліни. Відзначено роль міжнародних стандартів прав людини у формуванні превентивних механізмів, орієнтованих на підтримку законності, прозорості та громадського контролю в секторі безпеки. Наведено конкретні приклади успішних ініціатив, які демонструють позитивний вплив на психологічний стан учасників і зниження правопорушень, серед яких: модель громадського моніторингу у Дніпропетровській області; муніципальні проєкти з психологічної підтримки військових у Львові та Харкові; діяльність ветеранських центрів, зокрема Veterans HUB Odesa. Зроблено висновок про необхідність підвищення фахової підготовки персоналу, розвитку систем психологічної підтримки та удосконаленні законодавчої бази. Текст:

<https://perspectives.pp.ua/index.php/sas/article/view/32258/32206>

247. **Коваль В. М. Криміналізація незаконного перетинання державного кордону України: питання унормування об'єктивних ознак** [Електронний ресурс] / Вадим Михайлович Коваль, Тетяна Богданівна Ніколаєнко // Наук. перспективи. – 2025. – № 11. — С. 1357-1372. *Досліджено вітчизняне законодавство щодо порядку та умов перетинання державного кордону України з урахуванням міжнародного досвіду унормування ознак і форм незаконного перетинання державного кордону, визначеність яких впливає на кримінальну відповідальність. Окреслено відповідні статті Кримінального кодексу України (КК України) та сформульовано пропозиції щодо їх вдосконалення. Задля забезпечення законності й дотримання вимог міжнародного та вітчизняного законодавства щодо статусу біженців й осіб, які потребують додаткового захисту, вказано на доцільність унормувати положення щодо непритягнення таких осіб до кримінальної відповідальності у разі незаконного перетинання ними державного кордону України. Текст: <https://perspectives.pp.ua/index.php/np/article/view/32690/32647>*

248. **Проневич О. С. Правовий концепт «енергетична безпека»: доктринальна інтерпретація та легальне закріплення** [Електронний ресурс] / О. С. Проневич, А. І. Берlach, І. А. Мацелюх // Журн. східноєвроп. права : [електрон. наук.-практ. вид.] / ПВНЗ “Ун-т сучас. знань”. – 2025. – № 140. – С. 82-94. *Сформульовано пропозицію щодо доктринальної артикуляції енергетичної безпеки як стану захищеності енергетичного суверенітету держави шляхом формування та реалізації збалансованої державної політики у сфері енергетичної безпеки в умовах геополітичної невизначеності та існування широкого спектра реальних і потенційних загроз, перманентного моніторингу та оперативної нейтралізації корупціогенних чинників у сфері енергетики, системного вжиття уповноваженими державними та недержавними суб'єктами ефективних організаційних заходів з метою сприяння реалізації легальних інтересів суспільства та приватних осіб щодо забезпечення стійкості енергетичного комплексу та розбудови енергетичної інфраструктури, безперебійного*

постачання енергії споживачам у достатній кількості, за доступними цінами та в екологічно прийнятний спосіб. В умовах повномасштабної збройної агресії РФ проти України забезпечення енергетичної безпеки визнано стратегічним пріоритетом діяльності публічної адміністрації. Важливим імперативом є виокремлення актуальних загроз у сфері енергетичної безпеки, таких як фізичне знищення вітчизняної енергетичної інфраструктури внаслідок терористичних атак, відсутність достатніх внутрішніх енергетичних резервів, зношеність основних фондів об'єктів енергетичної інфраструктури, неприйнятний вплив енергетики на навколишнє природне середовище, кібератаки на об'єкти енергетичної інфраструктури, дефіцит висококваліфікованих кадрів тощо. Текст: http://easternlaw.com.ua/wp-content/uploads/2025/12/pronevych_berlach_matseliukh_140.pdf

249. **Рижов І. М. Дитячо-підліткова віктимність в Україні крізь призму вітальної безпеки: виклики воєнного стану** [Електронний ресурс] / Ігор Миколайович Рижов, Петро Володимирович Ящук // Успіхи і досягнення у науці. – 2025. – № 11. — С. 958-974. Розглянуто проблему дитячої віктимності в Україні як багатовимірний соціально-гуманітарний феномен, що в умовах війни набуває ознак системної загрози державній та гуманітарній безпеці. Доведено, що віктимність дітей є не лише наслідком бідності чи соціального сирітства, а відображенням глибших процесів руйнування інституту сім'ї, психоемоційної дестабілізації населення та втрати довіри до державних інституцій. Обґрунтовано взаємозв'язок між воєнними подіями, міграційними процесами, економічною нестабільністю та зростанням кількості безпритульних дітей. Окрему увагу приділено впливу воєнних травм, контузій і посттравматичних стресових розладів у батьків як латентним чинникам формування дитячої бездомності. Встановлено, що емоційна нестабільність, агресивність, депресія та байдужість дорослих призводять до руйнування сімейних зв'язків і вторинної травматизації дітей. Наголошено, що традиційні підходи до подолання віктимності є недостатніми, та визначено орієнтири державної політики, серед яких:

створення національної системи вітальної безпеки дитини; впровадження програм психосоціальної підтримки сімей ветеранів і внутрішньо переміщених осіб (ВПО); розвиток патронатних і наставницьких форм виховання; підготовка фахівців із вітальної безпеки та адаптації європейських моделей соціального супроводу. Текст:

<https://perspectives.pp.ua/index.php/sas/article/view/32322/32271>

**Підготовлено Відділом інформаційного забезпечення органів влади
Національної бібліотеки України імені Ярослава Мудрого**

**Відповідальний за випуск Н. Я. Зайченко
21 грудня 2025 р.**